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قصه غصه های مهاجرت
سرمقاله

حسن روانشید - روزنامه نگار پیشکسوت 	
سفر فرنگ بخصوص ینگه دنیا پدیده تازه ای نیست که 
از اواخر سلسله صفویه شروع شد که فرزندان گروهی 
انگشت شمار از آقازاده ها و نزدیک به شاهزادگان وقتی 
در معیــت آن ها از طریق زمیــن و دریا ماه ها طول 
می کشید تا به اروپا برسند شــروع و این بدعت در 
دوران قاجار و بخصوص زمان ناصرالدین شاه به یک 
سونامی تبدیل گردید تا اهالی حریص و زیاده طلب 
آن دیار شــیفته این رفتار سنت شکنانه آن ها شوند 
که جواهرات و سکه های طلایی که به همراه داشتند 
میادین فسق و فجور را برایشان گسترده تر می کرد 
درحالی که نمی دانستند اینهم دام تازه دشمن است 
تا بتوانند از طریق آن به کشــورهای ثروتمند برای 
چپاول ذخایر سرزمینی زیر نقاب صدور تمدن نفوذ 
کنند. البته در آن دوران هدف را از نگاه جذب تعلیم 
و هنر و صنعت توجیه می نمودند که در حاشیه آن 
فرهنگ غرب را نیز بیاموزند وبا عنوان ســوغات به 
این سو بیاورند اما در ادامه زندگی آنچنانی و همپالگی 
ها توانســت موردتوجه قرار گیرد تا باب مهاجرت ها 
را باز کند. البته در آغاز این روش ازنظر اولیا چندان 
پسندیده به نظر نمی رسید و به هر وسیله ای که بود 
فرزندان خود را پس از پایان تحصیلات فرامی خواندند 
تا در کشور خود خدمت کنند ولی در ادامه بی نتیجه 
بودن اصرارها این حساسیت ها کمرنگ می شد و در 
بعضی موارد تشویق ها برای ماندن در غرب افزایش 
می یافت تا طی سه دهه اخیر به نوعی بدعت تبدیل 
شود زیرا نوجوان یا جوانی که عازم می شود، پس از 
مدتی ماندن و غرق شــدن در پوچی ها، اولویت را بر 
پیدا کردن کار متمرکز می کنند تا بعضی مواقع فلسفه 
اصلی را که ادامه تحصیل است به فراموشی بسپارند و 

بودن در دیار فرنگ را به نوعی روزمرگی مبدل نمایند.
حالا همه آن دورنماها از کشــورهای خارجی برای 
آن هایی که به یکباره و در اولین فرصت به دست آمده 
کشــور را با هدف مهاجرت تــرک کرده اند با نوعی 
سرخوردگی مواجه شده تا به دنبال راهکار و بهانه ای 
برای بازگشت باشند. این گروه که به نوعی سردرگم 
هستند و نمی دانند چگونه بازگردند باعث می شود 
تا ســراب دودلی و تردید بعضی وقت ها با خسارات 
جبران ناپذیری مواجه باشد زیرا بجا گذاشتن همسر 
و شــاید فرزند و فرزندان در آن کشورها و بازگشت 
بــرای تصمیم گیری نهایی به نوعی ریســک کلان 
شباهت دارد که ممکن است با خطر فروپاشی روبرو 
شــود اگرچه می توانستند قبل از این اقدام پرهزینه 
وقت بیشتری را صرف تحقیقات لازم پیرامون کشور 
مقصد کنند و تنها با دریافت یک ویزای سهل و آسان 
حاصل مه تلاش های گذشــته را به آتش نکشند و 
درنهایت هویت خود را بــه حراج نگذارند. این افراد 
به ظاهر ســاده دل حتی فرصــت نمی کنند از خود 
بپرسند چگونه است که آژانس های مهاجرتی داخل 
کشور با اینهمه در باغ سبز نشان دادن آن سوی آب ها 
خودشــان اینجا مانده اند و مهاجرت نکرده اند؟! که 
آمارها به گونه ای دیگر می گویند تا طی سال 2023 
میلادی بیش از 400 هزار نفر از جمعیت 39 میلیونی 
کانادا یعنی مقصد آرزوهای بعضی نوجوانان و جوانان 
ما به دیگر کشورهای جهان مهاجرت کرده اند! بنابراین 
در مقام قیاس نباید مهاجرت یکصد هزارنفری ایرانیان 
با جمعیتی نزدیک به 85 میلیون نفر تعجب برانگیز 
باشــد! که یک تفاوت به ظاهر کوچک ولی در باطن 
بزرگ بین این انتخاب ها وجود دارد زیرا اکثر مهاجران 
از کشــورهایی چون کانادا با سبک و سنگین کردن 

شرایط و سنجش اینکه در ازای ترک وطن چه چیز 
بهتری را به دســت می آورند، اقــدام می کنند. باید 
عنایت بیشــتری به این موضوع داشت فردی که با 
درآمد معقول و جایگاه مطمئن در کشــور مشغول 
زندگی و فعالیت اســت و به همین دلیل توانســته 
رقمی قابل قبول را پس انداز کند، ضمن اینکه مسکنی 
برای اقامت و حداقل وسیله نقلیه ای برای تردد دارد 
حالا دست به ریسک بزرگی بزند تا همه داشته های 
خود را که حاصل ســال ها تلاش و مرارت است به 
ارز آزاد یعنی ســقوط پرمخاطره ارزش آن تبدیل و 
هزینه نماید تا وقتی به مقصد ناشناخته می رسد و 
نمی داند برای چه آمده، نه محلی برای اقامت داشته 
باشد و نه وســیله ای برای تردد که باید همه چیز را 
چشم بســته و از صفر شروع کند.این در حالی است 
که مهاجر حتی برای یکبار هم که شــده از کشور 
مقصد بازدیدی نداشته و صرفا به واسطه تعریف های 
شنیده شــده از دیگران به این سو آمده است و حالا 
باید با چالش های تازه کنار بیاید زیرا متوجه می شود 
توان همزیستی با آب وهوای کشور مقصد را ندارد که 
ممکن است شش ماه از سال تابش خورشید را حس 
نکند یا منتظر زمستانی با 20 درجه زیر صفر و بارش 
برف عظیم باشد و یا مجبور به زندگی عادی در کنار 
حیواناتی چون تمساح بشود که مرتب سر از آب های 
جاری بیرون می آورند و یا رتیل هایی که حرکتشان بر 
روی دیوارها برای اهالی این سرزمین عادی است و 
ده ها مورد مخالف با روش زندگی در ایران تا مهاجر را 
هرروز دو دل تر از روز قبل نماید. البته فراموش نکنیم 
دلتنگی برای فامیل و دوستان از دیگر اولویت هایی 
اســت که نمی توان انتخابی را جایگزین آن کرد تا 

گوشه ای از قصه غصه های مهاجرت را ترمیم نماید.

گفت وگوبا جعفرزاده ایمن آبادی

نامزدها برای مقابله با فساد تضمین بدهند

نگاه تحلیلگر

نماینده ادوار مجلس گفت: هر کسی رئیس جمهور 
می شود باید تضمین دهد دیگر در دولت آینده فساد 
اقتصادی تکرار نمی شود که خاطر مردم و دوستداران 

انقلاب و نظام دوباره از این اتفاق تلخ مکدر شود.
فصل انتخابات ریاست جمهوری شد و نامزدها قطاری 
مدعی پاکدســتی و اهل مبارزه با فســاد اقتصادی 
هســتند اما آنچه برای مردم اهمیت دارند مبارزه با 

فساد در عمل است نه شعار.
غلامعلــی جعفــرزاده ایمن آبادی دربــاره اهمیت 
پاکدستی رئیس جمهور و مبارزه او با فساد اقتصادی 
گفت: تجربه ریاست جمهوری آقای رئیسی نشان داد 
با شعار فساد برچیده نمی شود. او به لحاظ شخصی 
بسیار سالم و پاکدست بود و کسی نیز نمی تواند این 
واقعیت را کتمان کند اما در دولت بزرگترین فسادها 
بعد از پیروزی انقلاب یعنی چای دبش و نهاده های 

کشاورزی رخ داد.
وی با بیان اینکه نیازمند تعریف یک سیستم مبارزه 

با فساد در کل ساختار دولت هستیم، افزود: هر کدام 
از نامزدهــا برای مصون ماندن دولت خود از فســاد 
اقتصادی باید برنامــه ارائه کنند. همه آقایان حاضر 
در صحنه انتخابات نماز شب بخوان هستند اما باید 
تضمین بدهند که اگر در دولت شان فسادی کشف 
شد خودشان محاکمه شوند، یعنی متهم ردیف اول 
رئیس جمهور باشــد. این فعال سیاسی پاکدستی 
رئیس جمهور را شرط لازمه تصدی این مسئولیت 
خواند و اظهار کرد: هر کسی رئیس جمهور می شود 
باید تضمین دهد دیگر در دولت آینده فساد اقتصادی 
تکرار نمی شود که خاطر مردم و دوستداران انقلاب و 

نظام دوباره از این اتفاق تلخ مکدر شود.
وی ادامه داد: قطعا 6 نامزد حاضر در صحنه انتخابات 
پاکدست هستند که توســط شورای نگهبان تأیید 
شدند اما مدیریت سالم دولت با اینکه رئیس جمهور 
شخصا سالم باشد خیلی متفاوت است. هنوز ندیدیم 
که نامزدی برنامه عملیاتی برای مدیریت سالم دولت 

ارائه کند و امیدواریم در مــدت باقی مانده از زمان 
تبلیغات این اتفاق بیفتد.

جعفرزاده ایمن آبادی با بیان اینکه هر کدام از نامزدها 
باید مکانیزم و برنامه خود را درباره مبارزه با فســاد 
شــفاف اعلام کنند،گفت: آقــای قالیباف می گوید 
»قانون سوت زنی را مجلس یازدهم تصویب کرد« اما 
به محض ثبت نام او در انتخابات ریاست جمهوری 2 
خبرنگاری که ابهاماتی درباره مسائل مالی او و خانواده 
اش داشتند دستگیر می شوند و یکی از آنها در زندان 
ســقط جنین کرد. پس باید روشن شود منظور از 

سوت زنی و مبارزه با فساد چیست؟
وی افزود: ما هنوز نفهمیدیم سرنوشــت فساد چای 
دبش چه شــد؟ واقعیت ماجرای قرارداد شهرداری 
با چین چه بود؟ 17 هزار میلیارد تومان پیمانکاران 
به کجا رسید؟ بالاخره روشــن نشد که نهاده های 
کشــاورزی در کدام دریاست؟ اینها حق مردم است 

که واقعیت را بدانند. 

 ë  صفحه2

کنترل تورم اولویت نخست
 دولت  چهاردهم باشد

دکتر محمدرضا واعظ مهدوی، نظریه پرداز اقتصاد ســلامت و 
معاون پیشین سازمان برنامه و بودجه ضمن تشریح اولویت هایی 
که دولت چهاردهم باید در دستور کار خود قراردهد خاطرنشان 
کرد: ما در شــرایط بسیار حســاس و تعیین کننده ای در کشور 
قرار داریم، از یک ســو با گذشــت بیش از ۴۰ سال از پیروزی 
انقلاب دستاوردهای زیادی در کشور ایجاد شده، در بسیاری از 

عرصه ها به رشد و ظرفیت های بالایی رسیده ایم...

 ë  صفحه3

سخنگوی دولت: 

کابینه دوست داشت مخبر نامزد انتخابات شود
ســخنگوی دولت، گفت: مجموعه هئیت وزیران علاقه 
داشتیم آقای مخبر سرپرست دولت در انتخابات ریاست 
جمهوری ثبت نام کنند تا مســیر شروع شده در دولت 
شــهید رییســی برای خدمت به مردم استمرار یابد که 
البته ایشــان بــه این جمع بندی نرســیدند و ثبت نام 

نکردند...

عناوین منتخب

»یادگارامروز«ازتجاربتلخوشیریناصلاحطلبانروایتمیکند؛

پزشکیان، رقیب پزشکیان
صفحه 2

قصه غصه های مهاجرت
حسن روانشید 	

روزنامه نگار پیشکسوت  

ســفر فرنگ بخصوص ینگه دنیا پدیده 
تازه ای نیســت کــه از اواخر سلســله 
صفویه شروع شــد که فرزندان گروهی 
انگشت شــمار از آقازاده ها و نزدیک به 
شاهزادگان وقتی در معیت آن ها از طریق زمین و دریا ماه ها 
طول می کشید تا به اروپا برسند شروع و این بدعت در دوران 
قاجار و بخصوص زمان ناصرالدین شاه به یک سونامی تبدیل 
گردید تا اهالی حریص و زیاده طلب آن دیار شیفته این رفتار 
سنت شکنانه آن ها شوند که جواهرات و سکه های طلایی که 

به همراه داشتند...
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تبدیل بدهی 1.2 میلیاردی
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

مسعود توکلیان فراهانی - دهیار حسن آباد خالصه

آگهـی تجدید مناقصه عمومی
یک مرحلـه ای

دهیاری حسن آباد خالصه در نظر دارد به استناد ردیف بودجه شماره 1102051 مصوب  سال 1403 ، پروژه عمرانی رفت و روب معابر و جمع آوری 
پسماند تر و خشک منطقه حسن آباد خالصه را برابر نقشه با برآورد اولیه 13،828،175،095 ریال  بر اساس فهرست بهاء رشته پسماند سال 1403  

واگذار نماید. 
 لذا از واجدین شرایط یا اشخاص حقوقی دارای گواهی صلاحیت پیمانکار و گواهی  HSE  خواهشمند است جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه

 www.Setadiran.ir مراجعه نمایند.
1. مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 1،000،000،000ریال می باشد. سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده 
به صورت واریز نقدی به  حساب سپرده دهیاری حسن آباد خالصه به شماره 1000124281642 پست بانک شعبه بهارستان و یا ضمانت نامه معتبر 

بانکی می باشد.
2. سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3. دهیاری در رد یا قبول کلیه پیشنهادات مختار است.
4. هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

5. متقاضیان می بایست دارای گواهی HSE  و صلاحیت پیمانکار دارای اعتبار باشند.
6. جهت دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مراجعه شود.

7. مهلت ارائه پیشنهادات درسامانه تدارکات الکترونیکی دولت مندرج است.
8. زمان بازگشایی پاکت ها: مندرج در سامانه ستاد دولت   

9. زمان  بازگشایی اسناد مناقصه :  1403/04/07 ساعت 10 صبح به آدرس: تهران، اسلامشهر،حسن آباد خالصه،خیابان گلزار شهداء، ساختمان 
دهیاری حسن آباد خالصه شماره تماس : 02156276737

10. زمان انتشار آگهی نوبت اول: 1403/03/22  11. زمان انتشار آگهی نوبت دوم : 1403/03/29 

نوبت دوم
دهیاری حسن آباد خالصه

روابط عمومي شركت توزیع نیروي برق استان كرمانشاه

آگهي تجدید مناقصه عمومي دو مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی

شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در نظر دارد کالای مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومي خریداری نماید. لذا کلیه فروشندگان و تولیدکنندگان 
واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه پس از درج نوبت دوم این آگهي مورخ 1403/03/30 در روزنامه یادگار امروز به مدت 6 روز کاری به سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند .لازم بذکر است برگزاری مناقصه های فوق از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت انجام می پذیرد، لذا کلیه مراحل برگزاری تجدید مناقصه ها از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از این طریق 
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت امضای الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه 

را محقق سازند .

مبلغ تضمین شرکتمبلغ برآورد )ریال(شرح مناقصهشماره مناقصه
 در مناقصه )ریال(

62,035,000,0003,312,000,000خرید 15000 عدد مفره سوزنی کامپوزیتی و 7000 عدد مفره بشقابی )از محل اعتبارات داخلی( با ارزیابی403/12-1

22,200,000,0001,835,000,000خرید 34500 عدد انواع کلمپ انتهایی و هوایی )از محل اعتبارات داخلی( با ارزیابی کیفی403/10-1

توضیحات :
 نوع تضمین شركت در مناقصه )ضمانت نامه بانكي، واریز وجه نقد و… به شرح مندرج در اسناد مناقصه(

 مهلت و مکان تسلیم پیشنهاد تا ساعت 12 روز شنبه مورخ 1403/04/16 ، دبیرخانه شرکت )پاکت الف( و بارگزاری در سامانه ستاد
 زمان و مکان بازگشایی پاکات د ساعت 13 روز شنبه مورخ 1403/04/16 ، اتاق کنفرانس شرکت در سامانه ستاد

 به پیشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد .
 به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل مي شود ، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد .

 سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است .
 جهت کسب اطلاعات بیشتر باشماره تلفن 38255575 -083 تماس حاصل نمائید .

نوبت اول
شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه
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تب انتخابــات زودهنگام دوره چهاردهم 
ریاست جمهوری آرام آرام در حالُ مسری 
شدن اســت . اصلاح طلبان  آخرین بار 
در ســال 80 با کاندیداتوری سید محمد 
خاتمی با کســب 21میلیون و 654هزار 
و و 476 رای ) 76درصــد آرا (  موفق به 
انتخابات ریاســت جمهوری  پیروزی در 
شده و با ظهور احمدی نژاد که بر اثر یک 
اشتباه محاسباتی از سوی اصلاح طلبان 
و البته در یک زمین مین گذاری شده از 
سوی هسته طراح آن انتخابات ، رخ داد 

آن ها از قدرت کنار رفتند .

اصــلاح طلبان در انتخابات ریاســت جمهوری 
دهم در سال 88 همه توان و پشتوانه خود را به 
میدان آورده تا میرحسین موسوی از پس رئیس 
جمهوِر مستفر یعنی محمودِ احمدی نژاد برآیند  
، هسته ســخت قدرت در سیســتم جمهوری 
اســلامی میلی به تغییر احمدی نژاد و پیروزی 
اصلاح طلبان و میانه روهای حامی میرحســین 
در آن انتخابــات نداشــت و اصــلاح طلبان در 

باتلاقی دیگر به شکلی متفاوت تر غرق شدند .
حواشی 88 و حصر میرحسین موسوی و مهدی 
کروبی دو نامــزد اصلاح طلبان در آن انتخابات 
به همراه دستگیری های گسترده سران اصلاح 
طلب و بدنه حامی شــان ، این جریان را در یک 
شرایط سخت قرار داد ، حذف از قدرت رهاورد 
انتخاباتــی بود که اصلاح طلبان احســاس می 
کردنــد می توانند با مــردم و بهره گیری از آن 
فضا احمــدی نژاد را شکســت و ضمن جبران 
خطای اســتراتژیک ســال 84 ، یکبار دیگر به 
قدرت برگردند. شــرایط دشوار پسا 88 اصلاح 
طلبان را بعنوان یکی از دو جریان غالب کشــور 
به حاشیه راند، اصولگرایان یکبار دیگر همچون 
ســال 84 قدرت را در بــا تصاحب قوه مجربه و 
مقننه یکدســت در اختبار داشــته و شرایط به 
گونه ای پیش رفت که ماحصل این یکدســتی 
، یک شــرابط بسیار متفاوت از دوران اصلاحات 
را با شرایط ورشکسته اقتصادی، وضعیت بغرنج 
هســته ای و بن بســت بین المللی و نارضایتی 
های فزآینده سیاســی در داخل کشور رقم زد. 
ســرخوردگی های حاصله از تجربه سخت 88 
در میان مردم ، انتخابات دوره یازدهم ریاســت 
جمهوری در ســال 92 را به گونه ای پیش برده 
بود که به ناچار موجب نزدیکی دو جریان اصلاح 
طلب و راست های میانه رو شده و هاشمی برای 
تغییر آن وضعیت خود به میدان آمد . از جناح 
اصلاح طلب نیز عارف معاون اول دولت خاتمی 
در کنار حسن روحانی دبیر شورای عالی  امنیت 

ملــی دوران اصلاحات و نایب رئیس مجلس در 
ادوار جهارم و پنجم به نمایندگی از جریان میانه 
روی نزدیک به راســت گرایان بــرای انتخابات 
ریاست جمهوری ثبت نام کردند .شورای نگهبان 
اما در یک اقدام عجیب هاشــمی رفسنجانی از 
چهره های متنفذ نظام جمهوری اســلامی را با 
دو تجربه ریاست جمهوری ، سه تجربه ریاست 
مجلس و ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و نایب رئیســی خبرگان رهبر ی برای ریاست 

جمهوری یازدهم رد صلاحیت کرد !
رد صلاحیت هاشمی یک شوک به انتخابات وارد 
و اصــلاح طلبان و میانه روهــا را در مواجهه با 
اصولگرایان با یک شرایط سخت مواجه ساخت 
، تدبیر هاشــمی و خاتمــی و اصلاح طلبان اما 
عارفِ اصلاح طلب را از ســد راه روحانیِ میانه 
رو برداشت و ائتلاف اصلاح طلبان و میانه روها 
توانست شکست سنگینی را بر جریان اصولگرا 
وارد کند. ماحصل آن ائتلاف ، تشکیل یک دولت 
فراگیر بــا حضور اصلاح طلبــان و اصولگرایان 
میانه رو بود که متعاقب آن برجام و تســلط بر 
قوه مقننه را رقــم زد، روحانی و نزدیکانش اما 
اصولگرایان میانه رو را با میدان داری لاریجانی  
که با حمایت لیســت امید در قم راهی مجلس 
شده بود به مدد مســتقلین نزدیک به دولت و 
اصولگرایان ریاســت مجلس دهمــی کرد که 
عارف و فراکســیون امید   در آن طرفی نبسته 
و عارف از جایگاه رئیس مجلس به یک نماینده 
عادی در آن دوره تبدیل شد! در انتخابات دوره 
دوازدهم اصولگرایان رئیســی فقید تولیت وقت 
آســتان قدس رضوی را برای رقابت با روحانی 
رئیس جمهور مســتفر به میدان آوردند ، قالی 
باف با فشار اصولگرایان به نفع رئیسی کنار رفت 
و جهانگیری نیز در نقش پوششی روحانی نقش 
بارزی در مناظرات انتخاباتی ایفا کرد. در یکی از 
رقابتی ترین انتخابات های ادوار پس از انتخابات 
76 و 88 ایــن بــار اصلاح طلبــان بودند که با 
تداوم ائتلاف با میانه روها شکســت سنگینی را 
بــر اصولگرایان تحمیل کــرده و روحانی با 23 
میلیون و 636 هزار و 652 رای بر ســیدابراهیم 
رئیســی با 15 میلیون و 835 هزار و 794 رای 
غلبه کرده و مجددآ به رئیس جمهوری ایران در 
آن دوره برگزیده شد . چرخش روحانی به سمت 

میانه روهای راســت گرا و تقویت موازنه دولت 
با لاریجانــی ، منجر به تضعیف موقعیت اصلاح 
طلبان در دولتی شد که خود پایه گذارش بودند 
، نقش اســحاق جهانگیری  کم رنگ و او در آن 
مقطع حتی عنوان کرد که اراده ای برای تعیین 
رئیس دفتر خود را نیــز ندارد ! تضعیف اصلاح 
طلبان و تقدیم ِ دولت به راســت گرایان میانه 
رو که در راســتای زمینه ســازی برای پیروزی 
لاریجانی در انتخابات 1400 و تقدیم دولت به او 
از سوی روحانی طراحی شده بود با ظهور ترامپ 
در ســال 2017 میلادی یک کلاف سردرگم را 
ایجاد و همه دستاوردهای دولتِ نخست روحانی 
بین ســالهای 92 تا 96 را بر باد داد ، انتخابات 
مجلس یازدهم با رد صلاحیت های گســترده 
اصــلاح طلبان و نیروهــای نزدیک به دولت در 
اسفند 98 برگزار و اصولگرایان فاتح مجلس در 
یک انتخابات کم مشارکت و سرد شدند . شرایط 
سخت تحریمی  بواسطه خروج آمریکا از برجام 
و شیوع کرونا ، نفس دولت اعتدال گرای حسن 
روحانی را گرفت و دولت  خیلی پیشتر از آن که 
به خط پایان در خرداد 1400 برســند ، زمین 
گیر شد ، میراث له شــده دولت ِ روحانی همه 
ترکش هــا را متوجه اصلاح طلبانی کرد که در 
نقش بازیگری در دولــت اول روحانی به یاری 
گرانی بی مزد در دولت دوم او تبدیل شده بودند 
. رئیسیِ فقید در یک انتخابات بی رقیب و کاملا 
قابل پبش بینی با کسب 18 میلیون و 21 هزار 
و 945 رای )62 درصد آرا ( رئیس جمهور شــد 
. نفر دوم انتخابات نه محســن رضایی با کسب 
3 میلیون و 440 هــزار و 835 رای بلکه آرای 
باطله بود که رقم شــان از تعداد رای سه رقیب 
اصلی رئیسی یعنی رضایی ، همتی و قاضی زاده 
هاشمی فراتر رفته و به 3 میلیون و 740 هزار و 
688 رای رسیده بود ! سعید جلیلی نامزد نزدیک 
به جبهه پایداری انقلاب اسلامی برای دومین بار 
وارد رقابت انتخاباتی ریاســت جمهوری شد اما 
پیش از انتخابات آخرین نامزدی بود که همچون 
زاکانی و محسن مهرعلیزاده انصراف خود را اعلام 
کرد و به نفع رئیســی از انتخابات کنار کشید.
دولتِ انقلابی ســیزدهم به سه سال نیز نکشید 
و سید ابراهیم رئیســی به همراه همراهانش از 
جمله امیر عبدالهیان وزیر خارجه در ســانحه 

هوایی ورزقان به شــهادت رسیدند . کشور حالا 
بــا تجربه جدیــدی در ســومین دور انتخابات 
هــای زودهنگام برای برگــزاری انتخابات دوره 
چهاردهم روبرو شده اســت ، پس از یک دوره 
طولانی 20 ســاله دوری اصلاح طلبان از قدرت 
، آن ها در انتخابــات دوره فعلی صاحب نامزد 
اختصاصی شده و دکتر مسعود پزشکیان بعنوان 
یکی از سه نامزد مورد حمایت حبهه اصلاحات 
ایران از صافی شورای نگهبان عبور کرده است . 
بسیاری از تایید صلاحیت پزشکیان در کنار پنج 
نامزد اصولگرا بعنوان فرصتی معتنم برای اصلاح 
طلبان یاد مــی کنند و در عین حال برخی نیز 
اینگونه تحلیل می کننــد که اصلاح طلبان به 

بازی گرفته شده اند !
فــارغ از اینکــه اصلاح طلبان به بــازی گرفته 
شــده و یا به رقابت نهایی برای کســب ریاست 
جمهــوری دوره چهاردهم راه یافته اند  ، تجربه 
سالهای نه چندان دور اصلاح طلبان و همچنین 
هشت سال همراهی آن ها با روحانی نشان می 
دهد ، این جریان از یک پشتوانه وسیع مردمی 
برخوردار اســت که اگر درست و حسابی اقناع 
شوند می توانند هر بازی را به هم بزنند ! تجربه 
سه انتخاباتی سرد قبلی اصلاح طلبان را نگران 
کرده اســت اما حضور یک نامزد اختصاصی با 
خصوصیــات و ویژگی های منحصر به فردی از 
جمله صداقت ، شفافیت ، سلامت و بهره مندی 
از پشتوانه حمایتی اصلاح طلبان زمینه ای ایجاد 
کرده که برخــلاف دو انتخابات قبلی، انتخابات 

آینده با مشارکت قابل قبول روبه رو شود .
بــرای حضور مردم اما باید پزشــکیان متفاوت 
ظاهر شــود ، او علاوه بر اصــلاح طلبان حتی 
می تواند رای بخشــی از اصولگرایان معتدل  و 
بخش های خاموش جامعــه را نیز جذب کند  
اما باید پذیرفت که پایــگاه رای اصلاح طلبان 
در ســه تجربه قبلی با ریزش هایی همراه شده 
است و این موضوع بسیار در سرنوشت انتخابات 
تاثیر گذار خواهد بود.موضوعاتی نظیر سیاست 
خارجی ، آزادی های اجتماعی و مباحثی نظیر 
حجــاب ، فیلترینگ ، و موضوعات کلیدی تری 
نظیر مباحث اقتصادی جایی اســت که تفاوت 
کار بیــن اصلاح طلبان و اصولگرایان را نشــان 
خواهد داد ، پزشــکیان باید با بهــره گیری از 
مشــاوران ســتادی اش از این فرصت و تفاوت 
ها برای برجســته کردن خود و اقناع جامعه به 
ویژه تحریک طبقه خاموش رای دهندگان برای 
مشارکت در انتخابات بهره بگیرد . رقبای تکراری 
انتخابات های پیشــین نمی توانند رقبای قوی 
و دارای پتانســیل رای در مواجهه با  پزشکیان 
باشــند ، آنچه می تواند کام اصلاح طلبان را در 
این انتخابات تلــخ کند صرفا عدم حضور مردم 
اســت ، برای این موضوع باید  شخص مسعود 
پزشــکیان به گونه ای ظاهر شــود که تفاوت 
های او با رقبا به خوبی نشــان داده شود و مردم 
احســاس کنند پزشکیان این ارزش و منزلت را 
دارد کــه برای پیــروزی او ، صندوق رای یکبار 
دیگر بعنوان راهکار چاره ســاز در دســتور کار 

مردم قرار گیرد .

ســخنگوی دولت، گفت: مجموعه هئیت وزیران 
علاقه داشــتیم آقای مخبر سرپرســت دولت در 
انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام کنند تا مسیر 
شروع شده در دولت شهید رییسی برای خدمت 
به مردم استمرار یابد که البته ایشان به این جمع 

بندی نرسیدند و ثبت نام نکردند.
علی بهادری جهرمی، اظهار داشت: هئیت دولت 
برای ادامه مسیر شهید رییسی علاقه مند به ثبت 

نام آقای مخبر در کاندیدا ها بود.
وی درباره مشکلات پیش آمده بر اثر فقدان رییس 
جمهور فقیــد در امورات اجرایی کشــور گفت: 
الحمدالله ســاختار حکمرانی در ایران به گونه ای 
اســت که با هدایت رهبری مشــکلات مقطعی، 
خللی در این مســیر ایجــاد نمی کند. اصلی ترین 
مسیله در این زمینه بهت و اندوه شدیدی بود که 

به واسطه این اتفاق تلخ در دولت رخ داد.

بهــادری جهرمی افزود: رییــس جمهور به نوعی 
پدر هیئت دولت بودند و رابطه ما با ایشان خیلی 
صمیمی بود. پدر معنوی و برادر بزرگتر ما بود. با 
رفتن ایشان شوک عجیبی به دولت وارد شد. هر 
چه می گذرد فراغ ایشــان در فضای دولت بیشتر 
احســاس می شــود. وی در ادامه برنامه در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اینکه آیا دولت قصد معرفی 
نامزد در انتخابات را داشــت یا نه؟ گفت در پاسخ 

به این ســوال باید گفت خیر. اما اگر بپرسید ایا 
دولت علاقه داشــت نامــزدی از درون دولت در 
انتخابات ثبت نام کند بایــد بگویم بله. مجموعه 
هئیت وزیران علاقه داشتیم آقای مخبر سرپرست 
دولت در انتخابات ثبت نام کنند تا مســیر شروع 
شده در دولت شهید رییسی برای خدمت به مردم 
اســتمرار یابد که البته ایشان به این جمع بندی 

نرسیدند و ثبت نام نکردند.

سخنگوی دولت: 
کابینه دوست داشت مخبر نامزد انتخابات شود

»یادگار امروز« از تجارب تلخ و شیرین اصلاح طلبان روایت می کند؛

پزشکیان، رقیب پزشکیان 

کشور های ناتو در حال مذاکره برای در حالت 
آماده باش قرار دادن کلاهک های هســته ای 
هســتند.دبیرکل ناتو با بیان اینکه هدف ناتو 
جهاني عاري از ســلاح هاي هسته اي است، 
خاطرنشــان کرد: تا زماني که ســلاح هاي 

هسته اي در دنیا وجود دارد، ما نیز یک اتحاد 
اتمي باقي خواهیم ماند.

 نــس اســتولتنبرگ دبیرکل ناتــو با تاکید 
بــر اینکه ناتو یک اتحاد اتمي اســت، گفت: 
سازمان پیمان آتلانتیک شمالي رایزني هایي 

را براي آماده ســازي ســلاح هاي هسته اي 
برگزار مي کنــد. دبیرکل ناتو بدون پرداختن 
به جزئیات این موضوع گفت که کشــورهاي 
عضــو این پیمان نظامــي رایزني هایي را در 
مورد لزوم آماده ســازي تسلیحات هسته اي 
خود آغــاز کرده اند.اســتولتنبرگ در ادامه 
بــا بیان اینکه هــدف ناتو جهانــي عاري از 
سلاح هاي هسته اي است، خاطرنشان کرد: تا 
زماني که سلاح هاي هسته اي در دنیا وجود 

دارد، مــا نیز یک اتحــاد اتمي باقي خواهیم 
ماند.

دبیرکل ناتو همچنین با اشاره به اینکه ما در 
جهاني زندگي مي کنیم که کشورهایي مثل 
چین، روسیه و کره شمالي داراي سلاح هاي 
هسته اي هستند، افزود: در چنین جهاني اگر 
ناتو از سلاح هاي هسته اي خود چشم پوشي 
کند، بــا وضعیت به مراتب وخیم تري مواجه 

خواهیم شد.

مذاکره ناتو برای آماده باش کلاهک ها؛

سناریوی هولناک هسته ای در انتظار جهان

چرا نامزدهای ریاست جمهوری مشاوران خود را معرفی 
نمی کنند؟ 

مشورت محرمانه!
ابراهیم ایوبی  	

اگر مراحل انتخابات ریاســت جمهوری را بر اســاس 
قوانین و مقررات کشور دسته بندی کنیم، هفت مرحله 
یا خوان را شــامل می شــود: اعلام نامزدی، ثبت نام، 
بررسی صلاحیت ها، تبلیغات، رأی گیری، اعلام نتایج و 
رسیدگی به اعتراض نسبت به نتایج اعلام شده از سوی 
شــورای نگهبان. بماند که مرحله اول با وجود داشتن 
یک اصل از قانون اساســی )اصل 116 قانون اساســی 
جمهوری اســلامی ایران بیان مــی دارد: »نامزدهای 
ریاســت جمهوری باید قبل از شروع انتخابات آمادگی 
خود را رســما" اعلام کنند...«.( چندان به اجرا در نمی 
آید.   شورای نگهبان در بخشی از »سیاست های کلی 
انتخابات« که در 24 مهرماه 1395 توسط مقام رهبری 
ابلاغ شــد، موظف به تعریف و اعلام معیارها و شرایط 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری شد. این شورا در 
اجــرای این تکلیف، در تاریخ 20 دی ماه 1396 متنی 
با نــام طولانی »تعریف، معیارها و شــرایط لازم برای 
تشخیص رجل سیاســی، مذهبی و مدیر و مدبر بودن 
نامزدهای ریاست جمهوری« را تصویب نمود که در 8 
اردیبهشــت ماه 1400 نیز اصلاح شده است. در ماده 
2 این تصویب نامه 12 شــرط برای امکان ثبت نام در 
انتخابات در نظر گرفته شــده که بند )7( به »معرفی 
مشــاوران جهت تشــریح برنامه ها و توان مدیریتی« 
اختصاص دارد.  بر این اســاس هر داوطلب تا زمانی که 
فهرست مشــاوران خود را به همراه دیگر مدارک چون 
شناسنامه، مدرک تحصیلی، سوابق شغلی و همچنین 
برنامه ها و خط مشــی های اجرایی و... ارائه نکند، از او 
ثبت نام به عمل نخواهــد آمد. تمامی این هفت نامزد 
تأیید صلاحیت شــده در هنگام نام نویســی نام چند 
مشاور را به شکل رسمی و مکتوب به وزارت کشور داده 
اند، مگر نه از مرحله تأیید صلاحیت عبور نمی کردند. 
انتظار طبیعی افکار عمومی این اســت که این نامزدها 
برای آگاهی بیشتر انتخاب کنندگان از جهت گیری ها 
و ترکیب احتمالی دولت آیند، فهرست اسامی مشاوران 
خود را کــه در روز انتخابات به شــورای نگهبان داده 
اند منتشــر نمایند. باید دانست فهرست مشاوران سند 
محرمانه ای نیست که افشای آن عقوبتی داشته باشد. 
البته شورای نگهبان تکلیفی برای انتشار ندارد و حتی 
خود داوطلبان تأیید صلاحیت شده نیز بر طبق قوانین 
و مقررات انتخاباتی وظیفه قانونی به بیان نام این افراد 
ندارند؛ اما این اعلام میزان پایبندی هریک از نامزدها به 
شعار شــفافیت را نشان می دهد و به نظر می رسد در 
اقبال به رأی آوری نیــز بی تأثیر نخواهد بود. فقط در 
سال 1384 مصطفی معین در هنگام ثبت نام، معاون 
اول )محمدرضا خاتمی( و سخنگوی دولت خود )الهه 
کولایی( دولت آینده خود را بدون این که تکلیف قانونی 

داشته باشد، معرفی نمود.

ماجرای ضد و نقیض تعلیق
 توافق تهران ـ مسکو

رسول سلیمی:  	
در حالی روســیه توافقنامه همکاری خود با ایران را در 
آســتانه انتخابات ریاســت جمهوری متوقف کرده که 
احتمال روی کارآمدن رئیس جمهوری میانه رو در ایران 
بیش از هر زمانی پوتین را درباره سرنوشــت جنگ در 
اوکراین نگران کرده است. خبرگزاری دولتی ریانووستی 
روسیه اعلام کرد توافقامه همکاری جامع میان ایران و 
روسیه به صورت موقت،   متوقف شد. این خبرگزاری به 
نقل از یک مقام مسوول در وزارت خارجه روسیه دلیل 
این اتفاق را "بروز برخی مشکلات با شرکای ایرانی" اعلام 
کرد. موافقنامه جامع همکاری ۲۰ ساله ایران و روسیه 
در دی ۱۴۰۰ در سفر ابراهیم رئیسی به مسکو و دیدار 
با ولادیمیر پوتین اعلام شــد. این موافقتنامه در بخش 
های مختلف از جمله شامل همکاری های نظامی است. 
در همین حال خبرگزاری دولتی ایرنا نیز به نقل از مدیر 
بخش دوم آســیایی وزارت امور خارجه روسیه نوشت: 
»روند کار بر روی توافق به دلیل مشــکلات شــرکای 
ایرانی به حالت تعلیق درآمده اســت اما تردید ندارم که 
این کار نهایی خواهد شد.« در همین حال کاظم جلالی 
ســفیر ایران در روسیه در مصاحبه ای با تکذیب چنین 
خبری گفــت »مطلبی که اخیــرا در خصوص معطل 
ماندن توافقنامه همکاری میان ایران و روســیه از سوی 
طرف ایرانی منتشر شــده کذب است، روز گذشته هم 
آقایــان لاوروف و باقری پیگیر امضای هرچه ســریعتر 
این توافقنامه بودند.«این در حالی است که خبرگزاری 
دولتی ریانووستی به نقل از دیمیتری پسکوف، سخنگوی 
ریاست جمهوری روسیه نوشــت »کار بر روی معاهده 
جامع بین روسیه و ایران ادامه دارد، اما به دلیل انتخابات 
ریاست جمهوری در تهران، تغییر در برنامه وجود دارد. 
اگر ما ان را به عنوان یک کل در نظر بگیریم، البته این 
کار ادامه دارد. اما با توجه به دوره فعلی در تهران، برنامه 
کمی تغییر می کند«مقامات ایرانی و روسی تاکید دارند 
که تغییری در راهبرد دو کشور برای تکمیل توافق نامه 
های فی مابین ایجاد نشده و در حال تکمیل متن توافق 
نامه هستند اما آنچه مقامات روسی در مصاحبه با رسانه 
های این کشــور مطرح می کننــد، تمرکز بر تحولات 
سیاسی داخلی بعد از ســقوط بالگرد ابراهیم رئیسی و 
تغییر مقامات قوه مجریه در ایران است و آنها منتظرند تا 
بعد از برگزاری انتخابات در هشتم تیرماه۱۴۰۳، همکاری 
ها با دولت جدید را از سر بگیرند.اما ناظران سیاسی می 
گویند برگزاری انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری در 
ایران و احتمــال روی کار آمدن میانه روها این تحلیل 
را بین مقامات روســیه تقویت کرده که احتمال تغییر 
رویکرد دولت آینده ایران در پیگیری سیاســت دولت 
قبلی وجود دارد و ممکن است علیرغم تعیین سیاست 
های کلی نظام از سوی رهبری، در ابعاد اجرایی تغییرات 
محسوسی در نحوه اجرای توافقات ایران و روسیه صورت 

پذیرد.

یادداشت

سوژه روز

پیام تبریک رهبر انقلاب
 به مسلمانان جهان به مناسبت 

عید قربان
جملــه ای از رهبر انقلاب اســلامی در تبریک 
عید قربــان و دعا بــرای پیروزی فلســطین 
KHAMENEI. رســانه  حســاب های  در 

IR در شــبکه اجتماعی ایکس متتشــر شد. 
حساب های رســانه KHAMENEI.IR در 
شبکه اجتماعی ایکس، جمله ای از رهبر انقلاب 
اسلامی در تبریک عید قربان و دعا برای پیروزی 
فلســطین را متتشــر کردند : فرارسیدن عید 
سعید قربان را تبریک عرض می کنم به همه ی 
مسلمانان و از خداوند متعال نزدیک شدن روز 
پیروزی فلســطین را که امری قطعی اســت، 

مسئلت می کنم.

درخواست گروسی از ایران:

 سناریوی کره شمالی
 نباید تکرار شود!

مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی بدون 
در نظر گرفتن تعامل ســازنده تهــران با این 
نهاد، گفت که ایران باید به منظور دســتیابی 
به یــک توافق جدید اجازه دهد که بازرســان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اجازه دسترسی 
به تاسیسات هســته ای را داشته باشند. رافائل 
گروسی در گفت وگو با رسانه روسی ایزوستیا، 
بیان کرد که نیاز به بازگشــت به دیپلماســی 
وجود دارد درحالیکه برنامه جامع اقدام مشترک 
وجود داشــت و اکنون فقط روی کاغذ است و 
معنایی ندارد. گروسی با تأکید بر ضرورت حضور 
بازرسان آژانس بین المللی انرژی هسته ای در 
تأسیسات هســته ای ایران گفت: هنوز هم به 
همکاران ایرانی ام می گویم که باید حداقل ها 
در زمینه دسترسی آژانس به تأسیسات هسته 
ایران، تضمین شود تا بتوان به بازگشت به نسخه 
دوم توافق هسته ای کمک کرد. وی تأکید کرد: 
سناریوی کره شــمالی که مشخص شد همه 
تلاش ها و مذاکرات در مدت دهه ها، بی فایده 

بوده است نباید تکرار شود.

نامه آخوندی درباره علت 
ردصلاحیتش از سوی

 شورای نگهبان
نامــزد رد صلاحیت شــده، در نامــه ای به قوه 
قضاییه نوشــت: علیرغم آن کــه این قانون بر 
فرایند رسیدگی به صلاحیت نامزد های انتخابات 
ریاست جمهوری نیز حاکم است و این موضوع 
مورد تایید حقوقدانان است شورای نگهبان در 
عدم تایید صلاحیت اینجانب تاکنون هیچ دلیل 
و مدرکــی ارائه نکرده اســت. عباس آخوندی، 
نامزد ردصلاحیت شده، در نامه ای درباره نقض 
قانون در رســیدگی به صلاحیت ها خطاب به 
رییس قوه قضاییه نوشــت: با اینکه به شورای 
نگهبان اعتراض کردم، اما شورا به این درخواست 

قانونی توجهی نکرد.

واکنش پزشکیان به منصور ارضی : 

اگر دیوانه هم باشم، دیوانه 
مردم هستم نه قدرت

پزشــکیان در واکنش به ســخنان منصور 
ارضی نوشــت:  من اگر دیوانه هم باشــم، 

دیوانه مردمم هستم نه دیوانه قدرت…
برادری در دعای عرفه مرا برای سخنانم در 
مورد سیاهی طرح موسوم به نور، »دیوانه« 
خطاب کرده است. من بیان چنین حرفی 
را از منبــر هیئت به دور میدانــم؛ تا بوده 
هیئت امام حســین )ع( جایــگاه دفاع از 
مظلوم بوده نه حمایت از اشــتباهات!   من 
اگر دیوانه هم باشــم، دیوانه مردمم هستم 

نه دیوانه قدرت…

طعنه یک اقتصاددان به وعده جنجالی زاکانی:

 مردم بلدند گوشت بخرند!
مرتضی افقه در واکنش به وعده اقتصادی 
زاکانــی گفــت: آقایــان بگوینــد چگونه 
می توانند گوشــت را برای نیازهای مردم 
تامین کننــد. مردم خودشــان می توانند 
نیازهای خــود را تامین کنند.مرتضی افقه 
اقتصاددان در خصوص وعده های اقتصادی 
علیرضا زاکانی گفت: »در حال حاضر هیچ 
کشور پیشــرفته ای گوشــت و کالا را در 
خانه مــردم نمی برد. آقایان بگویند چگونه 
می توانند گوشــت را برای نیازهای مردم 

تامین کنند. 

کوتاه ازسیاست

حضور رئیس جمهوری اوکراینعید قربان در غزه
کنفرانس صلح اوکراین در سوئیس خبرگزاری گتی ایمجز در 

فرانسه

به روایت تصویر

عباس دارایی/ یادگارامروز



3 www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com

ë
ë

سه شنبه 29 خرداد ماه 1403 
ا قتصادیشماره 1566

سازمان نظام مهندسی ساختمان عملا تعطیل است
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور با تاکید بر اینکه مافیای مرتبط با سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران 
این سازمان را عملا به تعطیلی کشانده است گفت: سازمان نظام مهندسی تهران ۱۰ هفته است که تشکیل جلسه نمی 
دهد.حمزه شکیب رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور در حالی از عملیاتی شدن سامانه جامع مدیریت یکپارچه 
ســازمان مهندسی ساختمان استان تهران خبر داد که به گفته او ۹ نفر از اعضای هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی 
ساختمان تهران با هماهنگی یکدیگر جلسات را آبستراکسیون کرده و عملا سازمان نظام مهندسی را تعطیل کرده اند.او در 
جمع خبرنگاران در حالی از یکپارچه کردن سامانه شهرستانهای تهران و شهر تهران خبر می داد که معتقد بود به دلیل 
سامانه ای شدن، برخی استان ها از جمله تهران، البرز و مازندران با مقاومت در برابر این سامانه روبرو هستیم.حمزه شکیب 
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشوربا اشاره به اینکه تنها راهکار مقابله با این جریان مافیایی ایجاد سامانه است 
که خدا رو شکر در حال راه اندازی است افزود: اما نکته ای که باید عنوان شود این است که بنده در دوره شهرداری محمد 

باقر قالیباف در پروژه های بزرگ و مهم تهران مثل تونل توحید، بزرگراه صدر و امام علی نظارت داشتم.

کنترل تورم اولویت نخست دولت  چهاردهم باشد
دکتر محمدرضا واعظ مهدوی، نظریه پرداز اقتصاد ســلامت و معاون پیشــین سازمان برنامه و بودجه ضمن تشریح 
اولویت هایی که دولت چهاردهم باید در دســتور کار خود قراردهد خاطرنشــان کرد: ما در شرایط بسیار حساس و 
تعیین کننده ای در کشور قرار داریم، از یک سو با گذشت بیش از ۴۰ سال از پیروزی انقلاب دستاوردهای زیادی در 
کشور ایجاد شده، در بسیاری از عرصه ها به رشد و ظرفیت های بالایی رسیده ایم و شاید در بسیاری از محورها اهداف 
سند چشم انداز محقق شده است و از سوی دیگر مشکلات فراوانی هم داریم که به عنوان ابرچالش شناخته می شوند. 
نظریه پرداز اقتصاد سلامت و معاون پیشین سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: گرانی امروز یکی از مهم ترین آسیب 
هایی اســت که ما در کشــورمان داریم. ســفره مردم از این جهت محدود شــده و قدرت خرید اقشار حقوق بگیر، 
بازنشستگان، کارگران، اساتید دانشگاه و معلمان کفایت گذران زندگی شان را نمی کند. اقتصاددانان، تورم را مالیات 
فقرا می دانند، بنابراین باید کنترل تورم اولویت نخست دولت باشد. همانطور که شاهد هستیم اغلب کاندیداها روی 
این موضوع تاکید می کنند، اما متاسفانه کمتر می بینیم که به علل شکل گیری افزایش قیمت ها و تورم توجهی شود.

اخبار  کوتاه

دولــت چهاردهم باید در نهایت خود را با واقعیت 
موجود تطبیق بدهد و در چنین شرایطی انضباط 

مالی داشته باشد. 

با انضباط مالی شــاخص های اقتصــادی مانند تورم، 
بیکاری، ســرمایه گذاری و رشد اقتصادی تحت تاثیر 
نمی گیرند.علیرضا حیدری  قرار  اقتصادی  نابه سامانی 
، کارشــناس اقتصادی  درباره اولویت های اقتصادی 
رییس جمهور آینده و دولت چهاردهم اظهار داشت:  
بســیاری از مشــکلات اقتصادی را در قالب تعاملات 
بین المللی و سیاست خارجی می بینیم و در این حوزه 
هم تنها دولت دخیل نیست. یک بخش از اولویت های 
اقتصادی رییس جمهور بعدی حوزه بین الملل با همه 
 ،fatf ویژگی هــای این حوزه اســت و مباحثی مانند
تحریم ها،  بازســازی و نوســازی روابــط منطقه ای و 
جهانی و تصمیم گری های اقتصادی که به دنبال این 
سیاســت ها اتفاق می افتد تا بتوان حجم تجارت را به 

طور موثری برای ما بالا ببرد. 
روابط بین الملل موتور رشــد اقتصاد کشــور است و 
کشــوری که خــود را ایزوله کند عملا از رشــد جدا 
می شــود.وی ادامه داد: اما بخش دیگر از اولویت های 
اقتصادی دولت آینده ســازو کارهای داخلی اســت 
و اهمیــت ایــن اقدامات عوامــل داخلــی کمتر از 
اقتصادی  کارشناس  نیست.این  خارجی  سیاست های 
با بیــان اینکه اگر دولــت می خواهد ســمت بهبود 
شــاخص های کلان و خرد حرکت کنــد، اول باید به 
انضباط مالی خودش برگردد، گفت:  همین عامل هم 
در تخریب و هم نوســازی اقتصاد بســیار موثر است. 

فارغ از شوک هایی که به اقتصاد ایران وارد می شود، 
هر زمانی که دولت ها برای انضباط مالی اراده کردند، 
شــاهد بهبود بودیم.حیدری افزود: در صادرات نفت 
بدون بازگشت درآمد، وقتی دولت امکان دریافت پول 
نفتــی که به فروش رفته را نــدارد کمبود منابع پیدا 
می کند. در این شرایط مجبور است، برای هزینه های 
قطعی دولت، منبعی برای پوشــش هزینه ها پیدا کند 
در این صورت اســت که از نظم مالی خارج می شود.

وی بــا بیان اینکه به بودجه 1403 که نگاه می کنیم، 
می بینیم که سهم مالیات در درآمدها نسبت به درآمد 
حاصل از فروش نفت و معیانات به شدت افزایش پیدا 
کرد، اظهار داشــت: بنابراین اتکای بودجه امسال بر 

مالیــات بوده، ممکن اســت که تحقــق درآمدهای 
مالیاتی نســبت به فروش نفت که پول آن به کشــور 
برنمی گردد بیشــتر است و تا حدودی هم دولت را از 
دست زدن به ســایر سیاست های تامین مالی بی نیاز 
می کند اما باعث شــده اقتصاد ایران در سه سال پی 
در پی تورم بالای 35 درصد داشــته باشــد البته این 
وضعیــت تنها مختص دولت ســیزدهم نبــوده و در 
دولت های گذشته با نسبت های کم و زیاد و نوساناتی 

شاهد این شرایط بودیم.
ایــن کارشــناس اقتصادی گفــت: معتقــدم دولت 
چهاردهــم باید در نهایت خود را بــا واقعیت موجود 
تطبیق بدهد و در چنین شرایطی انضباط مالی داشته 

باشــد. با انضباط مالی شــاخص های اقتصادی مانند 
تورم، بیکاری، ســرمایه گذاری و رشد اقتصادی تحت 
تاثیر نابه ســامانی اقتصادی قرار نمی گیرند.حیدری با 
تاکید بر اینکه نرخ بالای تورم برای هر کشــوری سم 
اســت چراکه بی ثباتی را ترویج می کند و در بی ثباتی 
هم فعالیت های اقتصادی به حداقل می رسد و توسعه 
ورشد بی معنای می شود، ادامه داد: می دانیم که ریشه 
تورم هم بی انضباطی مالی است و در هر شرایطی چه 
در سناریوهای خوب و چه در سناریوهای بد اقتصادی 

انضباط مالی نقش تعیین کننده دارد. 
در ســناریو بد اقتصادی به اقتصاد ریاضتی می رسیم 
که این شرایط ریاضتی برای تمام جامعه مردم باشد و 
نه تنها گروهی از آن.وی افزود: اما می بینیم که طول 
ســال های گذشته دولت ها همان روش جیب خالی و 
پز خالی را به اجرا رســاندند و در این شــرایط دست 
به رفتاری می زنند که وضعیت برای گروهی هر چند 
تغییر نکرده یا بهبود یافته اما برای سایر گروه ها بدتر 
شــده  به همین دلیل است که شاهد گسترش فقر در 
کشور هستیم که ریشــه آن بی انضباطی مالی است.

این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: یکی از مصداق 
بی انضباطی مالی بودجه، ناترازی بودجه اســت و باید 
بار هزینه هــای غیرحاکمیتی دولت کاهش پیدا کند 
که می توانــد حوزه های مختلف را دربــر بگیرد، اما 
کدام دولت است که چنین اراده ای داشته باشد و این 
ریسک را متحمل شود؟ هر رییس جمهوری دست به 
این اقدام شود به این معنا است که مجلس و چندین 
نهاد دیگر به سراغ آن می رود و باید مقابل مقاومت ها 

و مخالفت ها بایستد. 

دولت چهاردهم باید  با نابسامانی اقتصادی مبارزه  کند 

غفلت از انضباط مالی ؛ ممنوع

مســعود پزشــکیان، نامزد تائید صلاحیت شده در 
چهاردهمین دوره انتخابت ریاست جمهوری اسلامی 
ایران است که اکنون نماینده مجلس شورای اسلامی 
می باشد.پزشکیان از ارز ۴۲۰۰ تومانی به عنوان رانت 
یاد می کند، وی معتقد است که ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
اختیار هر کس قرار بگیرد باعث ایجاد رانت می شود 
و اگر قرار اســت دولت پول بدهد و یک عده با رانت، 
پول را در جای دیگری خــرج کنند، همان بهتر که 
این کار انجام نشــود و می گویــد در رابطه با موضوع 
ارز، مخالف هر نوع ارز غیر آزاد هســتم ما در شرایط 
تورم هستیم و در عین حال قیمت دلار ثابت بود که 
این وضعیت یعنی هرکس که می توانست دلار بگیرد، 

رانت ایجاد می کرد.
وی معتقد اســت: دولت می تواند گروه های هدف را 
شناســایی کند تا این ارز به صورت مستقیم و بدون 
واســطه در اختیار افرادی که واقعا به آن نیاز دارند، 
قــرار بگیرد.به گفته او، مشــکل اصلی کــه ما با آن 

مواجه هستیم نداشتن یک نقشه راه است، ظاهراً در 
تئوری می گوییم اما در عمل یک چنین نقشــه ای را 
رســم نکردیم و در جایی هم که یک چنین برنامه ای 
می نویسیم یا نقشه راهی را طراحی می کنیم افرادی 
که برای اجرای این نقشــه انتخاب می کنیم، مهارت، 
علــم و برنامه کافی برای اجــرای چنین برنامه ای را 

ندارند.
پزشــکیان در گفته های خود بــر مخالفت با اقتصاد 
دستوری تأکید کرده و معتقد است که اگر قرار باشد 
اقتصاد به صورت دســتوری پیش رود، سرمایه گذار 
از ســرمایه گذاری و تولیدکننده نیز از تولید دســت 
کشیده و منصرف می شود.وی می گوید مگر می شود 
وقتی قیمت نهایی یک محصول برای تولیدکننده ۱۰ 
واحد )برای نمونه( تمام می شود، به او دستور بدهیم 
که با قیمت ۸ واحد محصول خود را به فروش برساند 
و اینکــه الان قیمت در کارخانه های خودروســازی 
و بازار آزاد متفاوت اســت، به خاطر دســتوری بودن 

اقتصاد است.
پزشــکیان در برنامه میزگرد اقتصادی با اشــاره به 

وضعیت ارز ترجیحی گفت: به استناد گزارش رییس 
کل بانک مرکزی در ۳۱ فروردین ۱۴۰۳، ۲۰ میلیارد 
دلار ارز بــه قیمت ۲۸۵۰۰ تومان و ۵۰ میلیارد دلار 
ارز زیر ۴۰ هزار تومان توزیع شده است، یعنی هزاران 

میلیارد تومان رانت  توزیع کرده ایم.
 وضعیــت تــورم اینطور شــده که کارمنــدان نمی 
توانند زندگی کنند و خانه کرایه کنند. بازنشستگان 
گرفتارنــد و قدرت خرید ندارنــد یعنی به خاطر این 
تورم وحشــتناک دیگر نمی تواند با آن پولی که می 

گیرند زندگی روزمره خود را تامین کنند.

ë  ایجاد اشتغال مستلزم سرمایه گذاری و رشد
اقتصادی

مســعود پزشــکیان همچنیــن زندگــی کارگران و 
کارمندان و بازنشســتگان را مورد توجه قرار داده و 
گفته است: در حال حاضر وضعیت جامعه به گونه ای 
اســت که کارمندان نمی توانند راحت زندگی کنند و 
بازنشســتگان گرفتار هستند و قدرت خرید ندارند و 
دیگر نمی تواننــد با پولی که می گیرند بخاطر تورمی 

که ایجاد شده به صورت روزمره زندگی خود را تامین 
کنند.

وضعیت به گونه ای است که کارگران نمی توانند خانه 
بگیرند و کارمندان نمی توانند زندگی روزمره خود را 
بگذرانند.اگر جلوی این وضعیت گرفته نشــود قطعاً 
با مشــکل زیادی مواجه خواهیم شد.وی بر این باور 
اســت که تا وقتی کارگر و کارمنــد و معلم ناراضی 

باشند تحقق اهداف ممکن نیست.
پزشــکیان همچنین ایجاد اشــتغال را مستلزم رشد 
اقتصادی دانسته و گفته است:اگر می خواهیم به رشد 
برســیم باید ســرمایه گذاری انجام دهیم زیرا بدون 
سرمایه گذاری نه اشــتغال ایجاد می شود و نه تولید 

افزایش می یابد.
پزشــکیان:دولت من ســه اقدام درباره ســاماندهی 
مهاجریــن دنبال خواهد کرد:انســداد کامل مرزها و 
مهاجرین  بیشتر، ســاماندهی  مهاجرت  از  جلوگیری 
موجود، مذاکــره با کشــورهای اروپایی برای پذیرش 
بخشــی از مهاجرین یا تقبل هزینه های حضور آنها 

در ایران.

مخالفت مسعود پزشکیان با ارز ۴۲۰۰ تومانی

فلج شدن اقتصاد با رانت 

گزارش

کدام مرجع قانونی بازنشستگان  به 
 پناه ببرند؟

نادر مرادی/ فعال صنفی حقوق کارگران و بازنشستگان 	
بازنشستگان نمی دانند به کدام مرجع قانونی پناه ببرند و اعاده حق کنند؛ 
حتی شکایت بازنشستگان به دیوان عدالت بابت افزایش مستمری ۱۴۰۲ 
وارد دانســته نشد؛ به راستی چرا اجرای قانون جدی گرفته نمی شود؟!در 
روزهای اخیر، جمعی از بازنشستگان در بیانیه ای اعلام کردند » بابت خرید 
ساده ترین نیازهای روزانه، شلاق تورم یک درصدی ها بر سر و صورت مان 
فرو می بارد و مظلومانه مجبور به دور شدن از تهیه نیازهای روزمرۀ خود 
می شــویم؛ توازنی بین حقوق دریافتی و تورم وجود ندارد و تنها با ۴۰۰ 
درصد افزایش حقــوق از خط فقر بالاتر می رویم....«.نهایت دریافتی یک 
بازنشسته حداقل بگیرِ کارگری، ۱۱ میلیون یا ۱۱ میلیون و خورده ای  است. 
وضع بازنشستگان سایر سطوح نیز حداقل در صندوق تامین اجتماعی بهتر 
از حداقل بگیران نیســت. افزایش پلکانی حقوق که یک سیاست تعدیلیِ 
خزنده است، در طول ســال های متوالی این مستمری بگیران را بیش از 
همیشه به ســمت حداقل بگیری سوق داده اســت به گونه ای که امروز 
اکثریت قریب به اتفاقِ بازنشستگانِ سایر سطوح در تامین اجتماعی، زیر 
خط فقر هســتند و حقوقی که پایان هر ماه به حساب شان واریز می شود 
برای تامین هزینه های دو هفته هم کافی نیست.این در حالیست که ماده 
۹۶ قانون تامین اجتماعی به اندازه کافی صریح و واضح اســت: »سازمان 
مکلف است میزان کلیه مستمریهای بازنشستگی، از کارافتادگی کلی و 
مجموع مستمری بازماندگان را در فواصل زمانی که حداکثر از سالی یکبار 
کمتر نباشد با توجه به افزایش هزینه زندگی با تصویب هیات وزیران به 
همان نسبت افزایش دهد«. این ماده قانونی سال هاست که اجرا نمی شود، 
نه حداقل بگیران، نه بازماندگان و از کارافتادگان و نه مســتمری بگیران 
سایر سطوح، هیچ کدام در عمل مشمول اجرای این ماده قانونی نیستند.

در جریان افزایش مســتمری ۱۴۰۳، حداقل بگیران مشمول ۳۵ درصد و 
بازنشستگان سایر سطوح مشمول ۲۲ درصد افزایش حقوق شدند؛ هیچ 
کدام از این ارقام ربطی به »هزینه های زندگی« و تورم موجود نداشت .یک 
بازنشسته سایر سطوح در زمان اشتغال خود، کارگرِ بالای حداقل بگیر بوده 
و هر ماه بیشتر از کف، حق بیمه به صندوق تامین اجتماعی واریز کرده؛ 
حالا که زمان برداشــت رســیده، او را از انتفاع بردن از اندوخته شخصی 
خودش محروم می کنند و بدون در نظر گرفتن معادلات بیمه ای، ســایر 
سطوح مزدی را به حداقل مستمری نزدیک می سازند.صندوق بازنشستگی 
در زمان اشتغال مثل یک صندوق پس انداز و حساب سپرده ی بلندمدت 
عمل می کند؛ قاعده و قانون کلی این اســت که شما به نسبت پولی که 
در حســاب پس انداز ذخیره می کنید سود ماهانه می گیرید؛ آیا می شود 
فردی پول بیشتر پس انداز کند اما سود ماهانه ی کمتری بگیرد؟ در هیچ 
صندوق پس اندازی این معمول نیست اما در تامین اجتماعی این رویه ی 
نادرســت و ناعادلانه معمول است. بازنشســته ای که سی سال بیشتر از 
حداقــل بیمه در صندوق پس انداز تامین اجتماعی به امید بهره بردن در 
روزگار پیری ذخیره کرده، حالا که به دوران استفاده رسیده باید کمتر از 
حداقل بگیر مشمول افزایش حقوق شود!هیچ زمان در سال های اخیر ماده 
۹۶ قانون تامین اجتماعی اجرایی نشــده است و از قضا مدیران سازمان 
تامین اجتماعی پاسخگو نبوده اند که چرا قانون را عامدانه زیر پا گذاشته اند؛ 
اگر به متن ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی دقت کنیم، متوجه می شویم که 
افزایش پلکانی مستمری ها در سال های اخیر کاملًا غیرقانونی بوده است. 
این ماده قانونی تاکید دارد که »همه مســتمری ها« باید بدون استثنا به 
اندازه هزینه های زندگی مشمول افزایش سالیانه شود و هیچ کجا نگفته 
که دولت »می تواند« افزایشِ برخی را بیشتر از برخی دیگر در نظر بگیرد 
و این کاملًا طبیعی ســت چون تورم هزینه های همه ی خانواده ها – چه 
حداقل بگیــر و چه غیر حداقل بگیر- را به یــک میزان افزایش می دهد و 
هدف از افزایش حقوق سالیانه این است که این افزایش هزینه ها که ناشی 

از تورم است، جبران شود. 

یادداشت



   آغاز پیش فروش بلیت قطارهای تابستانی از ۲۹ خرداد
 راه آهن جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: پیش فروش بلیت قطارهای مسافری برای بازه زمانی اول تا 15 تیر، از روز سه 
شنبه 29 خرداد آغاز می شود.پیش فروش بلیت برای بازه زمانی یاد شده در همه محورها )مسیرهای رفت تا تاریخ 15 تیر و 
مســیرهای برگشت تا 16 تیر( از ساعت 8 صبح روز سه شنبه 29 خرداد ماه، از طریق سکوهای مجاز فروش اینترنتی بلیت 
آغاز می شــود.پیش فروش حضوری بلیت های این بازه زمانی، 3 ســاعت بعد از ساعت 11 روز سه شنبه 29 خرداد از طریق 

مراکز مجاز فروش حضوری انجام می شود.

۳۰۰ هزار تن برنج تا قبل از دوره ممنوعیت
 باید وارد شود

دبیــر انجمن تولیدکنندگان و تامین کننــدگان برنج گفت: با واردات 
۳۰۰ هــزار تن برنج تا قبل از دوره ممنوعیت، مشــکلی در امر تنظیم 
بازار نخواهیم داشت.مســیح کشــاورز گفت: در سنوات گذشته میزان 
واردات برنج به گونه ای بود که بخشی از آن پس از انتقال به فروردین 
و اردیبهشــت به امر تنظیم بازار کمک می کرد، اما امســال براساس 
واردات یک میلیون تنی برنج که در ســال قبل توسط بخش خصوصی 

انجام شد، عملا این اتفاق نیفتد .
او گفت: امسال پیشنهاد ما این بود که ۶۰۰ تا ۸۰۰ هزار تن برنج قبل 
از دوره ممنوعیت وارد شــود که میزان واردات فعلی یک سوم تا یک 
چهارم رقم فعلی است.کشاورز ادامه داد: برآوردها حاکی از آن است که 
اگر ۳۰۰ هزار تن برنج تا قبل از دوره ممنوعیت وارد نشود، با خلأ بازار 
مواجه خواهیم شــد .وی  در ادامه افزود: امسال هم اعلام کرده ایم که 
طبق سنوات قبل اگر هماهنگی استانی انجام شود که خریداران مورد 
تشــویق قرار بگیرند، برنج ایرانی با قیمت مناسب در دوره ممنوعیت 

عرضه می شود.

بازار خودرو در سراشیبی
به گفته رئیس اتحادیه دارندگان نمایشــگاه ها و فروشندگان خودروی 
تهران از 15 خرداد تاکنون قیمت ها ســیر ریزشی گرفته است و اکنون 
بــا کاهــش 35 درصدی قیمت انــواع خودروهای خارجــی و کاهش 
25درصدی خودروهای داخلی مواجه هستیم.اســد کرمی در تشــریح 
آخرین وضعیت بازار خودروی کشور از افت چشمگیر قیمت ها خبر داد 
و گفت: کاهش قیمت دلار بــه کاهش قیمت خودرو در بازار انجامیده 
و این شرایط اوضاع ناخوشایندی را برای نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو رقم زده اســت.وی افزود: از 15 خرداد تاکنون قیمت ها ســیر 
ریزشــی گرفته اســت و اکنون با کاهــش 35درصدی قیمــت انواع 
خودروهــای خارجی و کاهش 25درصــدی خودروهای داخلی مواجه 
هســتیم.کرمی در ادامه ارزیابی خود را از تاثیر واردات خودرو در بازار 
تشــریح کرد و گفت: بازار همچنان راکد است و اقدام دولت به واردات 
خودرو و فراهم آمدن امکان ثبت نام بــرای خودروهای وارداتی به این 
دلیل که در شمار محدود صورت گرفته است، نتوانست آنچنان که باید 
تغییر مطلوبی در بازار ایجاد کند .وی در ادامه  افزود: همچنین واردات 

نباید تنها به افراد حقیقی و حقوقی خاص محدود شود.

سمیه شوریابی/ گروه اقتصادی
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مترو؛ شهر زیرزمینی که شــاید برای بسیاری از 
شهروندان صرفا مســیری برای رسیدن به مقصد 
باشد، اما شاید کمتر مســافری بداند که مردانی 
۱۲ ســاعت خیره به سیاهی تونل با چه مخاطرات 
و مشــکلاتی همراه هســتند، راهبران مترو که 
مسئولیت جان صدها مسافر را روزانه برعهده دارند 
از مخاطرات و استرس های شغلی شان و ۲۹ روز کار 

در ماه برای تامین معیشت شان می گویند.

سال هاست در تونل های تاریک متروی تهران وظیفه سنگین 
راهبری قطار را برعهده دارند. شغلی سخت با استرس زیاد، 
ســال ها کار در تونل تاریک و در فضای مغناطیسی و سایر 
آلایندگی هایی که در شــهر زیر زمینی تهران وجود دارد، 
برای راهبران خطوط مترو مشکلات جسمی و عضلانی را 

به همراه داشته است.
 یکی از راهبران خطوط مترو که حدود ۱۹ ســال ســابقه 
دارد، در این باره می گوید: »ما راهبر قطار برقی هستیم. برق 
ولتاژ قوی دارای مضراتی است مانند میدان مغناطیسی و 
میدان الکتریکی که برای سلامتی کسی که در این میدان ها 
قرار می گیرد، بسیار مضر است و سلامتی فرد را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
 کار در تونل به دلیل اینکه ساعت ها در تاریکی است باعث 
آسیب به چشم می شود. آسیب شنوایی یکی دیگر از عوارض 
این شغل بر سلامتی فرد است.البته مقداری از این آسیب ها 
اجتناب ناپذیر است، اما با توجه به اینکه سیستم قطارها به 

روز نیست قاعدتا ما ارتعاشات بیشتری داریم.
 همچنین برخی از خطوط به ویژه خطوط روباز که خطوط 
بالاستی به آن ها می گویند، زیرسازی درستی ندارند و این 
باعث می شود که ارتعاشات بیش از حد مجاز باشد یا میدان 
مغناطیسی وجود داشته باشد، از طرفی قطارها عایق بندی 
درستی هم ندارند تا آسیب کمتری به شخص راهبر برسد 
یــا عایق بندی درخصــوص صداهایی که ایجاد می شــود 
در قطارهای ما بســیار ضعیف است و طی این سال ها نیز 
چون یک سری قطعات مربوطه تامین نشده است و تولید 
کننده داخلی هم یا نمی تواند تامین کند و یا برای او صرفه 
اقتصادی ندارد ما با عایق بندی فرسوده کار می کنیم و سال 
به سال آسیب بیشتری به بدن ما وارد می شود. در واقع یک 
سری از این مشکلات به دلیل زیرساخت هایی است که از 

ابتدا انجام نشده است«.

ë  طرح طبقه بندی مشاغل به روزرسانی نشده
است

وی با بیان اینکه شغل ما یک شغل پراسترس و پراضطراب 
است و اختلالات روحی و روانی زیادی به دلیل سوانح ریلی 
برای ما ایجاد شده است، ادامه می دهد: »مشاغل سخت و 
زیان آور شــامل دو گروه الف و ب هستند، گروه ب مربوط 
به مشاغلی اســت که ماهیت کار آن ها سخت است و الف 
هم مربوط به مشاغلی است که در محیط سخت و زیان آور 

هستند.
 چندین بار در کمیته های استانی درباره شغل ما اظهار نظر 
کرده اند و در هر سه مرحله شغل راهبری قطار جزء مشاغل 
سخت و زیان آور تایید شده است، اما متاسفانه جزء مشاغل 

الف قرار گرفته است. 
طبق آیین نامه درخصوص مشاغل سخت و زیان آور کارفرما 
باید نسبت به ایمن سازی محیط اقدام کند تا به مرور زمان 
که کمیته های سخت و زیان آور بررسی می کنند، این شغل 
از مشــاغل ســخت و زیان آور خارج و جزء مشاغل عادی 

محسوب شود.
شغل ما این امکان وجود ندارد که ایمن سازی صورت بگیرد، 
زیرساخت های خطوط و قطارها این امکان را ندارند که این 
شــغل از گروه مشاغل سخت و زیان آور خارج شود به طور 
مثال این امکان وجود ندارد که شدت میدان مغناطیسی که 

اینجا وجود دارد را کمتر کنند. 
طی یازده سال این بازرسی ها انجام شده که آخرین آن در 
سال ۱۴۰۱ بود که کمیته مشاغل سخت و زیان آور درباره 
شغل ما بررسی های لازم را انجام دادند و طی هر سه مرحله 
شغل ما جزء مشاغل سخت و زیان آور محسوب شد و قاعدتا 
باید در چنین مواقعی باید از گروه الف خارج شــود و جزو 

گروه مشاغل ب قرار بگیرد. 
درباره مشــاغل ب هم شــورای حفاظت فنی اظهار نظر 
می کند، اما یک سری مشاغل هســتند که رسما از آن ها 

نامبرده شده است. 
یکــی از درخواســت های ما این اســت که شــغل ما در 
زیرمجموعه مشــاغل گروه ب مشاغل ســخت و زیان آور 
قرار بگیرد. همچنین طرح طبقه بندی مشاغل در سال ۹۰ 
آخرین ویرایشش انجام شد و نزدیک به ۱۳ سال است که 

این به روزرسانی انجام نشده است.
طرح طبقه بندی مشاغل باید بازنگری و به روز شود باتوجه 
به اینکه شرکت ما جزو سازمان های تابعه شهرداری تهران 
است، تمام مجوزهایی که مربوط به حقوق و مزایای پرسنل 
است باید از طریق شهرداری مجوز آن ارائه شود، اگر هم قرار 
باشد بازنگری در طرح طبقه بندی مشاغل صورت بگیرد، بار 
مالی برای شرکت ایجاد می کند و باید از شهرداری مجوز را 
بگیرند که دراین زمینه شهرداری همیشه مقاومت می کند. 
علیرغم اینکه ما از لحاظ قانونی به مفاد مختلف قانون هم 
اســتناد می کنیم و مدیران ارشــد در برخی موارد در این 
زمینه با ما همکاری دارند، اما متاســفانه شهرداری تهران 
همکاری لازم را ندارد و حقوق و مزایای ما را آنطور که باید 

به روزرسانی انجام نمی دهد.
شهریور سال ۱۴۰۲ دیوان عدالت اداری یک رایی را صادر 
کرده مبنی بر اینکه فوق العاده های قانونی شامل اضافه کاری 
نوبت کاری و جمعه کاری است؛ ماخذ محاسبه آن ها مزد 
قرار بگیرد. معاونت روابط کار وزارت کار نیز دستورالعملی را 
صادر کرد با عنوان اصلاحیه بند ۹ دستورالعمل شماره ۲۲ 

روابط کار را صادر کرد که طبق آن باید برای محاسبه فوق 
العادهای قانونی، مزد، ماخذ محاسبه قرار بگیرد، اما شرکت 
ما همچنان مزد مبنا را ملاک قرار می دهد که اگر قرار باشد 
مزد مبنای محاســبه این موارد قرار بگیرد درصد جزیی به 
حقوق و مزایای ما اضافه می شــود البته شرکت به صورت 
ضمنی تمکین کرده که نزدیک دو ماه است که درحال اخذ 
مجوز از شــهرداری است اما باز هم شهرداری مجوز لازم را 

برای اجرای این اصلاحیه را نمی دهد.« 

ë  شهرداری برای حقوق ما محدودیت و سقف
تعیین کرده است

یکی دیگر از راهبران خطوط مترو تصریح می کند: »بخشنامه 
مزدی امسال که صادر شد، برای کارگران نهادهای عمومی 
غیر دولتی مانند شرکت بهره برداری مترو یک سقف حقوق 
تعیین کردند که بلافاصله در ۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۳ معاونت 
روابط کار وزارت کار بخشــنامه ای صادر کرد و آن ســقف 
حقوقی را برای کارگران نهادهای عمومی غیردولتی اصلاح 
کرد، متاســفانه باز شــهرداری برای حقوق ما محدودیت 
و ســقف تعیین کرده است و خلاف این بخشنامه معاونت 

روابط کار وزارت کار در پرداخت حقوق عمل می کند. 
هم در حقوق فروردین و اردیبهشــت این سقف را اعمال 
کرده اند اما ما امیدواریم که به این بخشنامه تمکین کنند 
و در ماههای آتی دیگر این محدودیت حقوق را نداشــته 
باشیم«.این راهبر با اشاره به تبعیض های شهردرای تهران 
درباره پرســنل شهرداری با پرسنل ســازمان های تابعه از 
جمله مترو می گوید: »در دو سال اخیر یک سری آیتم های 
حقوقی مان مانند ایاب و ذهاب و ناهار که آیتم های رفاهی 

هستند طبق مصوبات مجلس شامل مالیات می شوند. 
یکی از نارضایتی هایی که وجود دارد این است که شهرداری 
برای پرسنل خودش درصدد است مالیات آیتم های رفاهی 
را جبران کند اما بین ما و پرســنل شهرداری تفاوت قائل 
می شوند جبران آیتم های رفاهی برای ما انجام نمی شود«.

وی همچنین درباره درج عنوان شــغلی راهبری در لیست 
بیمه خاطرنشان می کند: »برای اینکه از بازنشستگی پیش از 
موعد مشاغل سخت و زیان آور برخوردار شویم باید عناوین 
شغلی ما در لیســت های ارسالی به بیمه تامین اجتماعی 
درست ثبت شده باشد، متاسفانه از شهریور ۱۳۹۳ به قبل 
شــرکت این عناوین را درست و صحیح ارسال نکرده است 
مثلا عنوان شغلی راهبر قطار است اما با عنوان کارگر ساده 
لیســت بیمه برای ما ارسال شده است. وقتی تناقض بین 
عناوین شغلی ایجاد می شود از برخورداری از بازنشستگی 

پیش از موعد با مشکل مواجه خواهیم شد«. 

جامعه

راهبران مترو در تونل های مصائب شغلی مسئولیت جان صدها مسافر را برعهده دارند

راهبران مترو، خیره به سیاهی مشکلات 

وزیــر آموزش و پرورش دولــت نهم در خصوص 
معضل همیشگی کمبود معلم گفت: برنامه ریزی 
بلند مدتی برای تربیت معلم از طریق دانشــگاه 
فرهنگیان و دانشگاه شهید رجایی وجود نداشته 
اســت و شــاهد نگاه واحدی هم در سطح ملی 
برای شیوه تامین معلم و مربی نیستیم.اسناد بالا 
دســتی حکایت از آن دارد که همه ی معلمان در 
دانشگاه فرهنگیان و شهید رجایی تربیت شوند و 
یا دســت کم بخشی از دوران آموزش خود را زیر 
نظر یکی از این دانشــگاه ها سپری کنند، اما در 
این خصوص رؤســا و وزرای دولت های پیشین 
نظر یکســانی نداشتند و در دولتی که این اعتقاد 
وجود نداشته باشد، ظرفیت های جذب دانشجود 
نیز کاهــش پیدا می کند.این در حالیســت که 
فارغ التحصیلان این دانشگاه باید کمبود نیرو را 
جبران کنند، اما وقتی چند ســال قبل ســرمایه 
گذاری برای تربیت نیروها صورت نگرفته است، با 
تغییر دولت، در دولت بعدی با کمبود نیرو مواجه 
خواهیم شــد.علی رضا احمدی جشفقانی درباره 
وضعیت آموزشــی در مناطق کمتر برخوردار با 
توجه به کمبودهایی که وجود دارد، اظهار کرد: با 
در نظر گرفتن نسبت معلم به دانش آموز می توان 

نیاز واقعی را متوجه شــد؛ بطــور معمول برخی 
از مناطق تقاضای بیشــتری به معلم دارند و در 
حاشیه شهرها و روستاها و مناطق کم  برخوردار 
این تقاضا کمتر اســت؛در مناطق روستایی و کم 
جمعیت با آنکه نســبت معلم بــه دانش آموزان 
ممکن است  مناســب تر باشد، اما بازهم کمبود 
معلم محسوس اســت و چون طبعا تعداد دانش 
آموزان کمتری داریــم و گاها کلاس های درس 
با کمتر از ده نفر تشــکیل می شوند و این تعداد 
شــامل مقاطع مختلف تحصیلی هستند  این امر 
مهم باعث افت کیفیت تحصیلی می شود؛ برای 
حل این مشکل می توان به گونه ای برنامه ریزی 
کرد که دانش آموزان روســتاها و مناطق حاشیه 
نشین به مناطقی که دارای مدارس شبانه روزی 
هستند، بروند یا سرویس ایاب و ذهاب برای آنها 
فراهم شود تا امکان تحصیل آنها در مراکز شهرها 
و مدارســی که کیفیت آموزشــی بالایی دارند، 
فراهم شــود.احمدی در خصوص بــه کارگیری 
فارغ التحصیلان ســایر دانشــگاه ها در آموزش 
و پرورش عنوان کرد:  امــروزه دانش آموختگان 
رشــته های علوم پایه مثل ریاضی، شیمی و ...در 
بازار کار، محل رجوع نیســتند، این در حالیست 

که آموزش و پرورش در دوره دوم متوســطه به 
حضور برخی از این دانــش آموختگان نیاز دارد.

یکی از مشــکلات آموزشی فقدان وجود مراکزی 
است که بطور تخصصی به تربیت نیروهایی برای 
دوره قبل از دبستان بپردازند.از جمله راه حل های 
کارساز در این حوزه، اختصاص منابع برای تربیت 
معلمان این مقاطع است و دبیران و معلمان پایه 
دوم تحصیلی و دبیرســتان ها باید از بین دانش 
آموختگان برتر دانشگاه های کشور انتخاب شوند؛ 
البته که بکار گیری این دسته از نیروها مستلزم 
برسی صلاحیت علمی و شــخصیتی آنها است.

احمدی در خصوص بکارگیری دوباره بازنشستگان 
آموزش و پرورش تاکید کــرد: این روش یکی از 
بهترین روش های جبران کمبود معلم در سیستم 
آموزشی است؛ این عزیزان درست در دورانی قرار 
دارند که تجربیات آنها به بار نشســته و سیستم 
آموزشی بیش از گذشته به حضور آنها نیاز دارد.

وی خاطرنشــان کرد: بحث رتبه بندی هم برای 
ایجاد انگیزه بیشتر آنان صورت گرفته است.جایی 
که کمبود واقعی نیرو وجود داشته باشد می توان 
از این ظرفیت ها به بهترین شــکل استفاده کرد.

البته، تناسب ها باید رعایت شود. 

وزیر اسبق آموزش و پرورش:

نگاه واحدی در سطح ملی برای شیوه تامین معلم وجود ندارد

ه��پوکسی یا کاهش اکس�یژن خونه��پوکسی یا کاهش اکس�یژن خون
 چه عوارضی به دنبال دارد؟ چه عوارضی به دنبال دارد؟

تغییر رنگ پوست

گیجی و سردرگمی

ضربان قلب سریع

سرفه

ضعف تنفس

اینفوگرافیک اختصاصی

دولت چهاردهم قانون حمایت از معلولان را فراموش نکند

چشم امید جامعه معلولان به دولت چهاردهم
پرستو خلعتبری / گروه جامعه 	

جامعه معلولان کشــور که تعداد آنها هم کم نیست، همواره برای 
برخورداری از یک زندگی حداقلی، با مشــکلات و محدودیت های 
زیــادی مواجــه بوده و هســتند. هر چند که در طول ســال های 
گذشــته، قوانین زیادی برای تســهیل در امور مربوط به معلولان 
تصویب شده است اما همچنان این قشر جامعه از اینکه کمتر مورد 
توجه قرار می گیرند، گلایه مند هســتند. معلولان جسمی حرکتی 
نیز انســان هســتند و حق زندگی کردن دارند. لازم است با آنان 
به گونه ای رفتار شــود که بدانند عضوی موثر در جامعه هســتند. 
حتی معلولانی که توانایی بالایی ندارند و در آسایشــگاه نگهداری 
می شــوند نیز می توانند مفید باشند. فقط کافیست به آنان یادآور 
شوید که آنان نیز موثر هســتند. در هر صورت معلولان نیز مانند 
ســایر افراد جامعه حقوق اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی دارند که 
انتظار می رود چالش های موجود برای آنها توسط دولت چهاردهم 
به حداقل برســد و از توان آنها برای رفع چالش ها بهره گرفته شود 
اما حجم مشــکلات معلولان آنقدر زیاد اســت که از مطالبات این 
بخش از جامعه از گلایه گذشــته و آنها خواستار حل مشکلاتشان 
و تحقق مطالبات به حق خود هســتند. رامک حیدری مدیر عامل 
انجمن حمایت از بیماران دیســتروفی با بیان اینکه حوزه معلولان 
مسائل و مشکلات متعددی دارد که به اجرا نشدن قانون حمایت از 
معلولان این مشکلات روی هم انباشته شده اند، در خصوص اینکه 
دولت چهاردهــم باید چه اولویت هایی در حوزه معلولان داشــته 
باشــد، اظهار کرد: اولین انتقاد ما به نامزدهای ریاســت جمهوری 
این اســت که چرا تاکنــون در بیان برنامه های خــود از معلولان 
صحبت نکرده اند. بزرگترین اقلیت ایران معلولان هســتند که 10 
درصد جامعه را تشــکیل می دهند و دولت آینده نباید این قشر را 
نادیــده بگیرد. مدیر عامل انجمن حمایت از بیماران دیســتروفی 
در ادامه با اشــاره بــه اینکه دولت چهاردهم باد بــه طور ویژه به 
حوزه معلولان رسیدگی کند، عنوان کرد: دولت آینده باید در قدم 
اول کارگروهی تشــکیل دهد چراکه بدون تشــکیل این کارگروه، 
رسیدگی به امور معلولان غیرممکن است. حوزه معلولان مسائل و 
مشکلات متعددی دارد که به اجرا نشدن قانون حمایت از معلولان 
این مشــکلات روی هم انباشته شــده اند. حیدری عنوان کرد: اگر 
قانون اجرا می شد، امروزمی توانستیم حول محور آن صحبت کنیم 
اما امروز با قانون ناقصی که متناســب با شرایط جامعه بروزرسانی 
نشــده و همان تکالیف ســابق هم به اجرا نرســیده است، طرف 
هســتیم. مدیر عامل انجمن حمایت از بیماران دیستروفی توضیح 
داد: امروز معلولان مشــکلات متعددی مانند مناسب سازی نشدن 
معابــر، بیکاری، مشــکلات تحصیلی و غیره رو به رو هســتند که 
ناشــی از اجرا نشدن قانون اســت. در کارگروهی که دولت آینده 
تشــکیل می دهد باید هر کدام از این مســائل به صورت تخصصی 
بررســی شــوند. مدیر عامل انجمن حمایت از بیماران دیستروفی 
ادامه داد: در قدم اول باید پیشــهاد پیش نویــس اصلاح قانون از 
سوی دولت، به مجلس ارائه شود. قانون فعلی به دلیل نواقصی که 
دارد، ضمانت اجرایی ندارد. پس از تصویب قانون باید آئین نامه های 
اجرایی توســط کمیسیون های تخصصی نوشــته و به سازمان ها و 
وزارت خانه ها ابلاغ شود. نظارت خوبی هم باید بر اجرای این قانون 
وجود داشــته باشد تا مشکلات پیشــین تکرار نشود. حیدری در 
ادامه با تاکید بر اهمیت نظارت بر عملکرد ارگان های مسئول بیان 
کرد: نظارت ها باید طوری باشــد که اگر هــر ارگانی تخطی کرد، 
جریمه شــود و قوه قضائیه آئین دادرســی کاملی برای رسیدگی 
به تخلفات ســازمان ها در حوزه معلولان داشته باشد. مدیر عامل 
انجمن حمایت از بیماران دیستروفی توضیح داد: اجرای هر قانونی 
نیازمند بودجه است و سازمان برنامه و بودجه در دولت چهاردهم 
باید به این امر توجه کند تا قوانین به درستی اجرا شوند. وی ادامه 
داد: ما سال ها برای اجرای قانون حمایت از معلولان تلاش کردیم 
اما در ســال های اخیر ردیف بودجه آن حذف و با بودجه بهزیستی 

ادغام شد.

گزارش

خبرکاهشمدتسربازیکذباست
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح درباره انتشار خبری مبنی بر کاهش یک ماهه مدت خدمت سربازی در سال جاری گفتد:  خبری به نقل 
از بنده در فضای مجازی منتشر شده که در آن اعلام شده که مدت خدمت سربازی کاهشی یک ماهه داشته است، این خبر کذب بوده و اصلا چنین مصاحبه ای انجام نداده ام.

سردار موسی کمالی با تاکید بر اینکه طول مدت خدمت سربازی در سال جاری هیچ تغییری نکرده است، گفت: برابر قوانین و مقررات مدت خدمت سربازی همچون سال گذشته 
و بر اســاس منطقه خدمت و ... از ۱۴ تا ۲۱ ماه اســت و هیچگونه تغییری در طول مدت خدمت سربازی اعمال نشده است.مردم اخبار مربوط به سربازی را از رسانه های رسمی 
و معتبر پیگیری کنند.وی در عین حال با اشــاره به تســهیلات و اقداماتی که در ســال های اخیر برای خوشایندسازی و بهبود کیفیت خدمت سربازی انجام شده، گفت: قرارگاه 

مهارت آموزی سربازان در همین راستا تشکیل شده و علاوه بر آن تصمیمات خوبی نیز در سال های اخیر پیرامون افزایش حقوق سربازان و ... گرفته شده است. ماه
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رئیــس مرکز جذب اعضای هیــات علمی وزارت 
علوم، تحقیقــات و فناوری دربــاره بازبینی آئین 
نامه هــا و قوانین جذب هیأت علمی گفت: قوانین 
جذب هیأت علمی از ســوی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی صادر شــده است و وزارت علوم سیاست 
گذار قوانین نیست، بلکه مجری است قوانین جذب 
در حال حاضر قوام خوبی دارد اما اجرا مهم است.
محمد خلج امیر حســینی افزود: اینکه دانشگاه ها 
سریع تر عمل کنند و مصاحبه های علمی و عمومی 
را با همین قوانین فعلی، برگزار کنند، سرعت فرایند 
جذب افزایش می یابد، طی دو سال گذشته سرعت 

این فرایند بسیار بالا رفته است.قوانین عوض نشده 
بلکه تنها سرعت دانشــگاه ها افزایش یافته است 
البته با همین قوانین تا دو ســه برابر هم جا دارد 
که سرعت فرایند جذب افزایش یابد.وی میانگین 
فرایند جــذب هیأت علمی در دانشــگاه ها را در 
حال حاضر ۱۵ ماه عنوان کرد و افزود: مشــکلی 
که اکنون در مورد جذب هیأت علمی دانشــگاه ها 
بعد از تأییــد هیات مرکزی جذب بــا آن مواجه 
هستند، دریافت کد استخدامی است.وی ادامه داد: 
سازمان های اداری استخدامی و برنامه بودجه علی 
رغم همکاری هایی دارند ولی آمارها نشان می دهد 

حتی تا یکسال هم این فرایند صدور کد استخدامی 
طول کشیده تا صادر شــود.وی افزود: موردهایی 
وجود دارد که تأیید شده اند و دانشگاه باید با آنها 
قرارداد منعقد کند اما به دلیل این مشکل مجبور 
اســت از سایر منابع حقوق این افراد را تأمین کند 
که این موضوع باعث شده خیلی از دبیران جذب 
دانشگاه ها با این مشکل مواجه شوند.وی ادامه داد: 
فرایند جذب هیأت علمی نسبت به گذشته بهتر 
شده است، گرچه ایده ال نیست ولی چون صدور 
کد استخدامی زمان براست دانشگاه ها را با چالش 

مواجه کرده است.

رئیس مرکز جذب اعضای هیات علمی وزارت علوم:

فرایند جذب هیات علمی زمان بر است
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

 عزم نفت مناطق مرکزی ایران 
برای توسعه میادین غرب کشور

کرمانشــاه-فریده محمــدی، خبرنگار یــادگار امــروز: مدیرعامل 
شــرکت نفــت مناطق مرکــزی ایران از عزم راســخ این شــرکت برای 
کثــری و اســتفاده از تمــام پتانســیل هــای  توســعه و تولیــد حدا
موجــود در میادیــن نفــت و گاز غــرب کشــور خبــر داد.  مهنــدس 
مهــدی حیدری در بازدید از میدان های گازی باباقیر و بانکول بر 
کید کرد و افزود:  کثری از ایــن میادین مهم تا توســعه و تولید حدا
میادیــن پیش گفته با ایفای نقشــی تاثیرگــذار در افزایش ظرفیت 
ک پتروشــیمی اســتان ایلام می  پالایشــگاه گاز ایــلام و تأمین خورا
توانند بخشــی از گاز مصرفی ســرانه خانگی و تجاری اســتان های 
کننــد. وی در بازدیــد از میادیــن باباقیــر و  غــرب کشــور را تامیــن 
بانکول که در گستره عملیاتی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب 
قــرار دارنــد ابــراز امیدواری کرد بــا اتمام حفاری چــاه اول بابا قیر و 
جمع آوری اطلاعات تکمیلی توســعه این میدان شتاب بیشتری 
بگیرد.وی همچنین ضمن بازدید از پروژه توســعه میدان بانکول 
ابــراز امیــدواری کــرد توســعه ایــن میدان کمــک شــایانی به بحث 
ک پتروشــیمی ایلام را داشــته  ناتــرازی گاز و همینطور تامین خورا
باشــد. در ادامــه مدیرعامل شــرکت نفــت  مناطق مرکــزی ایران با 
کید بر اهمیت راه اندازی طرح توسعه فاز دو تنگ بیجار تصریح  تا
کنون روزانه ۲۵۰ میلیون فوت  کــرد: میدان گازی تنگ  بیجــار هم ا
مکعب ظرفیت دارد و بر اساس برنامه ریزی ها در طرح توسعه فاز 
۲ آن قــرار اســت ایــن ظرفیــت بــه ۴۰۰ میلیون فوت مکعــب در روز 
افزایــش یابد.مدیــر عامــل شــرکت نفت مناطــق مرکــزی در ادامه 
افزود با اجرای فاز دوم میدان تنگ بیجار شــاهد افزایش تولید از 

این میدان و رسیدن آن به میزان ۱۱ م م م در روز باشیم .

در دولت سیزدهم؛

۵۲ هزار متر مربع به فضای درمانی و آموزش 
پزشکی البرز افزوده شد

کبری، خبرنگار یادگار امروز: رییس دانشگاه علوم پزشکی  ج-ا کر
اســتان البرز اعلام کرد: ۵۲ هزار متر مربع از ابتدای فعالیت دولت 
کنون به فضاهای درمانی و آموزش پزشکی این استان  سیزدهم تا
اضافــه شــده اســت.  دکتــر "شــهرام صیــادی "روز یکشــنبه افزود: 
نهضت بیمارستان سازی، از سرگیری پروژه های نیمه کاره بخش 
سلامت و افتتاح تعدادی از آنها مانند بیمارستان ۲۶۰ تختخوابی 
شــهید ســلیمانی فردیس از دســتاورد های مهم و جهادی دولت 
ســیزدهم اســت. وی ادامــه داد: بیمارســتان شــهید عجمیــان 
کمالشــهر بــا پیشــرفت پنج درصــدی به دولت ســیزدهم رســید و 
کنــون بــا ۷۰ درصــد پیشــرفت در حال تکمیل اســت ضمــن آنکه  ا
بیمارســتان ۳۰ تختخوابی شهرستان طالقان ۴۵ درصد پیشرفت 
فیزیکــی دارد. صیــادی گفــت: راه انــدازی ۱۴ پایــگاه اورژانس و ۲۱ 
مرکز ، پایگاه و خانه بهداشت و خرید چهار دستگاه خودرو کمک 
کنان مناطق کوهســتانی از  دار بــرای ارائــه خدمات درمانی به ســا

دیگر دستاوردهای دولت سیزدهم در البرز است.

گیری ۲۸ هکتار از اراضی معدنی و ملی   بازپس 
در منطقه دودانگه شهرستان ساری

ســاری-امیری فــر، خبرنــگار یــادگار امــروز: رئیــس اداره منابــع 
طبیعی و آبخیزداری شهرســتان ساری از اجرای حکم رفع تصرف 
و آزاد سازی ۲۸ هکتار از اراضی ملی در منطقه دودانگه شهرستان 
ســاری خبر داد. مســعود نادری ورندی با بیان این خبر افزود: در 
راســتای حفظ و حراســت از انفال با هدف مقابله با ســودجویان، 
پس از عملیات اطلاعاتی و شناســایی شــخصی که به بهانه مجوز 
بهــره بــرداری از معــدن ســنگ مبــادرت بــه فــروش مســاحت ۲۸ 
هکتــار از اراضــی بیت المال نموده با شــکایت اداره منابع طبیعی 
شهرســتان ســاری، حکــم محکومیــت متجــاوز بــه حبــس صــادر 

گردید. 
ایــن عملیــات بــا حضــور دادســتان و دبیر شــورای حفــظ حقوق 
بیــت المال اســتان، رئیــس، فرمانده یــگان و نیروهــای حفاظتی، 
مسئول و کارشناس واحد حقوقی و کارشناس واحد نقشه برداری 
اداره منابــع طبیعی شهرســتان، ســرجنگلبان حوزه اســتحفاظی 
دودانگه، پلیس امنیت اقتصادی، سپاه بخش و نیروی انتظامی 

دودانگه و شرکت مجری طرح چوب فریم انجام شد.

 رهاسازی آب از سد مارون 
برای نخیلات شادگان

در  نماینــده شــادگان  امــروز:  یــادگار  اهواز-هزاریــان، خبرنــگار 
مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به رهاســازی آب برای نخیلات 
و کشــاورزی شهرستان، از ناپایداری برق در این شهرستان انتقاد 

کرد.
هاشم خنفری با اشاره به ناپایداری برق در شهرستان، اظهار کرد: 
بــا وجــود فصل تابســتان و گرمای خوزســتان، اما برق شهرســتان 
شــادگان پایــدار نیســت و در همــه روســتاها مشــکلات آب و بــرق 
داریــم. وزارت نیرو، ملکف اســت رســیدگی و به ایــن موضوع ورود 
کنــد. هرچنــد مکاتباتی بــا وزارت نیرو در این خصوص انجام شــد 
اما شــان مردم این نیست که برق ناپایدار داشته باشند و سختی 

بکشند.
وی افــزود: قطعــا شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان، نتوانســته 
وظیفــه خود را انجام دهد و ما بســیار ناراضی و گله مند هســتیم. 
از شــرکت توزیع برق نیز ناراضی هســتیم و مشکلات مردم در این 

حوزه به هیچ عنوان حل نشده است.
نماینده شــادگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به رهاسازی 
آب برای نخیلات و اراضی کشاورزی، عنوان کرد: خوشبختانه طی 
هفته گذشــته، رهاســازی آب از ســد مــارون، منجر به خشــنودی 
کشــاورزان و نخل داران شــده اســت. نخیلات از جهــت تامین آب 

مشکلی ندارند و انتظار داریم رهاسازی آب ادامه داشته باشد.
خنفری بیان کرد: باید به دنبال راه کمکی برای تامین آب نخیلات 
و کشــاورزی شــادگان باشــیم. انتقــال آب از کارون بــه جراحــی به 
مسافت 25 کیلومتر یکی از راه ها است که امیدواریم حق آبه پایدار 

کشاورزی از این طریق تامین شود.

هلدینگ پتروپالایش اصفهان پیشگام درکاشت طرح ملی درختکاری است

اصفهان-مریــم مومنی، خبرنگار یادگار امروز: عضو 
هیــات نماینــدگان اتــاق بازرگانــی اصفهــان گفــت: در 
حــال حاضر حدود ۴ هــزار واحد تولید و توزیع طلا در 

اصفهان فعال هستند .
ســید وحید دزفولی در نشســت هیات تجاری روسیه 
بــا تعــدادی از فعــالان اقتصــادی اســتان اصفهــان در 
بخــش طــلا، جواهــر و ســنگ های قیمتــی بیــان کرد: 
در حــال حاضر حــدود ۴ هزار واحد تولید و توزیع طلا 
در اصفهــان فعال هســتند و امــروز بــزرگان این صنف 
در اینجــا حضــور دارنــد تــا بتوانند با طرف هــای روس 
تعاملات خوبی داشــته باشند، اتاق بازرگانی اصفهان 
نیــز آمــاده برنامه ریــزی به منظور توســعه روابط میان 

تجار اصفهانی و روسی است.
وی ادامه داد: از گســترش همکاری های اقتصادی با 
طرف روس استقبال می کنیم و آماده افزایش تعاملات 
هســتیم، اصفهــان در زمینــه معــادن و ســنگ های 

قیمتی دارای جایگاه ویژه ای در ســطح کشور است و 
فعالان اقتصــادی بزرگی در این بخش دارد، صنعت و 
هنر در اصفهان با یکدیگر آمیخته هستند و نتیجه آن 

خلق محصولات با ارزش و با کیفیت است.
 ،GLAZUNOV ARTHURگلازونوف آرتــور در ادامه، 
رئیــس دپارتمان تنظیم مقررات ایالتی فلزات گران بها 
و ســنگ های قیمتی وزارت دارایی روسیه اظهار کرد: 
اصفهان شــهری با ظرفیت های بسیار در بخش های 
همکاری هــای  افزایــش  آمــاده  لــذا  اســت؛  مختلــف 
اقتصــادی بــا تجار این اســتان هســتیم، در این ســفر 
کــره  تــلاش داریــم بتوانیــم بــا تجــار اصفهــان بــه مذا
بپردازیم و قدم های خوبی در جهت مبادلات بیشــتر 

برداریم.
حمیدرضــا نیکخــواه، رئیــس اتحادیــه طــلا و جواهــر 
اصفهــان نیز عنــوان کــرد: در حال حاضر بیــش از ۲۰۰ 
نــوع صنایع دســتی در اصفهــان تولید می شــود و این 

شــهر مهــد هنــر و صنعــت اســت، در ســال های ۸۸ تا 
۹۰ ایــن اســتان قطــب صــادرات طلا بــود و بیشــترین 
میزان صادرات را داشت، اما به مرور و به دلیل اعمال 
کثــری تحریم ها میزان صادرات و تجارت خارجی  حدا
کنون ایــن آمادگی وجــود دارد که  کاهــش یافــت؛ امــا ا

میزان تعاملات را افزایش دهیم.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان :

حدود ۴ هزار واحد تولید و توزیع طلا در اصفهان فعال است

طی سال جاری صورت گرفت؛

 کمک ۱۳۶ میلیارد تومانی خیرین 
کز نیکوکاری آذربایجان غربی به مرا

ارومیه-مینــا اصلانــی، خبرنــگار یــادگار امــروز: مدیــرکل کمیتــه 
امداد امام خمینی آذربایجان غربی گفت: در ســال جاری خیرین 

کز نیکوکاری کمک کرده اند. استان ۱۳۶میلیارد تومان به مرا
کنــون ۱۳۶میلیــارد تومان  مهرافــروز افــزود: از آغــاز ســال جــاری تا
کز نیکوکاری کمک شده که نسبت به  توسط خیرین استان به مرا

مدت مشابه سال قبل خود رشد ۲۹درصدی دارد.
کــز خیریه  وی تصریــح کــرد: در ســال گذشــته مجمــوع درآمــد مرا

استان ۳۹۳میلیارد تومان بود.
کز خیریــه دارای مجوز در  مهرافروز خاطر نشــان کــرد: مجموع مرا
استان ۳۹۶ مرکز است که از این تعداد ۳۴۹ مرکز فعال و ۴۷ مرکز 

غیرفعال هستند.
مدیــرکل کمیتــه امــداد امــام خمینی اســتان یــاد آور شــد: حدود 
کز نیکوکاری استان شناسایی و بصورت  ۳۲هزار خانوار توسط مرا
موردی و زمان دار خدمات دریافت می کنند که حدود ۵۹ درصد 

از این خدمات را زنان دریافت می کنند.
کــز نیکــوکاری نیز خاطر  وی در خصــوص عمــده فعالیت هــای مرا
کز نیکــوکاری در ســرفصل های مختلفــی از جمله  نشــان کــرد: مرا
کمک به مسکن مددجویان، معیشت با توزیع بسته های غذایی 
گــرم و بســته ها، اشــتغال، درمــان، جهیزیــه  نوعروســان، کمک به 
آزادی زندانیــان، کمــک بــه تحصیــل دانش آموزان و دانشــجویان 
نیازمنــد، برگزاری محافــل فرهنگی، اعزام نیازمندان به ســفرهای 

زیارتی نیازمندان فعالیت دارند.

ذخیره بیش از ۱۷هزار تن انواع کودهای 
کشاورزی یارانه ای در گلستان

امــروز: مدیــر شــرکت خدمــات  یــادگار  گــرگان-آذری، خبرنــگار 
حمایتی کشاورزی استان گلستان ،از تامین مکفی انواع کودهای 

ازته، فسفاته و پتاسه خبرداد.
ســید صمــد ضیائی بــا اشــاره آمار تامیــن انواع کــود اظهار کــرد: از 
کنون بیــش از ۳۵ هــزار و ۵۷۷ تن انواع کود  ابتــدای ســال جاری تا
کشاورزی یارانه ای تامین شده است که این کودها شامل ۲۴ هزار 
و  ۲۰۸ تن ازته، ۳ هزار و ۷۹۵ تن فسفاته و ۷ هزار و ۵۷۴ تن پتاسه 

بوده است.
کنــون بیــش از ۱۷ هــزار و ۹۶۴ تن انــواع کود  وی بیــان کــرد: هــم ا
ازتــه، فســفاته و پتاســه در انبار های اســتان ذخیره ســازی شــده 
است که به میزان۸۵۸۰ تن ازته،۲۸۸۵ تن فسفاته و ۶ هزار و ۴۹۹ 
تن پتاســه را شــامل می شــود که ضمن اینکه میزان قابل توجهی 
محمولــه ازتــه و فســفاته و پتاســه به عنوان کود پایه جهت کشــت 

محصولات تابستانه بین راهی وجود دارد.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی گلســتان خاطر نشــان 
کــرد: در حال حاضر عمده یارانه های بخش کشــاورزی، به نهاده 
های کشاورزی از جمله کودهای شیمیایی اختصاص می یابد که 
کشــاورز تنها ۳۰ درصــد بهای آن را می پردازد کــه لازمه بهره مندی 
لازم، اعمال مدیریت مناسب در امر بازرگانی و دسترسی به موقع 
کشــاورزان بــه آن اســت و در این زمینه  شــرکت خدمات حمایتی 
کثری در جهت تامین  کشــاورزی با تمام ظرفیت اقدام به کار حدا

به موقع کود کرده است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق لرستان:

کاهش اندک مصرف برق خانگی، کسری ها را 
جبران می کند

خــرم آباد-مهدی نجف وند، خبرنگار یــادگار امروز:  مدیرعامل 
شرکت توزیع برق لرستان گفت: چنانچه برق در مصارف خانگی، 
۱۵ درصــد تعدیــل شــود احتمال دارد کل کســری مصرف اســتان 

جبران شود.
مهــران امیری اظهار کرد: مصرف هفته گذشــته برق لرســتان ۶۰۸ 
MW بــوده اســت و میــزان افزایــش مصــرف نزدیــک بــه ۷۵ تــا ۸۰ 

مگاوات را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه ضرورت مدیریت مصرف در بخش های خانگی و 
تجاری و کنترل مصرف ضروری است، افزود: حتی الامکان استفاه 
از وســایل گرمایشــی نظیر کولر گازی نیاز اســت که روی درجه ۲۴ 
تا ۲۶ تنظیم شــود، کولرهای آبی روی دور کند قرار گیرد و از پنکه 

نیز استفاده شود.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق لرســتان میزان ســاعات اوج مصرف 
را ســاعت ۱۲ تــا ۱۸ و ۲۰ تــا ۲۳ اعــلام کــرد و گفــت: در این ســاعات 
خانواده ها از وســایل برقی پرمصرف نظیر ماشــین لباس شویی و 
ظرف شــویی اســتفاده نکنند تا بــا همکاری آنان بتوانیم ســاعات 

اوج مصرف را با مصرف کمتری پشت سر گذاریم.
کیــد کــرد: چنانچــه بــرق در مصــارف خانگــی، ۱۵ درصد  امیــری تا
کســری مصــرف اســتان جبــران  کل  تعدیــل شــود احتمــال دارد 
شــود؛ البتــه برنامه هایی در زمینــه مدیرت مصــرف در حوزه های 

کشاورزی، صنعتی و اداری تدوین کرده ایم.

 شناسایی 326 فقره انشعاب غیر مجاز 
در نرماشیر

کرمی، خبرنگار یادگار امروز: مدیرعامل شرکت آب  کرمان-شــیوا
و فاضلاب استان کرمان از شناسایی 326 فقره انشعاب غیر مجاز 

در شهرستان نرماشیر خبر داد.
کرمــان، علیرضــا عبدیــان اظهــار  گــزارش روابــط عمومــی آبفــا  بــه 
داشت: از ابتدای سال جاری با پیمایش خانه به خانه پلیس آب 
کنون ۳۲۶ فقره انشعاب غیرمجاز در سطح  شهرستان نرماشیر تا
شهرســتان نرماشــیر شناســایی واز این تعداد ۹۴ انشعاب تبدیل 

به مجاز شد .
وی افــزود: از ایــن آمار که ۱۴۶ انشــعاب ســه راهی قبــل از کنتور و 
دستکاری کنتور بوده است اصلاح و متخلفین نصب 86 انشعاب 
جهت سیر مراحل قانونی به دادگاه معرفی شدند.گفتنی است ۵۱ 
فقــره از این انشــعابات توســط پلیس آب امور نرماشــیر به صورت 

شبانه شناسایی شد.
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یــادگار  خبرنــگار  ایلام-ســارامیری، 
و  حمــل  و  راهــداری  مدیــرکل   : امــروز
گفــت: بــا  نقــل جــاده ای اســتان ایــلام 
همــت دولــت ســیزدهم ۹۵ کیلومتر راه 
روســتایی دراین اســتان احداث شــده 

است. 
اظهــار    " خــاور چشــمه  "ســیدزاهدین 
کرد: از ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم 
کنون ۴۰۱ کیلومتر راه اصلی و شریانی،  تا
کیلومتــر  کیلومتــر راه فرعــی و ۱۵۰   ۱۳۴
روکــش  اســتان  ایــن  در  روســتایی  راه 
آسفالت شــده است. وی افزود: در این 
مدت )ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم 
کنــون( ۱۶۰ کیلومتــر از راه هــای اصلی  تا
و شــریانی روکــش آســفالت حفاظتــی و 
درز گیری در راه های اســتان اجرا شــده 

اســت. مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان ایلام یادآور شد: انجام 
ســه هــزار کیلومتر متــر شانه ســازی راه، 
روکــش آســفالت پایانه برکــت و ۱۱ هزار و 
۳۵۰ کیلومتــر متــر عملیــات خط کشــی 

انجام شده است.
از  بیــش  کــرد:  بیــان  خــاور  چشــمه 
۷۰۵ هــزار عــدد انــواع تابلــو اخطــاری و 
انتظامی، نصب ۷۰ کیلومتر نیوجرســی، 
کیلومتــر روشــنایی طولــی - نقطــه   ۲۲

تابلــو  انــواع  مربــع  متــر  هــزار   ۱۵ ای، 
اطلاعاتی و ۱۵۲ کیلومتر شیب شیروانی 
از دیگــر اقدامات انجام شــده اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
ایلام در مدت فعالیت دولت ســیزدهم 

بوده است.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شده در 
حوزه ابینه فنی و راه های استان اضافه 
کــرد: تعمیــر ۲۵۰ دســتگاه ابنیــه فنــی، 
۱۲۰ مــورد دریواســیون و تنظیــم بســتر 
پل هــای بــزرگ، احــداث پنــج دســتگاه 
پــل بــزرگ، ۱۶۰ تعریــض و احــداث پــل 
های حوزه استحفاظی، ۷۰ ایمن سازی 
پــل هــا با احــداث نــرده و حفــاظ فلزی 
کل بــوده  از دیگــر اقدامــات ایــن اداره 

است.

کیلومتر راه روستایی در ایلام احداث شد  ۹۵

خبرنــگار  مــرادی،  قزوین-مصطفــی 
امــور  و  اوقــاف  مدیــرکل  امــروز:  یــادگار 
خیریــه اســتان قزویــن گفــت: بــا اجــرای 
انبیــا  چهــار  بقعــه  ســاماندهی  طــرح 
محــدوده تاریخــی و مذهبی زیبــا و قابل 
شــکل  قزویــن  شــهر  مرکــز  در  توجهــی 

خواهد گرفت.
گــزارش خبرنگارمــا؛ در آســتانه عیــد  بــه 
قربان با حضور محمد مهدی اعلایی اســتاندار قزوین، مهدی رجحانی معاون 
عمرانــی، علیرضــا خزائلــی مدیــرکل میــراث فرهنگــی اســتان، حجــت الاســلام 
مجیدی مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان تفاهم نامه طرح ساماندهی بقعه 

متبرکه چهار انبیا و امامزاده صالح امضا شد.
حجت الاســلام مصطفی مجیدی در این مراسم اظهارداشت: بقعه چهار انبیا 
چون در مرکز شــهر قزوین واقع شــده و محل تردد و زیارات افراد زیادی اســت و 
ترافیک شهری نیز در این منطقه بالاست در اجرای طرح بایستی تسریع شود 
تا با چالش مواجه نشویم. مجیدی یادآورشد: در حال حاضر مطالعات میدان 
دارالشفاء آغاز شده تا آن را احیا کنیم و این بنا به عنوان یک ظرفیت گردشگری 
در کنــار بقعــه چهــار انبیا مــی تواند در کانون یــک مرکز مذهبی و گردشــگری با 
قرار گرفتن در کنار کاخ چهل ســتون و هســته مرکزی شــهر از اهمیت مضاعفی 
برخوردار شــود. مدیرکل اوقاف و امور خیریه اســتان قزوین اظهارداشت: چون 
بقعــه چهارانبیــا در اختیــار اوقــاف قــرار داشــت لازم بــود یــک هماهنگــی بیــن 
دستگاهی صورت گیرد و هماهنگی لازم انجام شد و امروز با امضای تفاهم نامه 
مرمت بنا آغاز می شــود. مجیدی گفت: در صورتی که اتصال این بنا با بناهای 
مجاور شــکل بگیرد و محور پیغمبریه تکمیل شــود ، زمینی که در جنوب بنا بلا 

استفاده بود نیز کاربردی می شود که ارزش کار بالا می رود.

خبرنــگار  پــور،  اشــکن  بوشــهر-زینب 
یــادگار امروز: مجتمــع فرهنگی و هنری 
شــهر امام حسن شهرســتان دیلم صبح 
حضــور  بــا  نامــه  تفاهــم  یــک  در  امــروز 
، امــام  مدیــرکل فرهنــگ اســتان بوشــهر
جمعــه، بخشــدار و شــهردار شــهر امــام 
 ، شــهر  ایــن  اســلامی  شــورای  و  حســن 
کل  اداره  بــه  امــام حســن  از شــهرداری 

گذار شد.  فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر وا
گذاری مجتمع فرهنگی و هنری شهر امام حسن، عبدالرحیم افروغ  در آیین وا
گفــت: بایــد همــه فعالیت هــا را به ســمت مردم هدایــت کنیم و مســئله مردمی 

سازی را در فرهنگ و هنر عملیاتی کرده و در اولویت قرار دهیم.
وی بــا اشــاره بــه نقــش و جایــگاه برنامه ریــزی در فعالیــت های مردمی ســازی 
فرهنــگ، افــزود: راهپیمایــی مــردم دشتســتان در اربعیــن حســینی به ســمت 
امامزاده شاهزاده ابراهیم یک حرکت مردمی و نمونه بازر مردمی سازی فرهنگ 
گر  می باشــد که با برنامه ریزی و طراحی از پیش تعیین شــده انجام می گیرد و ا
طراحی و برنامه درســت تعریف نشــود چه بسا مســئولان در انجام این برنامه با 

سردرگمی مواجه شوند.
مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی اســتان بوشــهر در ادامه با اشــاره به نقش و 
جایگاه ارزشــمند رئیس شــورای فرهنگ عمومی بخش و امام جمعه شهر امام 
حسن در برنامه های فرهنگی، تصریح کرد: از ظرفیت شورای فرهنگ عمومی 
به عنوان یک قرارگاه مهم فرهنگی در بخش های متعدد، از جمله گردشگری، 
فعالیت های فرهنگی و مذهبی و همچنین آسیب های اجتماعی باید استفاده 
گــردد و ایــن قــرارگاه محلی بــرای تدبیــر ، چاره اندیشــی و برنامه ریــزی پیرامون 

تبیین و چگونگی فعالیت ها و خدمات فرهنگی باشد.

گذاری مجتمع   امضای تفاهم نامه وا
فرهنگی، هنری شهر امام حسن استان بوشهر

مدیر کل اوقاف و امورخیریه استان قزوین:

 بنای چهار انبیا به صورتی شکیل و زیبا 
طراحی و ساماندهی می شود

خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
منابــع  ســازمان  رئیــس  امــروز:  یــادگار 
طبیعی و آبخیزداری کشور ضمن تقدیر 
ارزنــده  از زحمــات و مدیریــت  و تشــکر 
دکتر قدیری مدیــر عامل هلدینگ پترو 
پالایــش اصفهــان ،دربــاره طــرح کاشــت 
کشوروکاشــت  یــک میلیــارد درخــت در 
۲۰میلیــون درخــت در اســتان اصفهــان 
در طی ۴ ســال اخیر، گفت: در راســتای 
و  اجتماعــی  هــای  مســئولیت  اجــرای 
معظــم  مقــام  فرمایشــات  از  تاســی  بــا 
رهبری)مدظلــه( هلدینــگ پتروپالایــش 
اصفهان نســبت بــه دیگر صنایع کشــور 

پیشگام در کاشت درخت بوده است .
بــه گــزارش روابــط عمومی و بیــن الملل 
هلدینــگ پتــرو پالایــش اصفهــان، دکتــر 
عباســعلی نوبخــت، در حاشــیه دومین 
منابــع  مشــترک  هم اندیشــی  همایــش 
ملــی  شــرکت  و  آبخیــزداری  و  طبیعــی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی که به 

میزبانــی هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
درســالن همایش شــهرک شهید محمد 
منتظری برگزار شد، افزود: ما از اقداماتی 
بــرای  اصفهــان  پالایشــگاه  توســط  کــه 
درختکاری و توســعه فضای سبز در این 
شــرکت انجام شــده اســت قدر دانی می 
کنیم و با عنایت به اینکه برای طرح ملی 
درختکاری در کشــور، منابــع طبیعی به 

صنایع زمین اختصاص می دهد، ادامه 
داد:  هلدینگ پتروپالایش اصفهان برای 
افزایــش میزان درختکاری درزمین های 
منابــع طبیعی اعلام آمادگی کرده اســت 
و امیدواریــم که در ســال جــاری بتوانیم 
بــه این مهم برســیم . وی با بیــان اینکه 
گردهمایــی تشــکیل شــده بــرای زمیــن 
اســت و بــه  وجودآمدن هر موجــودی از 

خون است، خون از غذا است و غذا هم 
گــر تصمیم گیری  از زمیــن اســت، افزود: ا
پیرامون زمین اشتباه باشد، هم در این 

دنیا و هم در آن دنیا زمین می خوریم.
هــر  انتخــاب  در  داشــت:  اظهــار  وی، 
مدیــر به همه مدیــران تذکــر داده ام که 
پنــج اصــل مهــم شــامل: خدامحــوری، 
کارشناسی، وفاداری به  نظام,  صداقت، 
کشور و خودباوری را اساس و مبنای کار 

خود بگذارند.
وی بــا بیان اینکــه باید اخلاق مــداری را 
هــم به اصــول خود اضافه کنیــم، عنوان 
کــرد: همــه مــا بــه بســیاری از مشــکلات 
معترض هســتیم این در حالی است که 
همه ما ممکن اســت در جایگاه خود به 

تعهدات خود پایبند نباشیم.
بخواهیــم  گــر  ا کــرد:  کیــد  تأ نوبخــت 
کشــورمان را درســت کنیم باید خودمان 
کنیــم و بعــد بــه ســراغ  را ابتــدا درســت 

خانواده و جامعه برویم.
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معاون فرهنگــی و توســعه ورزش قهرمانی و 
حرفه ای وزارت ورزش بــا انتقاد رفتار مدیران 
میلیارد  هشت  امیدوارم  گفت:  دوچرخه سواری 
بدهی فدراسیون به گونه ای پرداخت شود که از 
اعتبارات دولتی هزینه نشود زیرا این اعتبارات 

مربوط به ورزشکاران است. 
مجمع سالیانه فدراســیون دوچرخه سواری در 
محمدشــروین  با حضور  المپیک  ملی  آکادمی 
اسبقیان به عنوان نماینده وزارت ورزش، مهین 
فرهادی زاد به عنوان نماینده کمیته ملی المپیک 

و رسول اسدی رئیس فدراسیون برگزار شد. 

رسول اسدی نخستین سخنران این مجمع بود که 
اعلام کرد در ۲ ســال گذشته به خاطرات پاره ای از 
مشکلات نتوانستیم مجمع عمومی را برگزار کنیم. 
زمانــی که مجمــع را تحویل گرفتم این رشــته با 
پرونده دوپینگ سازمان یافته روبرو بود و فدراسیون 
چند میلیارد بدهــی داخلی و حدود ۴۰ هزار یورو 

بدهی خارجی داشت. 
وی ادامه داد: با سیلی از ایمیل سیاه از داخل مواجه 
بودیم که برای اتحادیه جهانی ارسال شد و پرونده 
دخالت دولت در این رشــته نیز باز بود. شبانه روزی 
کار کردیم و حالا وضعیت فدراســیون قابل مقایسه 
با گذشته نیست. ما اساسنامه قابل تصویب نداشتیم 
و بعد از کار کردن زیاد توانســتیم اساســنامه را به 

انتخابات برسانیم.
اســدی در خصوص بدهی ها نیز گفت: بدهی ها را 
قســط بندی کردیم و ۳۰ هزار یورو بدهی خارجی 
پرداخت شــد. مبلغ اندکی مانــده که آن را هم در 

موعد مقرر پرداخت خواهیم کرد.
وی گفــت: ســاختمان نیمه کاره فدراســیون نیز 
از دیگر مشــکلات ما اســت. ۲ واحد فدراسیون در 
خیابان ورزنده فروش رفته و یک ســاختمان نیمه 
کاره تحویل گرفتند. متوجه شدیم ۸ میلیارد تومان 
بدهی برای همین ساختمان نیمه کاره داریم و ۱۰ 
میلیارد تومان هم نیاز داریم تا ســاحتمان تکمیل 

شود.
رئیس فدراسیون دوچرخه سواری با اشاره به حضور 
علی لبیب در المپیک پاریس گفت: رکابزنان ما در 
المپیک ها به آخر خط نمی رسند و این بازتاب بدی 
در رســانه ها دارد. تمرکز ما این است در این دوره 
این اتفاق نیفتد و نتیجه خوبی توســط علی لبیب 

به دست آید. 
در ادامه این مجمع سیدمحمدشــروین اســبقیان 
انتقاد زیادی به بدهی فدراســیون داشــت و گفت: 
موضوع ساختمان نیمه کاره فدراسیون باید تعیین 
تکلیف شــود پروژه از سال ۱۳۹۸ آغاز شده و هنوز 
تکمیل نیست.شرکت پیمان کار نیز شکایت کرده و 
باید مشخص شود که مبلغ بدهی چه میزان و چرا 

پرداخت نشده است. 
اســدی در پاســخ به اســبقیان گفت: بدهی یک 
میلیــارد و ۹۰۰ میلیون تومان بوده اما اکنون مبلغ 

بدهی هشت میلیارد شده است.
اســبقیان در این مجمع پرســید که باید مشخص 
شود چرا بدهی پرداخت نشده تا پیمان کار شکایت 

کند که اسدی در پاســخ به او گفت: این اتفاق در 
زمــان قمری داده اســت. در آن زمان پول بوده اما 
بدهی پرداخت نشده است. بعد از آن نیز داوری به 
سرپرستی رســید و رشیدی نیز ۶ ماه رئیس بود و 
من ۱۶ ماه سرپرست بودم. براساس اولویت منطقی، 
الان زمانی اســت که ســاختمان را تعیین تکلیف 

کنیم و برای ساخت آن اقدامات جزئی شده است.
معاون وزیر ورزش و جوانان خطاب به اسدی گفت 
چرا در ۱۶ ماه سرپرستی بدهی را پرداخت نکردید؟ 
که رئیس فدراســیون گفت: نقدینگی فدراســیون 
اجازه نمــی داد. آن زمان بدهــی ۴ میلیارد تومان 

شده بود. 
اســبقیان که از پاسخ اسدی نارحت شده بود گفت: 
بدهی الان چند برابر شــده و حتما تشریف بیاورید 
تا در خصوص آن صحبت کنیم. این خیلی بد است 
مــا باید مدیریت کنیم که ایــن اتفاقات نیفتد. این 
آســیب زننده است. فدراسیون در حالی باید هشت 
میلیارد را پرداخت کند که برخی از ورزشکاران در 
روستاها کفش کتانی ندارند. ایراد اساسی این است 
کسی که سرپرست می شود فکر می کند نباید دنبال 

پرداخت بدهی باشد.
وی با یادآوری مسئولیت های سرپرست فدراسیون 
نیز گفت: سرپرست هم مسئول است باید تلاش کند 
این موضوع را حل کند. ما هم کمک می کنیم حل 
شود. انتظارم این است که مدیران فدراسیون برای 
پرداخت این بدهی از طریق اسپانسر اقدام کنند تا 
به اعتبارات دولتی فشار نیاید. اعتبارات دولتی برای 
ورزشکاران است و نباید با آن، جریمه پیمانکار داده 

شود و ظلم است.

اسبقیان؛

تبدیل بدهی 1.2 میلیاردی به 8 میلیارد در فدراسیون دوچرخه سواری

آگهی استخدام
یک نفر واجد شــرایط با داشتن مدرک کارشناسی یا کارشناسی 
ارشد مهندسی علوم صنایع غذایی جهت استخدام مسئول فنی 
کارگاه حلــوا ارده نگین دانه پویــا نیازمندیم.جهت هماهنگی با 

شماره 06642464022 هماهنگ شود.

کشورمان کسب 4 مدال برای نمایندگان 
 در مسابقات قایقرانی 

نمایندگان کشــورمان موفق به کســب چهار مدال دیگر در مســابقات 
قایقرانی آب های آرام قهرمانی زیر ۲۳ سال و جوانان آسیا شدند. 

مسابقات قایقرانی آب های آرام قهرمانی زیر 23 سال و جوانان آسیا صبح 
امروز در پاتایا تایلند ادامه پیدا کرد.

تانیا کارگرپور و عباس حســینی در کایاک دونفره 500 متر میکس زیر 
23 ســال در مســابقه فینال با رقبایی از قزاقســتان، ویتنام، ازبکستان، 
قرقیزســتان و تایلند رقابت کردند و در پایان با زمان 1:39.849 دقیقه 
در جایگاه نخســت ایستادند و صاحب مدال طلا شــدند. در این رقابت 

نمایندگان ازبکستان و تایلند مدال نقره و برنز به دست آوردند.
الناز شــفعیان و تانیــا کارگرپور در کایاک دونفــره 500 متر بانوان زیر 
23 ســال در مسابقه فینال با رقبایی از قزاقســتان، ویتنام، ازبکستان و 
تایلنــد رقابت کردنــد و در پایان با زمــان 1:49.671 دقیقه در جایگاه 
نخست ایستادند و مدال طلا بر گردن آویختند. در این رقابت نمایندگان 
ازبکســتان و تایلند صاحب مدال نقره و برنز شدند. تیم کایاک چهارنفره 
مردان ایران با ترکیب عباس حســینی، یزدان زراعت کار، امیررضا برزگر 
و امیررضا اولادیان در مســابقه فینال 500 متر با رقبایی از قزاقســتان، 
ســنگاپور، ازبکســتان، هند و چین تایپه رقابت کــرد و در پایان با زمان 
1:26.470 دقیقه در جایگاه دوم ایستاد و صاحب مدال نقره شد. در این 

رقابت نمایندگان ازبکستان و قزاقستان صاحب مدال طلا و برنز شدند.
ارشین رضانژاد و ترنم اکبرزاده در مسابقه فینال کایاک دونفره 500 متر 
بانوان جوانان با رقبایی از قزاقستان، ویتنام، ازبکستان، تایلند و چین تایپه 
رقابت کردند و در پایان با زمان 1:51.583دقیقه در جایگاه دوم ایستادند 
و صاحب مدال نقره شــد. در این رقابت نمایندگان قزاقســتان و ویتنام 

صاحب مدال طلا و برنز شدند.
هســتی ناصری و زهرا مطهر در کانوی دو نفره 200 متر بانوان زیر 23 
سال در مســابقه نیمه نهایی با رقبایی از هند و تایلند رقابت کردند و در 
پایــان با زمــان 48.529 ثانیه دوم و راهی فینال شــدند. در این رقابت 
نمایندگان تایلند و هند اول و ســوم شــدند. ثنا زارع در کانوی یکنفره 
200 متر بانوان جوانان در مســابقه نیمه نهایی با رقبایی از کره، کامبوج، 
میانمار و تایلند رقابت کرد و در پایان با زمان 55.899 ثانیه چهارم شد و 
از راه یابی به فینال بازماند. در این رقابت نمایندگان تایلند، کره و میانمار 

اول تا سوم شدند.
همچنین هورام قاســمی در کانوی یکنفــره 200 متر مردان جوانان در 
مســابقه نیمه نهایی با رقبایی از اندونزی، هنگ کنک، کره و ویتنام رقابت 
کرد و در پایان با زمان 46.939 ثانیه چهارم شــد و از راه یابی به فینال 
بازماند. در این رقابت نمایندگان ویتنام، کره و اندونزی اول تا سوم شدند.

در ادامه رقابت های نمایندگان کشــورمان هدیــه خیرآبادی در کانوی 
یکنفره 200 متر بانوان زیر 23 ســال در مســابقه فینــال با رقبایی از 
تایلند، ازبکستان، هند، قزاقستان و ویتنام رقابت کرد و در پایان با زمان 
50.219 ثانیه پنجم شــد. در این رقابت نمایندگان ازبکستان، ویتنام و 
قزاقســتان اول تا سوم شــدند.همچنین زهرا مطهر و محمد عباسی در 
کانوی دونفره 500 متر میکس زیر 23 ســال در مسابقه فینال با رقبایی 
از قزاقســتان، ویتنام، ازبکستان، هند و تایلند رقابت کردند و در پایان با 

زمان 1:58.531 دقیقه در جایگاه چهارم ایستادند.

گزارش محققان بریتانیایی؛

ذرات ریزپلاستیک در خون انسان سلامت 
کنند قلب را تهدید می 

محققان هنــوز به دنبال درک چگونگی تأثیر میکروپلاســتیک ها بر 
سیستم قلبی عروقی هستند.

به نقل از مدیکال نیوز، شواهد در مورد وجود میکروپلاستیک در بدن 
انسان همچنان در حال افزایش است.

مطالعه اخیر، ترکیب میکروپلاستیک ها را در خون انسان بررسی کرده 
است. محققان خون ۲۰ شرکت کننده سالم را بررسی کردند.

هجده نفر از آنها خونی داشــتند که حاوی ۲۴ نوع پلیمر بود. بیشــتر 
میکروپلاستیک ها قطعات سفید و شفاف بودند.

محققــان خاطرنشــان می کننــد که ایــن تحقیق از نحــوه حرکت 
میکروپلاستیک ها در سراســر بدن و اینکه چگونه میکروپلاستیک ها 
می توانند در مشکلات خاصی مانند التهاب عروقی یا تغییر در عملکرد 

لخته شدن خون نقش داشته باشند، پشتیبانی می کند.
همانطور که در این مطالعه اشــاره شد میکروپلاستیک ها )MPs( به 
عنوان ذرات پلاســتیک مصنوعی تعریف می شــوند که معمولًا بین ۱ 

میکرومتر و ۵ میلی متر قطر دارند.
انســان معمولًا در معرض میکروپلاستیک ها قرار می گیرد که ممکن 
اســت از طریق خوردن یا استنشــاق آنها وارد جریان خون شــوند. 
یافته های قبلی میکروپلاســتیک ها را در خون و حتی در شریان های 
مســدود شــده شناســایی کرده اند که نشــان دهنده خطرات بالقوه 

میکروپلاستیک ها به سلامت قلب و عروق است.
هدف مطالعه حاضر نشــان دادن اطلاعات بیشــتر در مورد ســاختار 
میکروپلاســتیک ها در خــون بــود. درک این ویژگی هــا می تواند به 
متخصصان کمک کند تا بفهمند میکروپلاستیک ها چقدر ممکن است 

برای مردم خطرناک باشند.

خبر

کوتاه از سلامت

بعد از اتفاقاتی که در باشگاه مس رفسنجان رخ داد، 
خیلی از تیم ها مدعی ســقوط این تیم به دسته های 

پایین تر و حضور خودشان در لیگ برتر هستند! 
چنــد هفتــه قبل بود که بحث فســاد در باشــگاه 
مس رفســنجان مطرح شــد، چند نفر از مسئولان 
فدراســیون فوتبال بازداشت شــدند و اعترافاتی نیز 
انجام دادند. حالا این فســاد دامنه بیشــتری گرفته 
و بحــث داوری نیز به میان آمده اســت. به همین 
خاطر خیلی ها معتقدند باید مســئولان فدراسیون 
فوتبــال با این قضیه برخــوردی جدی انجام بدهند 

و باشگاه مس رفســنجان را تنبیه کنند.یکی از این 
بحث ها سقوط مس  رفسنجان به لیگ های پایین تر 
اســت. گروهی ماجرای کالچوپولی را در ایتالیا پیش 
کشــیده و مدعی اند مس رفســنجان هم باید مثل 
یوونتوس به دســته پایین تر برود و برای بازگشت به 
ســطح اول دوباره از نو رقابت کند. همین مسأله در 
کنار واکنش برخی از مســئولان فدراسیون فوتبال 
و همچنین نمایندگان مجلس باعث شــده تا بحث 
ســقوط مس رفســنجان به لیگ یک یا دو جدی تر 
از همیشه مطرح شــود.با توجه به این مسأله خیلی 

از تیم هــای حاضر در لیگ یــک و حتی لیگ دو با 
فدراسیون فوتبال مکاتبه کرده اند تا بتوانند جایگزین 
مس رفسنجان در لیگ برتر شوند. پیکان و نفت آبادان 
مدعی پر و پا قرص جایگزینی هســتند و معتقدند 
حق آنها است که در لیگ برتر حضور داشته باشند. 
همچنین در لیگ یک، فجرسپاســی که هم امتیاز با 
چادرملو بود و فقط به خاطر شکست در بازی رو در 
رو نتوانست مجوز حضور در لیگ برتر را کسب کند، 
خود را محق حضور در ســطح اول فوتبال باشگاهی 
در ایران می داند.جالب تر از همه باشــگاه شهرداری 

ماهشهر است. از وقتی شایعه سقوط مس رفسنجان 
به لیگ دو )دو دسته پایین تر( به وجود آمده، باشگاه 
شهرداری ماهشهر هم معتقد است جای این تیم باید 
با رفســنجانی ها تغییر کند. یعنی آنها که در پلی آف 
لیگ دو مغلوب شهرداری نوشهر شدند و نتوانستند 
راهی لیگ یک شوند، مدعی اند که باید در لیگ برتر 
جایگزین مس رفســنجان شوند. بلبشویی در فوتبال 
ایران به راه افتاده و در نهایت مشــخص هم نیست 
آیا مس رفســنجان سقوط می کند و باشگاهی جدید 

جایگزینش می شود یا نه؟

یک کارآزمایی جدید نشــان می دهد که شــکل 
 ۱-GLP تجربی داروهای کاهش وزن موســوم به

می تواند به کاهش بیماری کبد چرب کمک کند.
به نقل از مدیســن نت، داروی در دســت توسعه، 
survodutide، بــه ۸۳٪ از بیمــاران کمک کرد 
تا بهبود واقعی در نشــانگرهای بیماری کبد چرب، 
که یک وضعیت گسترده و بالقوه کشنده مرتبط با 
چاقی است، به دست آورند.در حال حاضر تنها یک 
دارو به نام resmetirom وجود دارد که توســط 
ســازمان غذا و داروی ایالات متحده برای مبارزه با 
بیماری کبد چرب تأیید شده است و همه بیماران 

نمی توانند از آن استفاده کنند.
دکتر »آرون ســانیال«، محقق ارشــد این مطالعه 
 Survodutide« :از دانشــگاه ویرجینیا، گفــت
می تواند یک تغییر دهنده مهم در برابر این بیماری 
باشد.« بر اســاس گزارش محققان، از هر ۴ نفر در 
سراســر جهان، ۱ نفر مبتلا به بیماری کبد چرب 

است.
یک کبد ســالم دارای محتــوای چربی فقط ۵٪ یا 
کمتر از وزن است، اما چربی در بیماری کبد چرب 

می تواند به سطوح ناسالم برسد که افراد را در معرض 
خطر سیروز، سرطان کبد یا حتی نیاز به پیوند کبد 
قــرار دهد. چاقی عامل اصلــی ایجاد بیماری کبد 
چرب است. کارآزمایی survodutide شامل ۲۸۲ 
بزرگسال از ۲۵ کشور بود که همگی مبتلا به کبد 
چرب با سطحی از فیبروز )اسکار( بافت کبد بودند.
 بیماران تزریق هفتگی دارونما یا یکی از ســه دوز 
ســورودوتاید )۲.۴ میلی گرم، ۴.۸ میلی گرم یا ۶ 

میلی گرم( را به مدت ۲۴ هفته دریافت کردند.
دوز هفتگــی به تدریج به ۶ میلــی گرم برای ۲۴ 
هفته دیگــر افزایش یافت. تیم تحقیق گزارش داد 
که در ۴۸ هفته، اکثــر بیماران )۸۳٪( بهبودهایی 
را در تعدادی از نشــانگرهای کبد چرب مشــاهده 
کردند: ســطوح پایین تر چربی کبد، التهاب و عدم 

بدتر شدن فیبروز.
در سه چهارم بیماران، بیماری کبد چرب آنها رفع 
شده بود، یعنی فیبروز، التهاب و چربی کمتری در 
کبد وجود داشــت و برای ۵۰٪ از بیماران فیبروز و 
آنزیم های کبدی بهبود یافت و هیچ پیشــرفتی در 

بیماری آنها مشاهده نشد.

یک مطالعه بــزرگ تأیید می کند کــه یک رژیم 
غذایی مبتنی بر گیاهخواری کــه برای نجات کره 
زمین طراحی شــده است، عمر مردم را نیز افزایش 

می دهد.
دکتر »والتر ویلت«، استاد اپیدمیولوژی و تغذیه در 
دانشــگاه هاروارد و محقق ارشد، می گوید: »تغییر 
نحــوه غذا خــوردن می تواند به کُند کــردن روند 
تغییــرات آب و هوایی کمک کند. و آنچه برای کره 

زمین سالم تر است برای انسان نیز سالم تر است.«
ایــن رژیم که به عنوان رژیم ســلامت ســیاره ای 
)PHD( شــناخته می شــود، بر غذاهای گیاهی با 
حداقل میزان فــرآوری تاکیــد دارد، در حالی که 
مصرف متوسط گوشت و غذاهای لبنی در آن مجاز 

است.
مطالعه جدید از داده های سلامتی بیش از ۲۰۰۰۰۰ 
مرد و زن اســتفاده کرد که تا ۳۴ ســال تحت نظر 

بودند.
محققان دریافتند افرادی که رژیم غذایی آنها بیشتر 
با رژیم PHD مطابقــت دارد، ۳۰ درصد کمتر در 
معرض خطر مرگ زودهنگام در مقایســه با افرادی 

که رژیم غذایی آنها کمترین تطابق را دارد، بودند.

این مطالعه نشان داد که این موضوع برای هر علت 
اصلی مرگ نظیر ســرطان، بیماری قلبی و بیماری 
ریوی صادق است. هیچ یک از شرکت کنندگان در 

ابتدا بیماری مزمن حادی نداشتند.
آنها پرسشــنامه های غذایی را هر چهار سال یکبار 
تکمیل کردند و بر اســاس دریافت ۱۵ گروه غذایی 
از جملــه ســبزیجات، مرغ، غلات کامــل و آجیل 

امتیازدهی شدند.

به دنبال فساد مس؛

کدام تیم جایگزین مس رفسنجان در لیگ برتر است؟

محققان پی بردند؛

تاثیر داروهای کاهش وزن در مقابله با بیماری کبد چرب
جلوگیری از مرگ زود هنگام با رژیم گیاهی

مدیریت مصرف کربوهیدرات به ویژه برای کسانی که به 
مقاومت در برابر انسولین دچارند، یک عامل کلیدی در 

کنترل قند خون است. 
سطح قند خون بیشتر از آنچه اغلب افراد فکر می کنند 
بــر روی بدن تاثیر دارد. تاثیر قند خون بر بدن می تواند 
شامل طیف وسیعی از مشکلات از بیماری قلبی و دیابت 

تا کاهش انرژی و افزایش وزن شود.
 کنترل قند خون بدن مسئولیت مهمی است که اغلب 

نادیده گرفته می شود.
 با وجود آنکه داروهای رایج بازار مانند اوزمپیک و ویگووی 
به کنترل قند خون کمک می کنند، اما چندان هم آسان 
به نظر نمی رســد، زیرا تهیه این داروهای گران قیمت و 
کمیاب در انبارهای دارویی برای بسیاری از افراد دشوار 

است.با این وجود کارشناسان خبرهای خوبی دارند.
 دکتر جیمی کین، رئیس بخش پزشکی چاقی و مدیر 
مرکز کنترل وزن در سیستم سلامت نورث ول، دراین باره 
می گوید: »بسیاری از کسانی که نمی توانند این داروها 
را دریافت کنند یا هزینه آن را بپردازند، با تغییر شــیوه 
زندگی  می توانند اثرات مشــابه این داروها را بازآفرینی 
کنند.« با پیروی از چند حرکت ســاده علمی می توانید 

قند خون و وزنتان را به طور طبیعی کنترل کنید.
ë تمرینات ورزشی منظم داشته باشید

توصیه کارشناســان انجام تمرینات ورزشــی متعادل 
و تقویت عضلات دو روز در هفته اســت. ورزش هم به 

کنترل وزن کمک می کند و هم حساسیت به انسولین را 
افزایش می دهد، به این معنی که سلول ها از قند موجود 
در جریان خون به شــکل موثرتری استفاده می کنند. 
پژوهش اخیر نشان می دهد که برخی تمرینات کششی 
برای عضلات مانند اسکات دیواری یا تمرین نشستن کنار 
دیوار، بهترین تمرین برای کاهش قند خون است.حدود 
هشت دقیقه ورزش کشش عضلات )ایزومتریک( سه بار 

در هفته باعث کاهش سالم فشار خون می شود.
ë آب بنوشید

نوشیدن آب به طور منظم باعث می شود سطح قند خون 
و خطر ابتــلا به دیابت کاهش یابد.آب رســانی به بدن 

همچنین در کنترل اشــتها و دفع قند اضافی از طریق 
ادرار کمک می کند.

ë مصرف کربوهیدرات را مدیریت کنید
مدیریت مصرف کربوهیدرات به ویژه برای کسانی که به 
مقاومت در برابر انسولین دچارند، یک عامل کلیدی در 
کنترل قند خون اســت.همه کربوهیدرات ها قند خون 
را افزایش می دهنــد. بدن کربوهیدرات ها را تجزیه و به 
قند، عمدتا کلوگز تبدیل می کند که وارد جریان خون 

می شوند و سطح قند خون را بالا می برند.
ë رژیم غذایی سالم

پیروی از رژیم غذایی در سلامت کلی بدن ازجمله سطح 

قند خون و چاقی نقش مهمی دارد. مصرف فیبر بیشتر 
و میان وعــده بین غذای اصلی اقدام های کوچکی اند که 
می توانید برای تثبیت قند خون انجام دهید. فیبر هضم 
کربوهیــدرات و جذب قند را کند و به افزایش تدریجی 

سطح قند خون کمک می کند.
دکتر کین پیشنهاد می کند که غذاهای فوق  فرآوری شده 
را کنار بگذارید و پروتئین اضافی حیوانی را محدود کنید. 
همچنین از چربی های اشباع شده و شیرین کننده های 

مصنوعی اجتناب کنید.
در عوض، مصرف غذاهای با فیبر بالا، چربی کم، غذاهای 
فرآوری نشــده و رژیم های گیاهی را در دستورکار قرار 
دهید. استرس را کنترل کنید. کنترل و مدیریت استرس 
مزایای بسیاری ازجمله بهبود سلامت جسمی و روانی 
به همراه کاهش فشــار خون و حفظ وزن ســالم دارد.

بدن انسان موقع استرس هورمون هایی به نام گلوکاگون 
و کورتیزول ترشــح می کند که قند خــون را افزایش 

می دهند.
ë خواب کافی

خواب کم و ناکافی هم بر میزان قند خون، حساســیت 
در برابر انسولین و کنترل وزن تاثیرگذار است. به گفته 
دکتر کین، بی خوابی سطح کورتیزول را که نقش مهمی 
در کنترل قند خون دارد، افزایش می دهد. کارشناسان 
بر هفت ساعت خواب شبانه تاکید می کنند که به نظر 

می رسد بسیاری این میزان نمی خوابند.

سلامت

راه های کنترل قند خون با تغییر سبک زندگی
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آگهی مفقودی 
 شناســنامه مالکیت )برگ سبز( ســواری تیبا هاچ بک رنگ سفید 
مدل ۱۴۰۱  به شــماره موتور  M15/9609285 و شــماره شاسی 
NAS821100N1064365 و شــماره پلاک ۶۸۸ق۵۴ ایران ۴۱  
متعلق به اینجانب  هوشــنگ رضایی به شماره ملی ۴۸۵۹۸۳۵۵۳۰  

مفقود گردیده است  لذا از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه در 
دولت سیزدهم ۲۲.۵ میلیارد دلار قرارداد با اولویت 
توسعه میادین مشترک امضا شده است، گفت: هم 
اکنون نیــز ۴ قرارداد با ســرمایه گذاری بیش از ۲ 

میلیارد دلار به امضا رسید. 
 یکشــنبه ۲۷ خرداد آیین امضای قرارداد توسعه و 
بهره برداری میدان نفتی چنگوله و بندکرخه با هدف 
تولید روزانه به ترتیب ۶۰ و ۱۸ هزار بشــکه نفت و 
همچنیــن قراردادهای خرید خدمات فرآورش نفت 
خام با استفاده از تاسیسات سریع احداث کارخانه ای 
)Skid Mounted( در قالــب قرارداد مشــارکت 
عمومی- خصوصی ســاخت، مالکیت و بهره برداری 

)B.O.O( به امضا رسید.
محسن خجســته مهر مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران در این آیین، گفت: در 2.5 سال گذشته حدود 
۲۲.۵ میلیارد دلار قرارداد نفتی و گازی امضا کردیم 

که ۸۰ درصد آن مربوط به توسعه میادین مشترک 
نفتی و گازی است.

وی افزود: در دولت گذشته طی ۸ سال ۱۳ میلیارد 
دلار قــرارداد امضا شــد در صورتی کــه در دولت 
ســیزدهم طی ۲ ســال ۲۲ میلیارد قــرارداد امضا 
کردیم؛ یعنی ســالانه ۶ برابر دولت گذشته قرارداد 

به امضا رسید.
معاون وزیر نفت ادامه داد: ســال گذشته در استان 
ایلام قرارداد میدان آذر به امضا رســید و امســال 
نیز میدان چنگوله را با ســرمایه گذاری ۱.۳ میلیارد 
دلاری بــرای ۲۱ حلقه چاه امضــا خواهیم کرد که 
هدف آن تولید ۶۰ هزار بشــکه نفت در روز است. 
عوایــد این قــرارداد برابر بــا ۱۳ میلیــارد دلار با 

اشتغال زایی ۶۵۰۰ نفر خواهد بود.
خجســته مهر بیان کرد: دومین قــرارداد مربوط به 
طرح توســعه بند کرخه در خوزســتان با حفر ۱۴ 

چاه با بــرای تولید ۱۸ هزار بشــکه نفت در روز با 
سرمایه گذاری ۴۳۴ میلیون یورویی است.

 B.O.O وی گفت: دو قــرارداد دیگر نیز به صورت
بوده که به نوعی از قراردادهای جدید و جذاب است. 
یک قرارداد با شــرکت مپنا با سرمایه گذاری ۱۰۰ 
میلیون دلار با زمان ۱۲ ماه بوده که ۱۰ ســال نیز 

خرید خدمت کرده اند.
مدیرعامل شکرت ملی نفت ایران گفت: قرارداد دیگر 
در حوزه فرآورش میــدان منصوری با ظرفیت ۷۵ 
هزار بشکه در روز امضا شد که میزان سرمایه گذاری 

آن برابر با ۱۵۰ میلیون دلار خواهد بود.
خجسته مهر در پایان اعلام کرد: ارزش ۴ قراردادی 
که امروز امضا شــده ۲ میلیارد دلار خواهد بود که 

عواید آن برابر با ۱۷ میلیارد دلار است.
قــرارداد میدان نفتی چنگوله همســو با برنامه های 
پنج ساله توســعه کشــور مبنی بر توسعه و تولید 

حداکثــری از میدان های نفتــی به ویژه میدان های 
مشــترک، بین شــرکت ملی نفت ایران و شرکت 
مهندسی و ســاختمان صنایع نفت )OIEC( امضا 

شد.
ایــن میدان حــدود ۴ هزار و ۸۰۰ میلیون بشــکه 
نفت خــام درجا دارد. وزارت نفت دولت ســیزدهم 
همســو با برنامه های پنج ساله توسعه کشور مبنی 
بر توســعه و تولید حداکثــری از میدان های نفتی، 
به خصوص میدان های مشــترک، پــس از مذاکرات 
فنی، قراردادی و مالی فشرده، قرارداد طرح توسعه 
و بهره بــرداری میدان نفتی چنگوله را با شــرکت 
مهندسی و ساختمان صنایع نفت )OIEC( نهایی 
و امضا کرد. مدت این قرارداد ۲۰ ســال است و در 
طول دوره قرارداد به مقدار تولید برآوردی تجمعی 
حدود ۲۲۸ میلیون بشــکه نفت خام از این میدان 

مشترک تولید خواهد شد.

ناتــرازی بنزین و مشــکلات موجود در این 
حوزه موجب شــد تا بنزین به عنوان یکی از 
برنامه های نامزدهای ریاست جمهوری مطرح 
شــود، به طوری که تاکنون مسعود پزشکیان، 
قاضی زاده  امیرحسین  پورمحمدی،  مصطفی 
هاشــمی و ســعید جلیلی در ایــن رابطه 

اظهارنظر کرده اند. 

ایران با پیوســتن به باشــگاه واردکنندگان بنزین 
شرایط تامین سوخت را تغییر داد تا جایی که حتی 
برای امســال پیش بینی واردات پنج میلیارد دلاری 
برای بنزین و گازوئیل نیز شده، هرچند که تا کنون 
کشور با مشکل تامین سوخت مواجه نشده اما زنگ 
خطر این موضــوع به صدا درآمده اســت. درواقع 
افت ۶ میلیــارد دلاری درآمد ارزی بنزین، نیمی از 

افزایش درآمد دولت از صادرات نفت است.
طبق پیش بینی هــا با تداوم روند فعلــی، ایران در 
۱۰ ســال آینده نیازمند واردات سالانه ۲۵ میلیارد 
دلار بنزیــن خواهد بود که این عدد معادل نیمی از 

ظرفیت صادرات نفت کشور است.
 نبود سیاســتگذاری درســت در حوزه انرژی برای 
تنوع بخشی ســبد سوخت، ایجاد راهکارهایی برای 
کاهــش قیمت، نبود مدیریت به جــا و منطقی و از 
همه مهم تر جولان خودروهای فرسوده و پرمصرف 
در کشــور موجب شــده تا با توده بزرگ از ناترازی 

سوخت در کشور مواجه شویم.
موضوعی که حتــی انتقاد مقام معظم رهبری را به 
دنبال داشت و ایشان در دیدار خود با تولیدکنندگان 
و فعالان اقتصادی صراحتا نسبت به موضوع ناترازی 
انرژی در کشور تذکر دادند و اعلام کردند که اکنون 
"در مسئله ی سوخت، به معنای واقعی کلمه مشکل 

داریم. 
ما کشــور تولیدکننده ی نفت، با ایــن  همه منابع 
زیرزمینی نفتی، بنزین وارد کنیم؟ این معنی دارد؟ 
معنایش همین اســت که ما در یک مسئله ی کلان 

دچار مشکلیم".
این تذکرات توجهات را بیش از گذشــته به موضوع 

ناترازی ســوخت ســوق داد و ایجــاد راهکار برای 
گــذر از ناترازی ســوخت در کشــور کلید خورد و 
راهکارهــای متفاوتی همچون تنوع بخشــی ســبد 
فرسودهاقداماتی  ســوخت، جمع آوری خودروهای 
مقابلــه با قاچاق و ایجــاد ابزارهای غیرقمتی تدبیر 
شد، با این حال اما همچنان کشور با ناترازی سوخت 
دســت و پنجه نرم می کند، موضوعی که بی شــک 
برای دولت چهاردهم نیز می تواند یک چالش باشد.

 دولت نیز نمی تواند خارج از قانون اقدام به افزایش 
قیمت بنزین کند

همین مســاله نامزدهای انتخابات دولت چهاردم را 
به اظهارنظر وادار کرده، مســعود پزشکیان در این 
رابطه گفته هر حرکتی که می خواهیم برای اصلاح 
قیمت بنزین و رفع هر ناترازی انجام دهیم در ابتدا 
بایــد مردم را توجیه و آمــاده کنیم و در آن ها این 
پذیرش به وجــود بیاید که ایــن مداخله منجر به 
درمان خواهد شــد؛ این که من تصمیم بگیرم بدون 
مشارکت مردم و نظر مردم یک شبه تصمیم بگیرم 
و آن فاجعه به وجود بیاید نه علمی و نه قابل قبول 

است.
وی با اختصاص سهمیه بنزین به کسانی که خودرو 
ندارند موافق است و معتقد است کسانی که خودرو 
ندارند، در صورت دریافت ســهمیه بنزین دولتی و 

فروش آن با هزینه آزاد می توانند تا حدودی فشــار 
شــرایط تورمــی و افزایش قیمت هــا را برای خود 

کاهش دهند.
به عقیــده او، اگر دولت قیمــت بنزین را به فرض 
مثــال ۱۰ تا ۲۰ هزار تومان اعلام کند و ســهم هر 
فردی ۱۵ لیتر بنزین باشد، ۱۵۰ تا ۳۰۰ هزار تومان 
پول به او تعلق گرفته اســت و ســهم یک خانواده 
پنج نفره از بنزین ماهانه حدود یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان می شــود. در 
حال حاضر دولت یارانه به بنزین اختصاص می دهد. 
افرادی که ماشــین دارند از سهمیه ماهانه ۶۰ لیتر 
دولت استفاده می کنند، اما افرادی که خودرو ندارند 

از یارانه بنزین محروم هستند.
 افــراد فاقد خــودرو از این یارانه محروم هســتند 
درحالی که گرانی های ناشــی از اختصاص این یارانه 

در زندگی روزمره، بیشتر به آنها تحمیل می شود.
پزشــکیان درباره افزایش قیمــت بنزین نیز گفته 
که افزایــش قیمت بنزین در برنامه هفتم توســعه 
پیشی بینی نشده است و دولت نیز نمی تواند خارج 

از قانون اقدام به افزایش قیمت بنزین کند.
وی دربــاره احتمال افزایش قیمت بنزین با تصمیم 
ســران ســه قوه، نیز اظهار کرد که این اختیاراتی 
اســت که مقام معظم رهبری به سران سه قوه داده 

و ممکن است که به این افزایش قیمت اقدام کنند.
ë  ســهمیه بندی بنزین اولیــن پروژه بزرگ

دولت الکترونیک بود
مصطفی پورمحمدی نامزد دیگر انتخابات ریاســت 
جمهوری نیز در این رابطه گفت:  برای نخستین بار 
موضوع ســهمیه بندی بنزین در زمان احمدی نژاد 
آغاز شــد که اولین پروژه بــزرگ دولت الکترونیک 

بود.
ë  وعده بیمه و ســهمیه بنزین به رانندگان

تاکسی اینترنتی
نامــزد  هاشــمی،  قاضــی زاده  امیرحســین  امــا 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری یک 
گام جلوتر رفت و حل مشکل بیمه و سهمیه بنزین 
رانندگان تاکســی های اینترنتی را وعده داد و گفت 
ما به فکر ســهمیه بنزین کسانی هستیم که از این 

محل ارتزاق می کنند.
به گفته وی بار مهمی از حمل و نقل عمومی کشور، 
امروز بر دوش رانندگان تاکسی های اینترنتی است 
و مردم بــدون زحمات آنها به مقصد نمی رســند. 
 دولت خانواده مشکل بیمه و سهمیه بنزین خانواده 
بزرگ فعالان ســکوهای برخط حمل و نقل را حل 

خواهد کرد.
ë  اگر ۱۰ پالایشگاه داشته باشیم می توانیم 

نفت منطقه را بخریم
ســعیید جلیلــی نامزد دیگــر انتخابات ریاســت 
جمهــوری نیز در اظهارات خود بــه خودکفایی در 
تولید بنزین اشــاره کرد و گفت: دشــمن گفت می 
خواهیم بنزیــن را تحریم کنیم چون بنزین را وارد 
می کردیم اما وقتی پالایشــگاه ستاره خلیج فارس 
ساخته شد، در تولید بنزین خودکفا شدیم و تحریم 
بنزین شکســت خورد. شهید رئیسی نشان داد می 
توان ۱.۵ میلیون بشکه نفت فروخت؛ البته دغدغه 

ما نباید فروش نفت باشد.
به گفته وی کســی که نفت ما را مــی خرد آن را 
به فرآورده تبدیل کــرده و ۱۰ برابر قیمت نفت به 
ما می فروشــد. اگر ۱۰ پالایشگاه داشته باشیم می 
توانیــم نفت منطقه را بخریم و بــه فرآورده تبدیل 
کنیــم و هزاران شــغل ایجاد کرده و برای کشــور 

ارزآوری کنیم.

معاون وزیر نفت:

جهش توسعه میادین نفتی در دولت سیزدهم 

خبرناترازی بنزین پاشنه آشیل نامزدهای ریاست جمهوری

حل جدول شماره 627
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1367/02/08  به شماره شناسنامه 19340و شماره ملی 0946195412صادره از 
مشهد ساکن شهر قدس – بلوار کلهر – کوچه سیمرغ کوی هنگام مورد معامله یک 
قطعه تمامی ششدانگ  زمین به مساحت 208متر مربع از پلاک ثبتی24 اصلی 
واقع درقلعه حسن خان شهر قدس ،خیابان بلوار کلهر ،خیابان گلزار قطعه5 تفکیکی  

حدود : 
شمالا": به گذر 12متری گلزار با عرض 10 متر 
شرقا" : به طول 20/50متر به قطعه 6میباشد  
جنوبا": به عرض 10 متر به زمین همسایه      

غربا": به طول 20/50متر به قطعه 4 میباشد 
لازم به ذکر است  اشخاصی که به پلاک ثبتی فوق )قطعه زمین مذکور( ادعای 
دارند ظرف مدت یک ماه به اداره اوقاف  و امور خیریه شهرستان قدس مراجعه 

نمایند .

صلح قطعی 
فروشنده :آقای عظیم کریمی  فرزند  رسول  دارای  شماره  شناسنامه  144 صادره از 
میانه   خریداراول  : آقای شمسعلی محمد زاده اصل    فرزند فرمان    دارای   شماره  
شناسنامه 5356 صادره از مشکین شهر  ساکن شهر قدس خریدار دوم : عزیز زینالی 
محمد آبادفرزند سرخوش به شماره شناسنامه 108122تاریخ تولد 56/8/1کد ملی 
1372256807خریداران  سوم : 1- قهرمان دهقان کلدر  فرزند محمد علی صادره از 
تبریز  به شماره شناسنامه 64311به کد ملی 1372929487)2(بهرام نوروزی  فرزند 
بایرامعلی به کد ملی 1530462088خریدار چهارم :جهانگیر آرمون فرزند احدالله به 
شماره ملی 1630108634صادره از خلخال مورد معامله یک قطعه زمین به مساحت 
108متر مربع از پلاک ثبتی24 اصلی واقع درقلعه حسن خان شهر قدس ، خیابان امام 

رضا بهر خیابان 
حدود : قطعه 65

شمالا": 6متر به قطعه 268 
شرقا" : 18متر به قطعه 55 

جنوبا": 6متر به خیابان 12 متری     
غربا": 18متر به قطعه 66

لازم به ذکر است  اشخاصی که به پلاک ثبتی فوق )قطعه زمین مذکور( ادعای دارند 
ظرف مدت یک ماه به اداره اوقاف  و امور خیریه شهرستان قدس مراجعه نمایند .

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات موسسه قرآنی گل مریم ارومیه به شناسه ملی 10220195172 و به شماره ثبت 746 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 1402/11/15 وتاییدیه شماره 140202/3595 مورخ 1402/12/26 سازمان دارالقران الکریم تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد:
_موسسه منحل گردید وخانم معصومه کارآمد ثانی به شماره ملی 2754301747 به سمت مدیر تصفیه انتخاب گردید.آدرس مدیر تصفیه 

و محل تصفیه خیابان شیخ تپه خیابان تمکین وش جنب کوچه نگارستان پلاک 35 و به کدپستی 5719853793 تعیین گردید.

طی ۳ سال آینده؛

تولید بنزین تمام پالایشگاه های کشور 
یورو ۵ خواهد شد

وزیر نفت گفت: همه میادین مشــترک تعیین تکلیف شــده اند. جواد  
اوجی در مراســم امضــای قراردادهای طرح توســعه و بهره برداری از 
میادین چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فراورش نفت خام با حجم 
سرمایه گذاری حدود ۲ میلیارد دلار اظهار داشت: در ۳ سال گذشته ۵ 
میلیارد دلار با کمپانی های روســی قرارداد منعقد کردیم که عواید آن 

تولید ۲۲۰ هزار بشکه نفت خام بوده است.
وی افزود: همچنین در ۳ ســال گذشته ۱۵۳ پروژه در بالادست، پایین 
دســت و نیمه تمام به ارزش ۳۴ میلیارد دلار به امضا رســاندیم که از 
جمله آنها فاز ۱۱ بوده که شــاید ۲۰ سال قراردادی نداشته و با حضور 

آیت الله رییسی به بهره برداری رسید.
وزیــر نفت با بیان اینکه نفت، گاز فراورده و پتروشــیمی رشــد خوبی 
داشــته است، گفت: پارسال رشــد اقتصادی ۲۰ درصد و سال ۱۴۰۱؛ 
این رقم ۱۰ درصد بوده اســت.که از قبل تولیــد، صادرات نفت و گاز 

بوده است.
وی تاکیــد کرد: ۵۵ میلیون متر مکعب بــه تولید گاز ۵۵ میلیون متر 
مکعب به ظرفیت فراورشــی، ۱۰ میلیون تن به ظرفیت پتروشــیمی 

اضافه شده که تماما از محل ۱۵۳ پروژه بوده است.
اوجی بیان داشــت: اکنــون ۳۰۰ پروژه و ۱۳۰ میلیارد دلار ســرمایه 
گذاری در دســتور کار داریم و در۳ تا ۴ ســال آینــده به بهره برداری 

می رسد.  
وی با بیان اینکه نگاه ما در تمامی پروژه ها به داخل بوده است، گفت: 
اگــر غیر از این بود اتفاقــات دهه ۹۰ رخ می داد، مــا از توان داخل، 

هلدینگها، بانکها و مشارکت مردمی استفاده می کنیم.
وزیر نفت با بیان اینکــه در حوزه نفت ۲۳ میلیارد دلار قرارداد منعقد 
شــده است، افزود: استفاده از توان داخل کمک شایانی به صنعت نفت 
کرده است. به طوری که در ۳ سال رتبه اول ساخت کالای اول و دانش 

بنیان را داشتیم.
وی با یادآوری اینکه امروز ۲ میلیارد دلار قرارداد با شــرکتهای داخلی 
امضــا می کنیم، افــزود: در صدور خدمات فنی و مهندســی نیز ارقام 

خوبی داشته ایم.
اوجی گفت: در شروع دولت ۱.۵ میلیون متر مکعب گاز مشعل خاموش 
شــده بود اکنون به ۱۱.۵ میلیون متر مکعب رسیده و ۴.۵ میلیون متر 
مکعب نیز در دســت اجرا داریم.  وی خاطرنشــان کرد: در ۲، ۳ سال 

آینده تولید تمام پالایشگاهها یورو ۵ خواهد شد.
وزیر نفت بیان داشت: علاوه بر اینکه افزایش ظرفیت فراورشی داشتیم 
کیفیــت فراروده هــا نیز افزایش یافته اســت.به طوری کــه در تمام 
کلانشــهرها از سوخت یورو ۵ استفاده می شود. اوجی تاکید کرد: همه 

میادین مشترک تعیین تکلیف شده اند.
وی در ادامه با اشــاره به توسعه میدان چنگوله تصریح کرد: این میدان 
از نظر مخزنی و توســعه سخت اســت و بناست با ظرفیت مپنا و اویک 

به بهره برداری برسد.
وزیر نفت اظهار داشــت: ۱۵۰ هزار بشکه از توسعه دو میدان) چنگوله، 
بند کرخه و خرید خدمات فراورش نفت خام( به ثمر خواهد رســید که 
تماما از ظرفیت های داخلی استفاده شده و به لحاظ تامین مالی هم از 

هلدینگ ها، بانکها و سرمایه مردم استفاده کردیم.

سیده فاطمه طاهری/ گروه نفت و انرژی



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: دکترحسن نجف وند
 زیرنظرشورای سردبیری
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 دبیر سرویس صفحه سیاسی: آناهیتا جعفری
 دبیر سرویس صفحه گوناگون: بهاره  یوسفی

 دبیر سرویس صفحه جامعه: سعیده کاظمیان فرد
 دبیر اخبار شهرستانها: مرتضی برکاتی

 صفحه آرا: فاطمه مهرابی

 چاپخانه: چاپ کارگر -تلفن : 7 - 66817316
 نشانی دفترتهران:  خیابان انقلاب-خیابان ابوریحان- خیابان ژاندارمری-بین ابوریحان و فلسطین
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 ایــن روزها حفاری غیرمجاز و قاچاق اشــیای 
تاریخی شــکل افسارگسیخته ای پیدا کرده اگر 
قدیم تر حفاران غیرمجاز در تاریکی شــبانه با 
بیل و کلنگ زیرزمین خانه های خود یا ســینه 
کوه و کمر را می شــکافتند، حالا کار به جایی 
رسیده اســت که با دستیابی به تکنولوژی های 
پیشــرفته، راه انداختن کاروان هــای گنج یابی، 
بدون کوچکترین هراســی از مجــازات قانون، 
محوطه هــای تاریخــی را تکه تکــه می کنند. 
قاچاقچیــان و حفــاران غیرمجاز حــالا که از 
فعالیت های پنهان و زیرزمینی خارج شــده اند، 
درخواســت  نیز  باستان شناســان  از  آشــکارا 

همکاری دارند!

یکی از باستان شناســان می گوید، ماهی نیست که 
حفــاران غیرمجاز تماس نگیرند یــا این پیامک را 
ارسال نکنند »بار داریوش خوابیده« برای کارشناسی 

می آیید؟ 
»رضا مهرآفرین« باستان شــناس و مدرس دانشگاه 
اســت. او نیز معتقد است که حفارهای غیرمجاز در 
سالهای اخیر شتاب بیشتری گرفته و محوطه های 
تاریخی ایران در معرض تخریب گســترده ای قرار 
گرفته اند. به گفته مهرآفرین، ســودجویی و رویای 
رســیدن به ثروت کلان و بادآورده ســبب شده که 
برخی از افراد راحت ترین راه را انتخاب کنند و آن هم 

حفاری غیرمجاز و قاچاق اشیاء تاریخی است. 
این باستان شــناس که محوطه های سیســتان و 
بلوچستان را شناسایی و ثبت کرده است می گوید: 
وضعیت اقتصادی و نیروی بیکار و طیف گسترده ای 
از نیروهای فعال فیزیکی جوان که این قدرت را دارند 
که ساعت ها در بیابان و کوه و کمر در جست و جوی 
گنج باشند، سبب شده بخش بزرگی از محوطه های 
تاریخی که به لحاظ معماری برای باستان شناسان 
بسیار ارزشمند هستند دچار آسیب های جدی شوند. 
او می گوید: فاکتورها و عوامل مختلفی برای گسترش 
قاچاق اشیاء تاریخی وجود دارد، از یکسو فقر اقتصادی 
جامعه ناشی از تورم و از سوی دیگر فقر فرهنگی و 
نبود هیچگونه آموزشــی در این سال ها سبب شده 
حفاری غیرمجاز شکل افسارگسیخته ای پیدا کند. 
هم اکنون در شــبکه های مجازی به راحتی صفحات 
خرید و فروش دستگاه های فلزیاب و مغناطیس سنج 

و مشاوره ها و آموزش های گنج یابی می بینیم که در 
دسترس همگان است و اداره کنندگان این صفحات 
بدون هیچگونه ترس و هراسی از ضابطین قانونی به 

فعالیت خود ادامه می دهند. 
او می گوید: کار حفاران غیرمجاز به جایی رســیده 
است که اگر هفته ای یکبار نباشد قطعا ماهی یکبار با 
تماس و ارسال پیامک به باستان شناسان درخواست 
همــکاری می دهند. هر چند که باستان شناســان 
متعهد هرگز با این افراد همکاری نمی کنند اما اینکه 
هیچ نظارت بر شیوه فعالیت این افراد نمی شود بسیار 
اسفناک است. مهرآفرین ادامه می دهد: چندی پیش 
یــک فردی تماس گرفته بود که بــار داریوش پیدا 
کرده ام بیایید بار مرا کارشناســی کنید و راهنمایی 
کنید وقتی به آن ها می گویم که من باستان شناس 
هستم و باستان شناس کسی است که زندگی مردمان 
گذشته با شواهد مختلف را مورد مطالعه و بازسازی 
قرار می دهد و شما باید بروید سراغ میراث فرهنگی، 
می گویند میراث فرهنگی با ما همکاری نمی کند و اگر 
بفهمند بار ما را برای خودشان ثبت و ضبط می کنند 

و به ما چیزی نمی دهند. 
مهرآفرین می گوید: نبود ضوابط محکم قانونی، نبود 
آگاهی بخشی و بی اعتمادی در سطح جامعه سبب 
شــده جامعه از این خودآگاهی که میراث فرهنگی 
شناسنامه و رگ و ریشه ماست دور شوند. متاسفانه 
حتی یک فیلم و مستندی که با هدف تقویت هویت 
و اتحاد ملی ساخته شده باشد به ندرت می بینید و 
همین عوامل سبب شده افراد منافع خود را به منافع 

جامعه ترجیح دهند. 
این مدرس دانشــگاه که محوطه های بســیاری را 
در سیســتان و بلوچستان شناســایی کرده است 

ادامه می دهد: در تمام دنیا بیشترین حجم گردش 
اقتصادی در حوزه گردشــگری است و ما از میراث 
غنــی برخورداریم. تعداد زیادی محوطه تاریخی در 
سیســتان وجود دارد به طوری که این استان دارای 
تعداد زیادی محوطه پیش از تاریخ، تاریخی و دوره 
اسلامی است اما درصد کاوش های باستان شناسان به 
یک درصد هم نمی رسد و هر از گاهی دکتر سجادی 
یک فصل در گورستان شهر سوخته کار کند درحالی 
که سیســتان کلی محوطه های ارزشمند دارد که با 
ایجاد سایت موزه می توانست از این وضعیت نابسامان 

نجات پیدا کند. 
ë  !یک گورستان سالم نداریم

»عبدالرضا مهاجری نژاد« باستان شناس و متخصص 
دوره تاریخی ایران اســت او نیــز در این خصوص 
می گویــد: درحال حاضر یک میلیــون و اندی اثر، 
محوطه و بنــای تاریخی در ایران وجــود دارد اما 
متاسفانه یک محوطه یا یک گورستان سالم وجود 
ندارد که به درســتی حفاظت شــده باشد. با اینکه 
ایران تمدنی کهن محســوب می شــود اما بسیاری 
از محوطه های تاریخی به وســیله عوامل انسانی یا 

طبیعی از بین رفته اند. 
او می گوید: فرهنگسازی و آموزش دو عنصر کلیدی 
برای رفع این مشــکل ریشــه ای اســت. ما باید تا 
می توانیم در حــوزه میراث فرهنگی با آموزش های 
مستقیم و غیرمســتقیم به مردم و مسئولان تمام 
نهادها و ارگان های کشــور آگاهی بخشــی کنیم و 
نســل های آینده را به گونــه ای تربیت کنیم که به 
میراث فرهنگی نگاه درست و سازنده ای داشته باشد. 
این باستان شــناس همچنین بی توجهی مسئولان 
نســبت به قاچاق و تخریب محوطه هــا و بناهای 
تاریخی را یکی از مشــکلات این حوزه دانســته و 
می افزاید: درحالی یک تپه و محوطه باستانی تخریب 
نشده در کشور نداریم، یک رویه قضایی مشخص نیز 
در برخورد با قاچاقچیان و حفاران غیرمجاز مشاهده 
نمی شود. بارها تخریب هایی از سوی حفاران غیرمجاز 
صورت گرفته اما از آنجا که بنا ثبتی نبوده مجازاتی 
نیز به همراه نداشته درحالی که در کل ایران شاید 
۲۰ درصد بررسی باستان شناختی روی محوطه ها و 
تپه های تاریخی انجام شده و به دلیل نبود اعتبارات 
و دیگر مشکلات موجود بسیاری از بناها ثبت نشده 

است.

میراث فرهنگی

شیوع افسارگسیخته حفاران غیرمجاز در سایه عدم اجرای قوانین

زخم قاچاقچیان عتیقه بر تن میراث فرهنگی کشور
قلعه قهقه،جاذبه ای از دوره ساسانیان

کشورمان ایران با پیشینه فرهنگ و تمدنی هزاران ساله، آثار و اماکن 
تاریخی بســیاری را در خود جای داده اســت. ایــن یادگارهای کهن 
به قدری دیدنی، جذاب و ارزشــمند هســتند که گردشگران زیادی از 
سراســر جهان را در ایام مختلف سال به سوی خود می کشانند. استان 
کرمــان که بــا بافت تاریخی و ســنتی خود پنجمین شــهر تاریخی 
ایران به حســاب می رود هم پر اســت از این دیدنی های کهن. یکی از 
این یادگارهای تاریخی قلعه قهقه راور اســت که کمتر کســی آن را 

می شناسد. 
ë قلعه قهقه متعلق به چه دوره تاریخیست و کجاست؟

همان طــور که گفتیم قلعــه قهقه یکی از قدیمی تریــن آثار تاریخی 
استان کرمان اســت. این قلعه در سه کیلومتری شرق شهرستان راور، 
در نزدیکی روســتای ده شیب واقع شــده و منطقه  وسیعی معادل با 
چندین هکتار را شامل می شود. گفته می شود این قلعه متعلق به دوره 
ساســانیان است. گرچه بعضی کارشناسان قدمت قلعه را حدود سه تا 

چهارهزار سال تخمین می زنند.
ë معرفی قلعه قهقه

متأسفانه آن چه امروز با عنوان قلعه قهقه می شناسیم شباهت زیادی 
با واقعیت تاریخی قلعه نــدارد. در محوطه این اثر تاریخی، بقایایی از 
ساختمان های خشتی وجود داشته که امروزه به صورت تپه ای از خاک 
درآمده اند تاحدی که می توان گفــت قلعه قهقه در حال حاضر به تپه 
قهقه تبدیل شــده. در نزدیکی این قلعــه، بناهای تاریخی دیگری هم 
وجود دارند. به عنوان نمونــه در فاصله ۵۰۰ متری غرب قلعه، بقایای 
بنای دیگری به نام تل وزیری به چشم می خورد. بخش های زیادی از 
قلعه در طول زمان تخریب شده بااین وجود هنوز دروازه ورودی قلعه و 
بقایای تعدادی از اتاق هایش، نمایانگر شکوه و قدمت قلعه بنا هستند.

این قلعه باســتانی کــه به عنوان یکی از جاذبه های گردشــگری راور 
شناخته می شود، در سال ۱۳۴۵ با در فهرست آثار ملی ایران به ثبت 

رسیده است.
ë معرفی شهر راور

اما شــاید بخواهید کمی درباره شهر راور که قلعه قهقه در نزدیکی آن 
واقع شده بیشتر بدانید. جالب است بدانید راور یکی از شهرهای استان 
کرمان به شــمار می رود که بسیاری از قلعه ها و برج های تاریخی این 
استان را در خود جای داده اســت. در حقیقت قلعه قهقه راور یکی از 
این قلعه های مشــهور، است که چندین قرن قدمت دارد و این نکته را 
ثابت می کند که راور از جمله شــهرهای باستانی و کهن سرزمینمان 

ایران است.
ë آشنایی با معماری قلعه قهقه

اولیــن چیزی که در بررســی معماری بنایی تاریخــی همچون قلعه 
قهقه نظر کارشناســان را به خود جلب می کند نوع مصالحی است که 
ساختمان با آن ساخته شده. گفتنی است مصالح به کاررفته در ساخت 
این قلعه و بناهای مرتبط به آن، خشت خام و گل است. گرچه میزان 

کمی آجر و سنگ هم در ساخت این قلعه باستانی به کار رفته اند.

سیری در ایران

آغاز پخش اولین قسمت از فصل سوم سریال »زخم کاری«

گشت ضد قهرمان دوست داشتنی باز

کمال پورکاوه / گروه فرهنگ 	
با آغاز پخش اولین قســمت از فصل سوم ســریال »زخم کاری«، به نظر 
می رسد محمدحسین مهدویان و تیم فیلمنامه نویسش، صدای گلایه های 
مخاطبان از روند پیشرفت وقایع در فصل دوم سریال را شنیده و با محور 
قرار دادن دوباره شــخصیت محبوب مالک )با بازی جواد عزتی( در متن 
رخدادها و حوادث داستان، کوشیده تا دوباره خاطره هیجان انگیزِ فصل اول 

سریال زخم کاری را برای علاقه مندان زنده کند.
محمد حسین مهدویان با ساخت فصل اول سریال که تصویری درگیر کننده 
از حرص، طمع و زیاده خواهی را برای مخاطب به نمایش می گذاشت، دست 
به کار بزرگی زد و موفق شد برای نخستین بار کاراکتری را خلق کند که 
در قامت یک ضد قهرمان، چنــان جذابیتی برای مخاطب پیدا کرده بود 
که نام »مالک« را در هر گفت وگوی دوســتانه و یا دورهمی خانوادگی نیز 

می شد شنید.
رفتار و افکار مالک که برای رسیدن به قدرت بیشتر و جایگاهی بالاتر، به 
راحتی به خیانت و قتل نزدیکترین اقوام و دوستان خودش هم فکر می کند، 
چنان جلوه دراماتیک و هیجان انگیزی در فصل اول پیدا کرده بود که تصور 
غیبت این ضد قهرمان دوست داشتنی )که حکم موتور محرک داستان را 
در این ســریال پیدا کرده بود( در فصل دوم برای بسیاری از علاقمندان، 

حرکتی ناامید کننده به حساب می آمد.
اما انگار نویسنده و کارگردان سریال در فصل سوم تصمیم گرفته اند دوباره 
همان کاراکتر جذاب و دوســت داشتنی خودشــان را در مرکز حوادث و 
رخدادها قرار داده و بی هیچ معطلی و از همان ابتدا، شخصیت مالک را با 
همان درون گرایی همیشگی اش )که سیمایی پر رمز و راز و غیر قابل اعتماد 

به او بخشیده( پیش روی مخاطب قرار دهند.
در اینجا هم دوباره می توان همان عصبیت های ساختگی، همان رفتارهای 
نمایشــی و همان خنده های ریز ناشی از برنده شدن در یک بازی مرگبار 
را در چهره و رفتار مالک دید. به نظر می رســد تیم فیلمنامه نویس فصل 
سوم، در همین قسمت ابتدایی با خلق صحنه هایی کوتاه اما هوشمندانه که 
به قصد شخصیت پردازی و پیشبرد درامِ داستانی طراحی شده اند،کوشیده 
تا سویه ای نمایشــی به رخدادهای پیش رو داشــته باشد. نگاه کنید به 
گفت وگوی میان سمیرا و کیمیا در نزدیکی محل اقامت مالک،که همسر 
و معشوقه ســابق برای نزدیک شدن دوباره به مالک، هر کدام برایش غذا 
آورده اند و هنگامی که کیمیا لوبیا پلو دست پخت سمیرا را به مالک می دهد، 
او می تواند حتی بعد از گذشــت این همه مدت، از روی بوی غذا به هویت 
کســی که این غذا را برای او پخته و ارســال کرده است پی ببرد. درست 
است که بر اساس پخش تنها یک قسمت از فصل جدید سریال زخم کاری 
نمی  توان به قضاوتی قطعی درباره کیفیت کلیت سریال رسید، اما سکانس 
انتهایی این قسمت که مالک را با همان هوشمندیِ مورد انتظار تماشاگر به 
میان کسانی می فرستد که همگی به خون او تشنه اند، خبر از شروع یک 

بازی پرهیجان می دهد که بازیگرانش همگی شطرنج بازانی ماهر هستند.

هنرهفتم

بر اساس تغییر جدید ایکس پیرامون مخفی 
کــردن لایک ها، دیگر کاربــران نمی توانند 
ببینند شما چه پست هایی را لایک کرده اید.

 ایلان ماسک مالک پلتفرم ایکس )توئیتر( 
در یــک تصمیم جنجالی اعلام کرد که تب 
»لایــک« برای تمامی کاربران این شــبکه 
به صورت پیش فرض پنهان شــده اســت و 
کسی به جز لایک شــونده نمی تواند هویت 

لایک کننده را ببیند.
بر اســاس این تغییر جدید که پیشتر فقط 
برای مشــترکان پریمیوم در دسترس بود، 
دیگــر کاربران نمی توانند ببینند شــما چه 
پســت هایی را لایک کرده اید. انگیزه اصلی 
این تصمیم، حمایت از حریم خصوصی افراد 
است.ماسک در توجیه این اقدام گفت: مهم 
اســت که به مردم اجازه دهیم پســت ها را 

لایک کنند، بدون آنکه به آنها حمله شود.
هاوفی وانــگ از مدیران ارشــد ایکس نیز 

پیشــتر اعلام کرده بود که دیدن لایک های 
دیگران می تواند منجر به رفتار های اشتباه 
از سوی کاربران شود، چراکه برخی احساس 
می کنند اگر پســت خاصی را لایک کنند، 

واکنش منفی می بینند.
برخی کارشناسان معتقدند که این تصمیم 
می تواند مشکلاتی را به همراه داشته باشد. 

از جمله اینکــه لایک های یک کاربر، معیار 
مناســبی برای فهم علایق و سلایق او بود 
که به دیگران در تصمیم گیری برای دنبال 

کردن یا نکردن آن فرد کمک می کرد.
از ســوی دیگر، کاربران زیــادی در همین 
شــبکه اعتراض خــود را بیان کــرده اند و 
خواهان ارائــه یک گزینه اختیــاری برای 

پنهان سازی لایک ها هستند.
 برخی نیز درباره احتمال افزایش استفاده از 
بات ها برای بالا بردن تعامل هشدار داده اند.

ماسک پیشتر قصد داشت دکمه های لایک 
و ریتوئیــت را از این پلتفــرم حذف کند و 
تمرکز بیشتری بر بازدید و تعامل با پست ها 
بگذارد. تصمیم اخیر او نیز در همین راستا 
قلمداد می شود.در نهایت باید دید که پنهان 
کردن لایک ها چه تاثیری بر حریم خصوصی 
و آزادی بیان کاربران و نیز اعتبار این شبکه 

اجتماعی در آینده خواهد گذاشت.

دلیل مخفی کردن »لایک ها« در ایکس چیست؟
دنیای فناوری

ë  خزانه داری و نشای برنج
در استان فارس

جایگاه نخست تولید فولاد میان فولادسازان خوزستانی در سال ۱۴۰۲ به اکسین رسید. در بررسی 
عملکرد تولیدکنندگان زنجیره فولاد در کشور، تولید ۱۶ شرکت فولادی مورد بررسی قرار گرفت که در 
میان شرکت فولاد اکسین خوزستان برترین شرکت در میان تولیدکنندگان خوزستانی فولاد در کشور 
بود. در این زمینه براساس آمارهای ارائه شده، شرکت فولاد اکسین خوزستان در سال ۱۴۰۲، پیشتاز 
رشد تولید در میان شرکت های فولادی خوزستان بوده و تولیدات این شرکت از همه شرکت های 
فولادی استان خوزستان بیشتر بوده است.  شرکت فولاد اکسین در سال ۱۴۰۲ براساس آمارهای ارائه 
شده توانست با رشد تولید ۱۵ درصدی جایگاه نخست را میان فولادسازان خوزستان در بحث رشد تولید 
و عملکرد تولید از آن خود کند. نکته  بسیار حائز اهمیت در این خصوص این است که فولاد اکسین 
خوزستان به عنوان صادرکننده نمونه کشوری به ثبات نسبی در بخش تولید رسیده و با رشد مثبتی که 
داشته زمینه را برای جهش تولید در این شرکت محقق کرده است. شرکت فولاد اکسین خوزستان با 
عملکرد خود در دو ماهه ابتدایی امسال نیز تاکنون نشان داده که همین مسیر رو به جلو و رشد تولیدات 
به منظور ثبت رکوردهای تولیدی در این شرکت ادامه دارد و کارگران و تیم مدیریت این مجموعه به 
دنبال تحقق شعار رهبری در بحث جهش تولید هستند؛ شعاری که تاکنون نیز به خوبی در این شرکت 
محقق شده است. شرکت فولاد اکسین خوزستان به عنوان صادرکننده نمونه کشوری در سال جهش 

تولید توانسته است با عملکردی خیره کننده رکوردهای تولیدی بی نظیری را به ثبت برساند. شرکت 
فولاد اُکسین خوزستان به عنوان بزرگترین و تنها تولیدکننده ورق های فولادی عریض و آلیاژی خاص 

با استحکام بالا در کشور، خاورمیانه و شمال آفریقا شناخته می شود.

در بررسی عملکرد تولید در ۱۶ فولادساز کشور؛ 

شرکت فولاد اکسین، برترین فولادساز خوزستانی در سال ۱۴۰۲

معاون برنامه ریزی و توسعه فولاد اکسین: با همت جهادگران 
اکسین از واردات ورق های عریض فولادی به صادرکننده نمونه 
رسیده ایم. معاون توسعه و برنامه ریزی شرکت فولاد اکسین 

خوزستان تصریح کرد: در ابتدای دهه ۹۰ و پیش از ورود جدی 
فولاد اکسین، همه ورق های عریض فولادی وارداتی بودند اما با 
همت جهادگران اکسین امروز با استانداردهای جهانی صادرکننده 

نمونه کشور در سال ۱۴۰۲ معرفی شده ایم.
مهندس بهرنگ اهدایی در حاشیه برگزاری بیست و هشتمین 
نمایشگاه بین المللی نفت تهران، در گفتگو با خبرنگار روابط 
عمومی اظهار داشت: شرکت فولاد اکسین خوزستان اولین و تنها 
تولید کننده ورق های عریض فولادی در کشور و خاورمیانه است 
که سبد محصولات آن در ۴ دسته لوله های انتقال نفت و گاز، 
مخازن نفت و گاز، صنایع ساختمانی و کشتی سازی تقسیم می 

شود.
وی افزود: ماموریت اصلی شرکت فولاد اکسین تامین ورق های 

موردنیاز صنعت نفت، گاز و پتروشیمی می باشد که این محصولات 
بالغ بر ۸۰ درصد تولیدات شرکت را در بر گرفته است.

اهدایی گفت: ورق های خاص شرکت فولاد اکسین از ۸ تا ۱۵۰ 
میلی متر ضخامت و عرض آنها از ۱۱۰۰ تا ۴۵۰۰ میلی متر بسته 
به سفارش مشتریان قابل تولید هستند که این ضخامت و ابعاد 
خاص بودن تولیدات شرکت در میان شرکت های بزرگ فولادی 

را نشان می دهد.
معاون توسعه و برنامه ریزی شرکت فولاد اکسین خوزستان تصریح 
کرد: در ابتدای دهه ۹۰ و پیش از ورود جدی فولاد اکسین، همه 
ورق های عریض فولادی وارداتی بودند اما با همت جهادگران 
اکسین امروز با استانداردهای جهانی صادرکننده نمونه کشور در 

سال ۱۴۰۲ معرفی شده ایم

معاون برنامه ریزی و توسعه فولاد اکسین: 

با همت جهادگران اکسین از واردات ورق های عریض فولادی 
به صادرکننده نمونه رسیده ایم

»سهم من در تداوم حیات«؛ شعار امسال هفته محیط زیست است؛ شعاری که نشان می دهد همه 
ما باید دست به دست هم دهیم و برای صیانت از محیط زیست کشورمان پای کار بیاییم. در این 
میان، شرکت توسعه نیشکر نیز به سهم خود، با اقدام های زیربنایی و مبتنی بر دانش، نقشی مهم 
در صیانت از محیط زیست و ارتقای آن داشته است؛ نقشی که به گفته معاون کشاورزی این شرکت، 
موجب شده این صنعت، به عنوان صنعت دوستدار محیط زیست معرفی شود. دکتر جعفر آل کثیر در 
گفتگو با روابط عمومی شرکت توسعه نیشکر، ضمن گرامیداشت روز جهانی محیط زیست، به تشریح 
عملکرد شرکت توسعه نیشکر در این حوزه پرداخت و بیان کرد: این شرکت از ابتدای تأسیس، در 
حوزه کشاورزی با هدف بهبود مسائل محیط زیستی شروع به کار کرده و در این زمینه، در طراحی 
مزارع از سیستم »فارو«های انتها بسته استفاده نموده تا ضمن جلوگیری از هدررفت آب، بهره وری 

مصرف آب ارتقا یابد.

دستاوردی مهم در حوزه آبیاری
وی از کاهش مصرف آب به عنوان دستاوردی مهم در حوزه آبیاری مزارع نیشکر یاد کرد و گفت: در آبیاری 
مزارع، به جای استفاده از نهر خاکی به عنوان نهر واردآب، از سیستم آبیاری کم فشار با لوله »هیدروفلوم« 
استفاده شده؛ با این روش، میزان آب مصرفی برای تولید هر کیلوگرم شکر به طور معنی داری کاهش یافته 

است.
روش کنترل بیولوژیکی، از دیگر موضوعاتی است که دکتر آل کثیر آن را یکی از مزیّت های محیط زیستی 
صنعت نیشکر دانست و بیان کرد: برای مبارزه با آفت »کرم ساقه خوار« نیشکر، از روش کنترل بیولوژیکی با 
تکثیر زنبور »تلنموس« و رهاسازی آن در مزارع آلوده، استفاده می شود که از این طریق، ضمن جلوگیری از 

آلودگی ناشی از سم پاشی، کنترل پایدار این آفت محقق می شود.

برنامه ریزی برای افزایش برداشت سبز
معاون کشاورزی توسعه نیشکر به حرکت این شرکت در مسیر سبز اشاره و اعلام کرد که در حال حاضر، 
بیش از 40 درصد مزارع به صورت سبز برداشت می شود؛ این در حالی است که پیش از شکل گیری شرکت 
توسعه نیشکر، برداشت مزارع در سایر واحدهای نیشکری تماماً بر اساس »برداشت سوخته« بود؛ اما با ایجاد 
شرکت توسعه نیشکر، با تحقیقات انجام شده، تغییر سیستم کشت )از داخل جوی به روی پشته های عریض( 

و همچنین برداشت ماشینی، روند برداشت سبز تسریع یافت و اکنون به بیش از 40 درصد رسیده است.
آل کثیر در ادامه از همکاری شرکت توسعه نیشکر با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برای افزایش 
برداشت سبز نیشکر خبر داد و اظهار کرد: با یاری خداوند، در آینده با ساخت ادوات و ماشین آلات موردنیاز، 

درصدد هستیم تا صددرصد محصول نیشکر را به صورت سبز برداشت کنیم و درعین حال، برنامه ریزی هایی 
برای تبدیل بقایای نیشکر به خوراک دام یا سایر محصولات صنعتی شده است.

وی تهیه کمپوست از باگاس نیشکر و کاربرد آن در مزارع را یکی از اقدامات تحقیقاتی این شرکت دانست 
و گفت: با این اقدام، ضمن کاهش مصرف کودهای شیمیایی و افزایش محصول، وضعیت محیط زیست نیز 

بهبود می یابد.
احداث تصفیه خانه های مدرن پساب صنعتی و بهداشتی، راه اندازی سیستم تغلیظ ویناس و استفاده آن 
در خوراک دام و سایر موارد، راه اندازی سیستم جمع آوری گاز زیستی co2 در شرکت خمیرمایه و الکل 
رازی و استفاده از آن در صنایع، احداث سیستم خنک کننده »مه پاش« و کاهش چشمگیر مصرف آب 
فرایند تولید خلأ در کارخانه ها، نصب سیستم برخط در خروجی تصفیه خانه های پساب صنعتی و بهداشتی 
شرکت ها و همچنین گازسوز کردن کلیه کارخانه ها به جای استفاده از مازوت و گازوئیل، از دیگر دستاوردهای 

محیط زیستی در سال های اخیر است که معاون کشاورزی توسعه نیشکر به آن اشاره کرد.

ممنوعیت شکار در مزارع نیشکر
وی در پایان با بیان اینکه نیشکر حکم یک کمربند سبز دارد و درعین حال، زیستگاهی امن برای حیات وحش 
است، گفت: باتوجه به تفاهم نامه صورت گرفته با سازمان محیط زیست، شرکت توسعه نیشکر ضمن بهبود 

زیستگاه جانوران، از هرگونه شکار و آسیب رساندن به این موجودات جلوگیری کرده است.

دکتر جعفر آل کثیر معاون کشاورزی توسعه نیشکر به تشریح »سهم نیشکر در صیانت از محیط زیست« پرداخت؛

از ممنوعیت شکار در مزارع نیشکر تا حذف سموم کشاورزی

جایگاه نخست تولید فولاد میان فولادسازان خوزستانی در سال ۱۴۰۲ به اکسین رسید. در بررسی 
عملکرد تولیدکنندگان زنجیره فولاد در کشور، تولید ۱۶ شرکت فولادی مورد بررسی قرار گرفت که در 
میان شرکت فولاد اکسین خوزستان برترین شرکت در میان تولیدکنندگان خوزستانی فولاد در کشور 
بود. در این زمینه براساس آمارهای ارائه شده، شرکت فولاد اکسین خوزستان در سال ۱۴۰۲، پیشتاز 
رشد تولید در میان شرکت های فولادی خوزستان بوده و تولیدات این شرکت از همه شرکت های 
فولادی استان خوزستان بیشتر بوده است.  شرکت فولاد اکسین در سال ۱۴۰۲ براساس آمارهای ارائه 
شده توانست با رشد تولید ۱۵ درصدی جایگاه نخست را میان فولادسازان خوزستان در بحث رشد تولید 
و عملکرد تولید از آن خود کند. نکته  بسیار حائز اهمیت در این خصوص این است که فولاد اکسین 
خوزستان به عنوان صادرکننده نمونه کشوری به ثبات نسبی در بخش تولید رسیده و با رشد مثبتی که 
داشته زمینه را برای جهش تولید در این شرکت محقق کرده است. شرکت فولاد اکسین خوزستان با 
عملکرد خود در دو ماهه ابتدایی امسال نیز تاکنون نشان داده که همین مسیر رو به جلو و رشد تولیدات 
به منظور ثبت رکوردهای تولیدی در این شرکت ادامه دارد و کارگران و تیم مدیریت این مجموعه به 
دنبال تحقق شعار رهبری در بحث جهش تولید هستند؛ شعاری که تاکنون نیز به خوبی در این شرکت 
محقق شده است. شرکت فولاد اکسین خوزستان به عنوان صادرکننده نمونه کشوری در سال جهش 

تولید توانسته است با عملکردی خیره کننده رکوردهای تولیدی بی نظیری را به ثبت برساند. شرکت 
فولاد اُکسین خوزستان به عنوان بزرگترین و تنها تولیدکننده ورق های فولادی عریض و آلیاژی خاص 

با استحکام بالا در کشور، خاورمیانه و شمال آفریقا شناخته می شود.

در بررسی عملکرد تولید در ۱۶ فولادساز کشور؛ 

شرکت فولاد اکسین، برترین فولادساز خوزستانی در سال ۱۴۰۲

معاون برنامه ریزی و توسعه فولاد اکسین: با همت جهادگران 
اکسین از واردات ورق های عریض فولادی به صادرکننده نمونه 
رسیده ایم. معاون توسعه و برنامه ریزی شرکت فولاد اکسین 

خوزستان تصریح کرد: در ابتدای دهه ۹۰ و پیش از ورود جدی 
فولاد اکسین، همه ورق های عریض فولادی وارداتی بودند اما با 
همت جهادگران اکسین امروز با استانداردهای جهانی صادرکننده 

نمونه کشور در سال ۱۴۰۲ معرفی شده ایم.
مهندس بهرنگ اهدایی در حاشیه برگزاری بیست و هشتمین 
نمایشگاه بین المللی نفت تهران، در گفتگو با خبرنگار روابط 
عمومی اظهار داشت: شرکت فولاد اکسین خوزستان اولین و تنها 
تولید کننده ورق های عریض فولادی در کشور و خاورمیانه است 
که سبد محصولات آن در ۴ دسته لوله های انتقال نفت و گاز، 
مخازن نفت و گاز، صنایع ساختمانی و کشتی سازی تقسیم می 

شود.
وی افزود: ماموریت اصلی شرکت فولاد اکسین تامین ورق های 

موردنیاز صنعت نفت، گاز و پتروشیمی می باشد که این محصولات 
بالغ بر ۸۰ درصد تولیدات شرکت را در بر گرفته است.

اهدایی گفت: ورق های خاص شرکت فولاد اکسین از ۸ تا ۱۵۰ 
میلی متر ضخامت و عرض آنها از ۱۱۰۰ تا ۴۵۰۰ میلی متر بسته 
به سفارش مشتریان قابل تولید هستند که این ضخامت و ابعاد 
خاص بودن تولیدات شرکت در میان شرکت های بزرگ فولادی 

را نشان می دهد.
معاون توسعه و برنامه ریزی شرکت فولاد اکسین خوزستان تصریح 
کرد: در ابتدای دهه ۹۰ و پیش از ورود جدی فولاد اکسین، همه 
ورق های عریض فولادی وارداتی بودند اما با همت جهادگران 
اکسین امروز با استانداردهای جهانی صادرکننده نمونه کشور در 

سال ۱۴۰۲ معرفی شده ایم

معاون برنامه ریزی و توسعه فولاد اکسین: 

با همت جهادگران اکسین از واردات ورق های عریض فولادی 
به صادرکننده نمونه رسیده ایم

»سهم من در تداوم حیات«؛ شعار امسال هفته محیط زیست است؛ شعاری که نشان می دهد همه 
ما باید دست به دست هم دهیم و برای صیانت از محیط زیست کشورمان پای کار بیاییم. در این 
میان، شرکت توسعه نیشکر نیز به سهم خود، با اقدام های زیربنایی و مبتنی بر دانش، نقشی مهم 
در صیانت از محیط زیست و ارتقای آن داشته است؛ نقشی که به گفته معاون کشاورزی این شرکت، 
موجب شده این صنعت، به عنوان صنعت دوستدار محیط زیست معرفی شود. دکتر جعفر آل کثیر در 
گفتگو با روابط عمومی شرکت توسعه نیشکر، ضمن گرامیداشت روز جهانی محیط زیست، به تشریح 
عملکرد شرکت توسعه نیشکر در این حوزه پرداخت و بیان کرد: این شرکت از ابتدای تأسیس، در 
حوزه کشاورزی با هدف بهبود مسائل محیط زیستی شروع به کار کرده و در این زمینه، در طراحی 
مزارع از سیستم »فارو«های انتها بسته استفاده نموده تا ضمن جلوگیری از هدررفت آب، بهره وری 

مصرف آب ارتقا یابد.

دستاوردی مهم در حوزه آبیاری
وی از کاهش مصرف آب به عنوان دستاوردی مهم در حوزه آبیاری مزارع نیشکر یاد کرد و گفت: در آبیاری 
مزارع، به جای استفاده از نهر خاکی به عنوان نهر واردآب، از سیستم آبیاری کم فشار با لوله »هیدروفلوم« 
استفاده شده؛ با این روش، میزان آب مصرفی برای تولید هر کیلوگرم شکر به طور معنی داری کاهش یافته 

است.
روش کنترل بیولوژیکی، از دیگر موضوعاتی است که دکتر آل کثیر آن را یکی از مزیّت های محیط زیستی 
صنعت نیشکر دانست و بیان کرد: برای مبارزه با آفت »کرم ساقه خوار« نیشکر، از روش کنترل بیولوژیکی با 
تکثیر زنبور »تلنموس« و رهاسازی آن در مزارع آلوده، استفاده می شود که از این طریق، ضمن جلوگیری از 

آلودگی ناشی از سم پاشی، کنترل پایدار این آفت محقق می شود.

برنامه ریزی برای افزایش برداشت سبز
معاون کشاورزی توسعه نیشکر به حرکت این شرکت در مسیر سبز اشاره و اعلام کرد که در حال حاضر، 
بیش از 40 درصد مزارع به صورت سبز برداشت می شود؛ این در حالی است که پیش از شکل گیری شرکت 
توسعه نیشکر، برداشت مزارع در سایر واحدهای نیشکری تماماً بر اساس »برداشت سوخته« بود؛ اما با ایجاد 
شرکت توسعه نیشکر، با تحقیقات انجام شده، تغییر سیستم کشت )از داخل جوی به روی پشته های عریض( 

و همچنین برداشت ماشینی، روند برداشت سبز تسریع یافت و اکنون به بیش از 40 درصد رسیده است.
آل کثیر در ادامه از همکاری شرکت توسعه نیشکر با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برای افزایش 
برداشت سبز نیشکر خبر داد و اظهار کرد: با یاری خداوند، در آینده با ساخت ادوات و ماشین آلات موردنیاز، 

درصدد هستیم تا صددرصد محصول نیشکر را به صورت سبز برداشت کنیم و درعین حال، برنامه ریزی هایی 
برای تبدیل بقایای نیشکر به خوراک دام یا سایر محصولات صنعتی شده است.

وی تهیه کمپوست از باگاس نیشکر و کاربرد آن در مزارع را یکی از اقدامات تحقیقاتی این شرکت دانست 
و گفت: با این اقدام، ضمن کاهش مصرف کودهای شیمیایی و افزایش محصول، وضعیت محیط زیست نیز 

بهبود می یابد.
احداث تصفیه خانه های مدرن پساب صنعتی و بهداشتی، راه اندازی سیستم تغلیظ ویناس و استفاده آن 
در خوراک دام و سایر موارد، راه اندازی سیستم جمع آوری گاز زیستی co2 در شرکت خمیرمایه و الکل 
رازی و استفاده از آن در صنایع، احداث سیستم خنک کننده »مه پاش« و کاهش چشمگیر مصرف آب 
فرایند تولید خلأ در کارخانه ها، نصب سیستم برخط در خروجی تصفیه خانه های پساب صنعتی و بهداشتی 
شرکت ها و همچنین گازسوز کردن کلیه کارخانه ها به جای استفاده از مازوت و گازوئیل، از دیگر دستاوردهای 

محیط زیستی در سال های اخیر است که معاون کشاورزی توسعه نیشکر به آن اشاره کرد.

ممنوعیت شکار در مزارع نیشکر
وی در پایان با بیان اینکه نیشکر حکم یک کمربند سبز دارد و درعین حال، زیستگاهی امن برای حیات وحش 
است، گفت: باتوجه به تفاهم نامه صورت گرفته با سازمان محیط زیست، شرکت توسعه نیشکر ضمن بهبود 

زیستگاه جانوران، از هرگونه شکار و آسیب رساندن به این موجودات جلوگیری کرده است.

دکتر جعفر آل کثیر معاون کشاورزی توسعه نیشکر به تشریح »سهم نیشکر در صیانت از محیط زیست« پرداخت؛

از ممنوعیت شکار در مزارع نیشکر تا حذف سموم کشاورزی


